


 ̂PROMOCJE
C Y JN O K O N G R JE SO W E  - 1 7  MAJA 2 0 0 8  R.

W r ę c z e n ie  o d z n a c z e ń  p a ń s t w o w y c h  i u c z e l n i a n y c h
Sa l a  Se n a t u  Po l i t e c h n i k i  ś l ą s k ie j  - 29  m a j a  2 0 0 8  r .



MA )  2 0 0 8

W numerze:

Msyót

Politechniki 
Ś ląsk ie j

Miesięcznik środowiska akademickiego 
Politechniki Śląskiej w Gliwicach 

PL ISSN 1734-9613 
Nr 8 (184)
Maj 2008

Edycja sieciowa: URL:http://biuletyn.polsl.pl

Adres redakcji:
Politechnika Śląska 

Biuro Rzecznika Prasowego i Promocji Uczelni 
ul. Akademicka 2 A 

44-100 Gliwice 
tel. (32) 237 11 80, tel./fax (32) 237 11 81 

e-mail: biuletyn@polsl.pl 
R13 @polsl.pl

Zespół redakcyjny:
mgr Paweł Doś 

(pawel.dos@polsl.pl) 
mgr Zofia Zielińska 

(zofia.zielinska@polsl.pl)
Łamanie komputerowe i druk:

Zakład Graficzny Politechniki Śląskiej 
ul. Kujawska 1 
44-100 Gliwice 

tel. (32) 237 21 97

Nakład: 600 egz.
Zlecenie nr 228/08 

Numer zamknięto 23 czerwca 2008 r.

Redakcja zastrzega sobie prawo dokonywania zmian, 
skracania i adiustacji tekstów oraz zmiany ich tytułów. 

Nie zwracamy materiałów niezamówionych. 
Autorzy publikacji umieszczanych w biuletynie 

nie otrzymują honorariów oraz akceptują jednoczesne 
ukazanie się artykułów w wersji drukowanej 

oraz internetowej biuletynu.
Fotografie i rysunki w nadesłanych materiałach 

zamieszczane są  na odpowiedzialność 
autora korespondencji.

Aktualności i U)
Z prac Senatu 
Kronika Rektorska 
Akty normatywne Uczelni 
Stopnie naukowe, tytuły, stanowiska 
Dział Współpracy z Zagranicą informuje 
Z życia CKI 
Działalność CEK

Wydarzenia
Uroczyste promocje doktorskie
Odznaczenia państwowe i uczelniane
Powołanie Pełnomocnika ds. Osób Niepełnosprawnych
Finał konkursu na najlepsze studenckie koło naukowe
Nowe legitymacje studenckie już gotowe
Światowy dzień telekomunikacji
Wizyta prof. Kaczorka na Wydziale Elektrycznym
Dzień otwarty Wydziału Chemicznego
Ogólnopolska olimpiada językowa
Nowa Rada Doktorantów wybrana

Konferencje naukowe
Międzynarodowa Konferencja Naukowo-Techniczna 
Młodych Uczonych, Doktorantów i Studentów 
„Nowoczesne kierunki rozwoju budowy maszyn, 
przyrządów, budownictwa i transportu"
Międzynarodowy Kurs Doktorancki w Katedrze 
Elektrotechnologii
Konferencja Naukowa „Majówka Młodych 
Biomechaników 2008"
Polski Kongres Logistyczny Logistics 2008 

Z życia studentów
Ale się działo! - podsumowanie IGRÓW 2008
Seminarium Naukowe specjalności Komputerowe 
systemy sterowania 
Podróż do Bawarii
Wycieczka naukowa studentów Wydziału Elektrycznego 
do Fabryki MIKROMA we Wrześni
Wyjazd naukowy studentów Elektroniki i telekomunikacji 
do Warszawy
Otwarcie repliki stacji Włoszczowa na Wydziale Transportu 
Zawody sumo robotów

Politechnika Śląska w mediach 
Sport 
Wspomnienia 

Kronika żałobna

11
12
13
13
15
15
15
18
20
22
24
25
25
26
27
28 

28 

28

30

32

33

34

34
35

36 
38

38

39
40

40

42

48

50

http://biuletyn.polsl.pl
mailto:biuletyn@polsl.pl
mailto:pawel.dos@polsl.pl
mailto:zofia.zielinska@polsl.pl


Aktualności
Z prac Senatu

t  *
26 maja 20|$ i*. odbyło się XXXI zwy-
czajnąJfcsiedzeiiieŚenatH Politechniki
Śląskiej.

2008/2009 studiów stacjonarnych II 
stopnia na kierunku Ochrona środowi
ska,
- podjęcie uchwały w  sprawie utw o
rzenia na W ydziale Inżynierii Środowi
ska i Energetyki w roku akadem ickim 
2009/2010 studiów międzykierunko- 
wych I stopnia w języku angielskim
0 nazwie „Inżynieria środowiska i ener
getyka”,
- podjęcie uchwały w sprawie utw orze
nia na W ydziale Inżynierii M ateriałowej
1 M etalurgii oraz na W ydziale Autom a
tyki, Elektroniki i Inform atyki od roku 
akadem ickiego 2009/2010 studiów sta
cjonarnych I i II stopnia oraz studiów 
niestacjonarnych II stopnia na makro- 
kierunku „Inform atyka przem ysłow a”,
- podjęcie uchwały w sprawie zasad 
rocznego wym iaru zajęć dydaktycznych 
oraz zasad obliczania godzin dydak
tycznych dla nauczycieli akadem ickich 
w roku akadem ickim 2008/2009,
- podjęcie uchwały w sprawie rodza
jów  zajęć dydaktycznych i liczebności 
grup studenckich w roku akadem ickim 
2008/2009,
- podjęcie uchwały w sprawie zasad 
przyjm owania na I rok studiów w Poli
technice Śląskiej w latach akadem ickich 
2009/2010, 2010/2011 i 2011/2012 lau
reatów i finalistów olim piad stopnia cen
tralnego,
- podjęcie uchwały w sprawie zasad 
i trybu przyjęć na studia I i II stopnia na 
Politechnice Śląskiej w  roku akadem i
ckim 2009/2010,
- podjęcie uchwały w sprawie zasad 
i trybu przyjęć na studia doktoranckie na 
Politechnice Śląskiej w roku akadem i
ckim 2009/2010,
- podjęcie uchwały w sprawie w ytycz
nych dla Rad W ydziałów w sprawie 
warunków, jakim  powinny odpowiadać 
programy nauczania i plany studiów 
I i II stopnia,
- podjęcie uchwały w sprawie w ytycz
nych dla Rad W ydziałów w sprawie 
warunków, jakim  powinny odpowiadać 
program y i plany studiów III stopnia 
(doktoranckie),
- podjęcie uchwały w sprawie zatw ier
dzenia sprawozdania finansowego Poli
techniki Śląskiej za rok 2007
- podjęcie uchwały w sprawie podziału

zysku netto Politechniki Śląskiej za rok 
2007
- podjęcie uchwały w sprawie powołania 
recenzenta do zaopiniowania wniosku 
Politechniki Białostockiej dotyczącego 
nadania tytułu i godności doktora hono
ris causa prof. Tadeuszowi Kaczorkowi
- podjęcie uchwały w sprawie zgody na 
realizację kształcenia zamawianego
- sprawy bieżące i wolne wnioski.

■ Na początku posiedzenia Senatu od
była się ceremonia wręczenia nagród 
Fundacji na Rzecz Politechniki Ślą
skiej za rok 2007 najlepszym studen
ckim kołom naukowym.
W związku z tym JM Rektor prof. 
W. Zieliński powitał obecnych na sali 
przewodniczącego i wiceprzewodni
czącego Zarządu Fundacji na Rzecz 
Politechniki Śląskiej prof. Witolda Gno- 
ta i prof. Romana Mazurkiewicza oraz 
przedstawicieli kół naukowych, które 
zwyciężyły w konkursie. Rektor pogra
tulował prof. W. Gnotowi działalności 
Fundacji oraz wyraził nadzieję że będzie 
się ona dalej prężnie rozwijała. Rektor 
zaznaczył, iż Uczelnia wspiera rozwój 
kół naukowych, których obecnie na Po
litechnice Śląskiej działa 96, a w ciągu 
ostatnich 3 lat liczba kół podwoiła się. 
Rektor wyraził przy tym nadzieję, że 
konkurs zorganizowany przez Fundację 
będzie ogłaszany co rok.
Następnie głos zabrał prof. W. Gnot, któ
ry stwierdził, iż głównym celem ogło
szonego przez Fundację konkursu było 
zainteresowanie najlepszych studentów 
Politechniki Śląskiej pracą naukową 
i dydaktyczną. Profesor serdecznie po
gratulował studentom i opiekunom a o 
wręczenie dyplomów, którym również 
towarzyszą nagrody pieniężne, poprosił 
Rektora oraz przewodniczącego jury prof. 
R. Wilka, Prorektora ds. Dydaktyki. 
Nagrodę główną konkursu w wyso
kości 5.000 zł uzyskało koło naukowe 
z Wydziału Elektrycznego Politechniki 
Śląskiej, którego opiekunem jest dr inż. 
Marcin Maciążek. Szerzej o konkur
sie oraz działalności Fundacji piszemy 
w bieżącym numerze biuletynu na 
str. 22.

■ Następnym punktem obrad było 
podjęcie uchwały w sprawie przyzna

Porządek obrad był tym razem wyjątko
wo obszerny i przewidywał:
- wręczenie nagród Fundacji na Rzecz 
Politechniki Śląskiej za rok 2007 najlep
szym studenckim kołom naukowym,
- podjęcie uchwały w sprawie przyzna
nia godności Honorowego Profesora 
Politechniki Śląskiej prof. Rudolfowi 
Kawalli z TU Bergakademie Freiberg,
- podjęcie uchwały w sprawie prze
dłużenia mianowania na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego w Politech
nice Śląskiej na czas nieokreślony: dra 
hab. inż. Andrzeja Bluszcza, prof. nzw. 
w Pol. Śl. w Instytucie Fizyki, dr hab. 
inż. Małgorzaty Sopickiej-Lizer, prof. 
nzw. w Pol. Śl. w Katedrze Nauki o Ma
teriałach, dra hab. inż. Wojciecha Szkli- 
niarza, prof. nzw. w Pol. Śl. w Katedrze 
Nauki o Materiałach oraz dra hab. inż. 
Włodzimierza Wróblewskiego, prof. 
nzw. w Pol. Śl. w Instytucie Maszyn 
i Urządzeń Energetycznych,
- podjęcie uchwały w sprawie miano
wania na stanowisko profesora nadzwy
czajnego w Politechnice Śląskiej na czas 
nieokreślony: prof. dra hab. Iwana Kity- 
ka w Katedrze Fizykochemii i Technolo
gii Polimerów,
- podjęcie uchwały w sprawie mianowa
nia na stanowisko profesora zwyczajne
go w Politechnice Śląskiej na czas nie
określony: prof. dra hab. inż. Jana Cwaj- 
ny w Katedrze Nauki o Materiałach oraz 
prof. dra hab. inż. Jana Łukaszczyka 
w Katedrze Fizykochemii i Technologii 
Polimerów,
- podjęcie uchwały w sprawie zatwierdze
nia terminarza wyborów do Uczelnianej 
Komisji Dyscyplinarnej ds. Nauczycieli 
Akademickich na kadencję od 1 września 
2008 r. do 31 sierpnia 2012 r.,
- podjęcie uchwały w sprawie urucho
mienia na Wydziale Inżynierii Środowi
ska i Energetyki w roku akademickim 
2009/2010 studiów niestacjonarnych 
(zaocznych) I stopnia na kierunku 
Ochrona środowiska,
- podjęcie uchwały w sprawie urucho
mienia na Wydziale Inżynierii Środowi
ska i Energetyki w roku akademickim
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nia godności Honorowego Profesora 
Politechniki Śląskiej prof. Rudolfowi 
Kawalli z TU Bergakademie Frei- 
berg.
Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Ma
teriałowej i Metalurgii przedstawił Dzie
kan prof. Leszek Blacha.
Rudolf Kawalla urodził się 23 paździer
nika 1952 roku w Gliwicach. W 1977 
roku ukończył studia na Wydziale Me
talurgicznym Politechniki Śląskiej. W 
roku 1981 wyjechał na stałe do Niemiec. 
Pracę doktorską nt.: „Wpływ warunków 
odkształcania na przebieg rekrystaliza
cji i wydzielania w nierdzewnych sta
lach austenitycznych z zawartością Mo” 
obronił na Uniwersytecie Technicznym 
(Reńsko-Westfalska Wyższa Szkoła 
Techniczna) w Aachen, w Instytucie 
Hutnictwa Żelaza, 20 kwietnia 1990 
roku.
Profesor Rudolf Kawalla jest absolwen
tem Wydziału Inżynierii Materiałowej 
i Metalurgii Politechniki Śląskiej. Bez
pośrednio po ukończeniu studiów, od 
1.08.1977 r. został zatrudniony jako asy
stent w Instytucie Inżynierii Materiało
wej Politechniki Śląskiej. Od 1983 roku 
prowadzi aktywną działalność naukową 
i dydaktyczną w Niemczech. W latach 
1983-1999 pełnił funkcję Kierownika 
Zakładu Materiałów i Modelowania Pro
cesów w Zakładach Badawczych Thys
sen Stahl AG., a od 1999 r. jest Dyrekto
rem Instytutu Przeróbki Plastycznej TU 
Akademii Górniczej w Freibergu. 
Aktywna współpraca z profesorem Ru
dolfem Kawallą, jako pracownikiem 
Zakładu Badawczego Thyssen Stahl 
AG. Została zainicjowana w 1995 roku. 
W ramach nawiązanej współpracy zor
ganizowane zostało kolokwium pt. 
„Symulacja i modelowanie procesów 
przeróbki plastycznej na gorąco” oraz 
wymiana pracowników w celu zapozna
nia się z aparaturą badawczą Zakładu 
Badawczego i nowoczesnymi liniami 
produkcyjnymi: walcownią blach gorą
co i zimnowalcowanych Thyssen Stahl 
A.G oraz laboratoriami badawczymi In
żynierii Materiałowej i Metalurgii. Efek
tem wizyty była wymiana doświadczeń 
w zakresie zastosowania komputerowych 
programów do stymulacji procesów 
walcowania i kucia. Opracowany został 
i sprawnie zrealizowany program współ
pracy w zakresie badań technologicznej 
plastyczności nowoczesnych materiałów 
dla przemysłu motoryzacyjnego.
Po objęciu przez Profesora Rudolfa

Kawallę, w 1999 roku, funkcji dyrek
tora Instytutu Przeróbki Plastycznej TU 
Bergakademie we Freibergu współpraca 
została zintensyfikowana i uległa roz
szerzeniu na wiele dalszych wydziałów 
i katedr Politechniki Śląskiej. Z inicja
tywy Profesora Rudolfa Kawalli w roku 
2000 została podpisana we Freibergu, 
przez JM Rektora Politechniki Śląskiej 
oraz Rektora TU Bergakademie Freiber, 
Umowa o współpracy.
W roku 2001 podpisano umowę pomię
dzy Bergakademie we Freibergu a Poli
techniką Śląską o nadawaniu podwójne
go dyplomu dla specjalności „przeróbka 
plastyczna”, „tworzywa metaliczne” 
i „tworzywa ceramiczne”. W grud
niu 2003 roku odbyły się, w Instytucie 
kierowanym przez Profesora Kawallę 
pierwsze obrony prac dyplomowych 
studentów naszego Wydziału. Podejmo
wane są dalsze inicjatywy rozszerzenia 
współpracy o nadawanie podwójnych 
doktoratów w zakresie dziedzin nauki 
reprezentowanych przez współpracu
jące wydziały naszej Uczelni. W roku 
2007 miała miejsce obrona, prowadzo
nej pod kierunkiem profesora Rudolfa 
Kawalla, pracy doktorskiej pierwszej 
absolwentki posiadającej podwójny dy
plom Politechniki Śląskiej w Gliwicach 
i TU Bergakademie Freiber, pani doktor 
Siodłak. Praca ta została wyróżniona 
i uhonorowana przyznaniem nagrody. 
Tradycją stało się prowadzenie wymien
nych wykładów przez najbardziej cenio
nych i uznawanych nauczycieli akade
mickich obydwu Uczelni. Pierwsze wy
kłady zostały wygłoszone dla studentów 
i pracowników Wydziału Inżynierii Ma
teriałowej i Metalurgii przez Profesora 
Rudolfa Kawallę w roku akademickim 
2003/2004.
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej prof. Ru
dolfa Kawalli głos w pełni popierający 
wniosek zabrał Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu w sprawie przy
znania godności Honorowego Profesora 
Politechniki Śląskiej Profesorowi Ru
dolfowi Kawalli Senat poparł wniosek 
przy 48 głosach na „tak”, 1 głosie na 
„nie” i 1 głosie wstrzymującym się.

■ Kolejnym punktem obrad było pod
jęcie uchwały w sprawie przedłużenia 
mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego w Politechnice Ślą
skiej na czas nieokreślony dra bab. 
inż. Andrzeja Bluszcza, prof. nzw.

w Pol. Śl. w Instytucie Fizyki.
W niosek Rady Wydziału M atem atycz
no-Fizycznego przedstawił Dziekan 
prof. Stanisław Kochowski.

Dr hab. inż. Andrzej Bluszcz prof. nzw. 
w Pol. Śl. ma 56 lat. Na Politechnice 
Śląskiej jest zatrudniony od 1976 roku. 
Tytuł doktora uzyskał w 1987 roku na 
W ydziale Geologiczno -  Poszukiwaw
czym AGH w Krakowie. Stopień nauko
wy doktora habilitowanego kandydat 
uzyskał w 2000 roku na W ydziale Nauk 
Geograficznych i Geologicznych UAM 
w Poznaniu. Dyscypliną i specjalnoś
cią naukową kandydata jest fizyka ją 
drowa stosowana, geochronologia oraz 
geologia. Do głównych zainteresowań 
badawczych kandydata należą: M eto
dy luminescencyjne i radiom etryczne 
datowania obiektów geologicznych 
i archeologicznych; zastosowanie metod 
radiometrycznych do badania procesów 
sedymentacji i erozji; analiza statystycz
na danych doświadczalnych; algorytmy 
numeryczne dopasowania nieliniowego. 
Na liczbowy dorobek całkowity kandy
data składa się (w tym po m ianowaniu 
na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego): 140 (15) publikacji, 4(4) zapro
szone wykłady, 4(3) wyprom owanych 
doktorów.
Osiągnięcia dydaktyczne: współautor 
skryptów „Ćwiczenia laboratoryjne 
z chemii fizycznej dla studentów Wy
działu Inżynierii Środowiska” i „Ćwi
czenia w pierwszej pracowni fizycznej” . 
Opracowanie programów nauczania 
dla kierunku Fizyka techniczna (studia 
I i II stopnia). Kierowanie studencką 
pracownią m etod doświadczalnych fizy
ki jądrowej i zastosowań radioizotopów. 
Fizyka techniczna (dla kierunku ZilP
- 1999/2000 -  2006/07), Fizyka tech
niczna (dla kierunku ZiM  - 1999/2000
-  2001/02), Fizyka (dla kierunku Ener
getyka - 2002/03 -  2007/08), Fizyka (dla 
kierunku MiBM - 2003/04 -  2007/08), 
Podstawy geofizyki (dla kierunku FT - 
1995/96), Dozymetria prom ieniowania 
jonizującego (dla kierunku FT - 1995/96
-  1996/97), Ochrona przed prom ienio
waniem (dla kierunku FT - 1995/96
-  1996/97), Dozymetria i ochrona przed 
promieniowaniem (nowy program  dla 
kierunku FT - 1997/98 -  1999/2000, 
2002/03, 2005/06, 2006/07), M etrologia 
i podstawy eksperymentu (dla kierunku 
EiT - 2001/02 -  2007/08), W stęp do ana
lizy danych doświadczalnych (dla kie
runku FT - 2006/7 -  2007/8), Podstawy
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geofizyki (nowy program dla kierunku 
FT - 2006/07), Metody analizy danych 
doświadczalnych (dla kierunku FT - 
2007/08), Methods of Absolute Chro- 
nology (na studiach podyplomowych 
Methods of Absolute Dating and Appli
cations - 2005/06). Wypromowanie 15 
magistrów, 3 prace magisterskie w toku. 
Recenzowanie 11 prac magisterskich. 
Prowadzenie wykładów popularnych 
dla młodzieży. 2 zespołowe nagrody 
Rektora stopnia II za działalność dydak
tyczną.
Współpraca krajowa z ośrodkami nauko
wymi i przemysłem: kandydat współ
pracował z IAiE PAN, Wydziałem Nauk 
o Ziemi Uniwersytetu Śląskiego, IFJ im.
H. Niewodniczańskiego PAN, Wydzia
łem Fizyki, Astronomii i Informatyki 
Stosowanej UMK, Wydziałem Matema
tyczno -  Przyrodniczym Akademii im. 
Jana Długosza.
Współpraca z zagranicą: współpraca 
z The Nordic Luminescence Dating 
Laboratory, Aarhus University, Dania, 
Daybreak Nuclear and Medical Systems, 
Inc., Guilford CT, USA, Aberystwyth 
Luminescence Research Laboratory, 
University of Wales, UK.
Kandydat jest od 2006 roku Dyrektorem 
Instytutu Fizyki, w latach 2003-2006 był 
Zastępcą Dyrektora Instytutu Fizyki, od 
2002 do 2005 roku był Przewodniczą
cym Wydziałowej Komisji Wyborczej, 
w latach 1995 -  2003 kandydat zaj
mował stanowisko Inspektora ochrony 
przed promieniowaniem. Od roku 1988 
do 2006 był Kierownikiem Laborato
rium Datowania Luminescencyjnego. 
Do innych osiągnięć kandydata moż
na zaliczyć: członkostwo w Komitecie 
Badań Czwartorzędu PAN. Jedno zgło
szenie patentowe. Recenzent grantów 
oraz publikacji naukowych. 9 nagród 
za działalność naukową. Redakcja 2 
wydawnictw naukowych. Consulting 
Editor Journal on Methods and Applica
tions of Absolute Chronology Geochro- 
nometria.
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej Kandydata 
pozytywną opinię Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej przedstawił Prze
wodniczący Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu nad wnioskiem 
Rady Wydziału Matematyczno-Fizycz
nego w sprawie przedłużenia mianowa
nia na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego na czas nieokreślony w Instytucie

Fizyki dra hab. inż. Andrzeja Bluszcza 
prof. nzw. w Pol. Śl., Senat poparł wnio
sek jednogłośnie.

■ Następnym punktem obrad było 
podjęcie uchwały w sprawie przedłu
żenia mianowania na stanowisko pro
fesora nadzwyczajnego w Politechnice 
Śląskiej na czas nieokreślony dr hab. 
inż. Małgorzaty Sopickiej-Lizer prof. 
nzw. w Pol. Śl. w Katedrze Nauki
0 Materiałach.
Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Ma
teriałowej i Metalurgii przedstawił Dzie
kan prof. Leszek Blacha.
Dr hab. inż. Małgorzata Sopicka-Lizer 
prof. nzw. w Pol. Śl. ma 61 lat. W Po
litechnice Śląskiej zatrudniona jest od 
1973 roku. W 1980 roku uzyskała sto
pień naukowy doktora na Wydziale Me
talurgii i Inżynierii Materiałowej. Tytuł 
naukowy doktora habilitowanego kan
dydatka uzyskała w 2000 roku na Wy
dziale Inżynierii Materiałowej, Meta
lurgii i Transportu, w 2001 roku zostało 
to zatwierdzone przez CK. Dyscypliną
1 specjalnością naukową kandydatki jest 
inżynieria materiałowa oraz materiały 
ceramiczne. Do głównych zaintereso
wań naukowo -  badawczych kandydatki 
należą: ceramika nietlenkowa, głównie 
azotkowa i sialonowa (nowe metody 
otrzymywania), funkcjonalna (tlenkowe 
materiały termoelektryczne dla termoge- 
neratorów wykorzystujących ciepło od
padowe), aktywacja mechanochemiczna 
proszków ceramicznych.
Na liczbowy dorobek całkowity kan
dydatki składa się: 107 (34) pozycji; 
1 rozdział w monografii; 24 (12) artyku
ły w czasopismach zagranicznych z listy 
filadelfijskiej; liczba cytowań -  23 (8), 
w tym jeden artykuł był cytowany 13 
razy; aktualnie zaproszenie do funkcji 
redaktora monografii: „Mechanochemi- 
cal activation of the advanced ceramic 
powders” wydawanej przez Woodhead 
Publishing Limited z Cambridge; refera
ty publikowane zagranicą -  18 (3); ar
tykuły w czasopismach krajowych -  41 
(16); referaty publikowane w kraju -  22 
(3); projekty badawcze NB -4 (1 ) ,  PBU 
-  12 (1), projekty UE z 6PR -  1(0); pa
tenty nadane -  6 (0).
Osiągnięcia dydaktyczne: wykłady
zaproszone na uczelniach zagranicz
nych (Socrates/Erasmus) - 15(5), uru
chomienie 1 semestru dla studentów 
III roku (semestr V) przyjeżdżających 
z uczelni zagranicznych w j. angielskim 
(studenci z Turcji i Hiszpanii) w latach

2006-2008, opracowanie 1 wykładu w 
j. ang. dla potrzeb tego semestru, koor
dynator Wydziałowy programu Socrates/ 
Erasmus od 2003 r. dla studentów wy
jeżdżających i przyjeżdżających, udział 
w pracach dyplomowych realizowa
nych wspólnie z TU-Freiberg (3) i FH- 
Muenster (7), współtwórca programu 
wspólnych dyplomów z tymi uczelnia
mi, promotor około 60-70 prac dyplo
mowych; recenzent prac dyplomowych: 
powyżej 80; Promotor obronionych prac 
doktorskich: 2 i będących w redakcji (4); 
Recenzent prac doktorskich 4 (3). 
Współpraca z przemysłem: od 1970 
do 1973 r. kandydatka pracowała 
w Zakładach Materiałów Ogniotrwałych 
Stella w Chrzanowie, brała udział 
w ok. 30 pracach naukowo-badawczych 
wykonanych dla przemysłu, kandydat
ka jest współautorem około 10 eksper
tyz i innych opracowań dla przemysłu, 
współpracowała z europejskimi zakłada
mi przemysłowymi w ramach projektu 
europejskiego Activation (2004-2007). 
Współpraca z zagranicą: 1988 (Wiel
ka Brytania) -  staż w Strathclyde 
University (3 mies., stypendium British 
Council), 1991 (Technical University of 
Eindhoven, 6 miesięcy, grant UE z pro
gramu TEMPUS), uczestnik programu 
Round Robin koordynowanego przez 
JRC Petten (2000 r.), partner w projek
cie typu STREP w 6PR w latach 2004- 
2007, (koordynator zespołu Politechniki 
Śląskiej, kierownik pakietu zadań, 
uczestnik konsorcjum międzynarodo
wego), wysłane propozycje projektów 
na konkursy 7PR w 2007 jako koordy
nator (1) i jako partner (4) oraz do fun
duszy strukturalnych EEA, w przygoto
waniu projekt (koordynator) na konkurs 
7PR w 2008 r.; zaproszone wykłady dla 
Greckiego Towarzystwa Ceramicznego 
(2008), Japońskiego Towarzystwa 
Ceramicznego (konferencja Singapur 
2006, Japonia 2007) oraz Chińskiego 
Towarzystwa Ceramicznego (konfe
rencja 2007), zaproszenie do Komitetu 
Naukowego konferencji Ceramics 
International (Verona 2008), referaty na 
konferencjach europejskich i amerykań
skich -  10, wystąpienia na spotkaniach 
projektu Activation - 6.
Pełnione funkcje w Politechnice Śląskiej: 
kandydatka jest koordynatorem wydzia
łowym programu Sokrates/ Erasmus od 
2003 roku.
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej Kandydatki
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pozytywną opinię Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej przedstawił Prze
wodniczący Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu nad wnioskiem 
Rady Wydziału Inżynierii Materiało
wej i Metalurgii w sprawie przedłużenia 
mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na czas nieokreślony 
w Katedrze Nauki o Materiałach dr hab. 
inż. Małgorzaty Sopickiej-Lizer prof. 
nzw. w Pol. Śl., Senat poparł wniosek 
jednogłośnie.
■ W kolejnym punkcie obrad Senat 
zajął się wnioskiem w sprawie prze
dłużenia mianowania na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego w Poli
technice Śląskiej na czas nieokreślony 
dra hab. inż. Wojciecha Szkliniarza 
prof. nzw. w Pol. Śl. w Katedrze Nauki
0 Materiałach.
Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Ma
teriałowej i Metalurgii przedstawił Dzie
kan prof. Leszek Blacha.
Dr hab. inż. Wojciech Szkliniarz prof. 
nzw. w Pol. Śl. ma 55 lat. W Politech
nice Śląskiej zatrudniony jest od 1976 
roku. Stopień naukowy doktora uzyskał 
w 1984 na Wydziale Metalurgicznym. 
Stopień naukowy doktora habilitowane
go kandydat uzyskał w 2000 roku na Wy
dziale Inżynierii Materiałowej, Metalur
gii i Transportu, został on zatwierdzony 
w 2001 roku. Dyscypliną i specjalnością 
naukową kandydata jest inżynieria ma
teriałowa. Do głównych zainteresowań 
naukowo -  badawczych kandydata na
leżą: Nowoczesne metody i techniki 
badania struktury materiałów. Mode
lowanie i opis matematyczny zjawisk
1 procesów zachodzących w materia
łach. Badania nad wykorzystaniem zja
wiska zgniotu fazowego do rozdrabnia
nia ziarna tytanu i jego stopów. Badania 
nad opracowaniem podstaw technologii 
wytwarzania i przetwarzania stopów na 
osnowie faz międzymetalicznych z ukła
dów Ti-Al i Fe-Al, stopów Cu-Ti-X do 
zastosowania jako zamienniki brązów 
berylowych, konwencjonalnych stopów 
tytanu oraz stopów tytanu o ulepszonych 
właściwościach spowodowanych obec
nością węgla. Zagadnienia związane 
z zastosowaniem niekonwencjonalnych 
technologii cyklicznej obróbki cieplnej 
i wysokotemperaturowej obróbki wodo
rowej do kształtowania mikrostruktury 
i właściwości stopów tytanu oraz stopów 
na osnowie faz międzymetalicznych 
z układu Ti-Al.

Na liczbowy dorobek naukowy kandy
data składa się 126 (42) pozycji; mono
grafie: 2(1); autorstwo rozdziału w mo
nografii: 4 (4); artykuły w czasopismach 
zagranicznych: 8 (4); referaty publiko
wane za granicą: 30 (8); artykuły w cza
sopismach krajowych: 49 (20); referaty 
publikowane w kraju: 33 (5); projekty 
badawcze - zamawiane PBZ: 2 (2), roz
wojowe PBR: 2 (2), własne PBU: 8 (4), 
inne: 34 (0); patenty nadane: 1 (0).
Do osiągnięć dydaktycznych kandydata 
należy: promotorstwo 40 i konsultacje 
20 prac dyplomowych inżynierskich 
i magisterskich; promotorstwo 2 (2) 
obronionych prac doktorskich; recen
zowanie 3 (3) prac doktorskich; recen
zowanie 1 (1) rozprawy habilitacyjnej; 
opracowanie programów 3 kierunków 
dyplomowania oraz współudział w opra
cowaniu programów studiów dla kierun
ków : Edukacj a Techniczno-Informatycz- 
na, Inżynieria Materiałowa, Metalurgia 
oraz Zarządzanie i Inżynieria Produkcji; 
opiekun kierunku dyplomowania o na
zwie Materiałoznawstwo z elementami 
informatyki. Był opiekunem ITS studen
tów na kierunku Zarządzanie i Inżynieria 
Produkcji. Prowadzi wykłady i seminaria 
z przedmiotów ściśle związanych z jego 
zainteresowaniami badawczymi: Mate
riałoznawstwo, Materiały inżynierskie, 
Zaawansowane materiały inżynierskie, 
Zaawansowane materiały metaliczne, 
Nowoczesne materiały inżynierskie, 
Nauka o materiałach, Wprowadzenie 
do inżynierii materiałowej, Informatyka 
w inżynierii materiałowej, Kompute
rowe wspomaganie prac inżynierskich. 
Prowadzi także wykłady na stacjonar
nych i zaocznych studiach doktoran
ckich: Wybrane zagadnienia z nauki
0 materiałach, Nowe materiały i techno
logie w budowie maszyn oraz Fizyczne
1 matematyczne modelowanie procesów 
technologicznych.
Współpraca z przemysłem: Udział w kil
kudziesięciu pracach naukowo-badaw
czych i ekspertyzach wykonanych dla 
potrzeb przemysłu; udział w 7 pracach, 
których wyniki znalazły bezpośrednie 
zastosowanie w praktyce; współpraca 
z Metalchem -  Opole, FWE Fakop, Ti- 
tamet -  Katowice, FSO-Warszawa, Huta 
im. Sendzimira, Explomet - Opole, IN- 
MET -  Gliwice, Kruel -  Chrzanów; rze
czoznawca SITPH od 1985.
Współpraca z zagranicą: W zakresie 
reprezentowanej tematyki badawczej 
rozwinął szeroką współpracę naukową 
i technologiczną z ALD Yacuum Tech

nologies AG (Niemcy), Bergakademie 
Freiberg - Institut fur Metallformung 
(Niemcy), VŚB TU Ostrava - Katedra 
Tvareni Materiału (Czechy), Uniwersy
tetem Karola w Pradze - Department of 
Metal Physics (Czechy).
Pełnione funkcje organizacyjne w Po
litechnice Śląskiej: W ramach swojej 
działalności organizacyjnej w latach 
2002-2005 brał udział w pracach kilku 
Komisji Wydziałowych, m.in. Komi
sji Dydaktycznej i Akredytacyjnej; jest 
członkiem Rady Wydziału; w latach 
1996-2002 był wiceprzewodniczącym, 
a następnie członkiem Odwoławczej 
Komisji Dyscyplinarnej dla studentów 
Politechniki Śląskiej; od 2005 roku jest 
Prodziekanem ds. Studenckich Wydzia
łu Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
Politechniki Śląskiej.
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej Kandydata 
pozytywną opinię Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej przedstawił Prze
wodniczący Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu nad wnioskiem 
Rady Wydziału Inżynierii Materiało
wej i Metalurgii w sprawie przedłużenia 
mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na czas nieokreślony 
w Katedrze Nauki o Materiałach dra 
hab. inż. Wojciecha Szkliniarza prof. 
nzw. w Pol. ŚL, Senat poparł wniosek 
jednogłośnie.

■ Następnym punktem obrad było 
podjęcie uchwały w sprawie przedłu
żenia mianowania na stanowisko pro
fesora nadzwyczajnego w Politechnice 
Śląskiej na czas nieokreślony dra hab. 
inż. Włodzimierza Wróblewskiego 
prof. nzw. w Pol. Śl. w Instytucie Ma
szyn i Urządzeń Energetycznych.
Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Śro
dowiska i Energetyki przedstawił Dzie
kan prof. Michał Bodzek.
Dr hab. inż. Włodzimierz Wróblewski 
prof. nzw. w Pol. Śl. ma 49 lat. W Po
litechnice Śląskiej zatrudniony jest od 
1983 roku. Stopień naukowy doktora 
nauk technicznych uzyskał w 1989 roku 
na Wydziale Mechanicznym Energetycz
nym. Uchwałą Rady Wydziału Inżynie
rii Środowiska i Energetyki Politechniki 
Śląskiej w 2000 roku kandydat uzyskał 
stopień naukowy doktora habilitowa
nego nauk technicznych, zatwierdzo
ny przez Centralną Komisję do Spraw 
Stopni i Tytułów. Dyscypliną i specjal
nością naukową kandydata jest budowa
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i eksploatacja maszyn oraz numeryczna 
mechanika płynów. Do głównych za
interesowań naukowo — badawczych 
kandydata należą: cieplne maszyny 
przepływowe, siłownie cieplne, nume
ryczna mechanika płynów. Na liczbowy 
dorobek naukowy kandydata składa się 
(w tym po pierwszym mianowaniu na 
stanowisko prof. nzw.): 80 (25) publika
cji : książki 1(1), rozdziały 3(2), skrypty 
4(2), artykuły w czasopismach zagra
nicznych 4, artykuły w archiwach PAN 
14(9), referaty publikowane za granicą 
20(4), artykuły w czasopismach kra
jowych 34(7). Udział w projektach ba
dawczych 45(13), NB 27(3), PBU 15(7), 
inne (granty EU+ SPB) 3(3). Promotor- 
stwo zakończonych przewodów doktor
skich 1(1), recenzje prac doktorskich 
2(1), recenzje prac habilitacyjnych 1(1). 
Osiągnięcia dydaktyczne kandydata to: 
przygotowanie i prowadzenie nowych 
wykładów w zakresie mechaniki pły
nów, siłowni cieplnych, numerycznej 
mechaniki płynów itd., organizacja la
boratorium komputerowego w Instytu
cie (1990-1999), modernizacja labora
torium Mechaniki Płynów, organizacja 
procesu dydaktycznego w Instytucie 
(jako v-ce Dyrektor ds. Dydaktycz
nych). Działalność dydaktyczna związa
na z kształceniem kadry naukowej - pro
motor jednego zakończonego przewodu 
doktorskiego, opiekun naukowy osoby, 
która niedługo będzie otwierała przewód 
doktorski, recenzent dorobku i rozprawy 
habilitacyjnej, recenzent 2 prac doktor
skich.
Współpraca z przemysłem: wykonywa
nie prac naukowo-badawczych i eksper
tyz w zakresie cieplnych maszyn prze
pływowych, siłowni cieplnych (Elektro
wnia Jaworzno III, Elektrownia Opole, 
Elektrownia Łaziska, Elektrownia Ryb
nik, Elektrociepłownia Zabrze, Fawent, 
Huta Katowice, Prosynchem). 
Współpraca z zagranicą: Udział w Pro
jekcie 7FP Validation of Radical Engine 
Architecture Systems -  DREAM, rozpo
częcie 03.2008 (47 uczestników). 
Pełnione funkcje organizacyjne w Po
litechnice Śląskiej: v-ce Przewodniczą
cy Wydziałowej Komisji Wyborczej na 
Wydziale Inżynierii Środowiska i Ener
getyki Pol. Śl. -  (2005-2008); Przewod
niczący Wydziałowej Komisji Wybor
czej na Wydziale Inżynierii Środowiska 
i Energetyki Pol. Śl. (od 2008 roku); 
Redaktor Działowy serii Energetyka 
w Wydawnictwie Politechniki Śląskiej 
(od 2006 roku); v-ce Dyrektor ds. Dy

daktycznych Instytutu Maszyn i Urzą
dzeń Energetycznych (od 2006 roku); 
Członek Zespołu ds. Likwidacji Zapa
sów Magazynowych Wydawnictwa Po
litechniki Śląskiej (2008).
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej Kandydata 
pozytywną opinię Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej przedstawił Prze
wodniczący Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu nad wnioskiem 
Rady Wydziału Inżynierii Materiało
wej i Metalurgii w sprawie przedłużenia 
mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na czas nieokreślony 
w Instytucie Maszyn i Urządzeń Ener
getycznych dra hab. inż. Włodzimierza 
Wróblewskiego prof. nzw. w Pol. ŚL, 
Senat poparł wniosek jednogłośnie.

■ Kolejnym punktem obrad było pod
jęcie uchwały w sprawie mianowania 
na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego w Politechnice Śląskiej na czas 
nieokreślony prof. dra hab. Iwana 
Kityka w Katedrze Fizykochemii 
i Technologii Polimerów.
Wniosek Rady Wydziału Chemiczne
go przedstawił Dziekan prof. Jerzy Su- 
wiński.
Prof. dr hab. inż. Iwan Kityk ma lat 
51. Pracuje aktualnie w Akademii Jana 
Długosza w Częstochowie na Wydzia
le Fizyki od 1994 roku. Studia wyższe 
ukończył w 1979 roku na Uniwersytecie 
we Lwowie, gdzie też obronił pracę dok
torską w 1985 roku. Pracę habilitacyjną 
obronił na Uniwersytecie w Moskwie 
w 1992 roku.
W roku 2004 uzyskał tytuł profesora 
nauk technicznych nadany przez Prezy
denta Rzeczypospolitej Polskiej. Zainte
resowania naukowe kandydata dotyczą 
materiałów wykazujących właściwości 
optyki nieliniowej (materiały nieorga
niczne i organiczne), otrzymywania i ba
dania właściwości nowych półprzewod
ników organicznych i układów optycz
nych i elektrooptycznych zawierających 
aktywne półprzewodniki organiczne. 
Łączny dorobek Kandydata obejmu
je ponad 400 publikacji naukowych, 
w tym większość została zamieszczona 
w renomowanych czasopismach z Li
sty Filadelfijskiej. Był też wielokrotnie 
zapraszany z referatami na konferencje 
międzynarodowe i krajowe. Opubliko
wał 2 książki, 2 monografie i 2 skrypty 
oraz brał czynny udział w wykonywaniu 
prac naukowo-badawczych.

Prof dr hab. inż. Iwan Kityk działalność 
dydaktyczną związał głównie z Wydzia
łem Fizyki Akademii Jana Długosza 
w Częstochowie, gdzie prowadził zajęcia 
z fizyki i inżynierii materiałowej, jednak 
od roku 2005 prowadzi zajęcia z che
mii fizycznej na Wydziale Chemicznym 
Politechniki Śląskiej. Był promotorem 
pięciu zakończonych prac doktorskich, 
a obecnie opiekuje się jedną, która jest 
w końcowym etapie realizacji.
Odbył wiele staży zagranicznych, 
między innymi w University of Angers, 
Laboratoire POMA Francja, Univer- 
sity of Maine, Laboratory of the Solid 
State Physics,Le Mans, Francja, Univer- 
sity of Metz, Laboratory of the Optical 
and Electronic Materials SUPELEC, 
Francja, University of Perpignam, Labo
ratory of Applied Physics and Automa- 
tiąue, Francja, University of Bayreuth, 
Department of Theoretical Physics, 
Niemcy, Ecole Normale Superieure 
dr Lyon, Francja oraz University of Re- 
ims Francja.
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej Kandydata 
pozytywną opinię Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej przedstawił Prze
wodniczący Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu nad wnioskiem 
Rady Wydziału Chemicznego w sprawie 
mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na czas nieokreślony 
w Katedrze Fizykochemii i Technologii 
Polimerów prof. dra hab. Iwana Kityka, 
Senat podjął uchwałę jednogłośnie.

■ Następnie Senat podjął uchwałę 
w sprawie mianowania na stanowisko 
profesora zwyczajnego w Politechni
ce Śląskiej na czas nieokreślony prof. 
dra hab. inż. Jana Cwajny w Katedrze 
Nauki o Materiałach.
Wniosek Rady Wydziału Inżynierii Ma
teriałowej i Metalurgii przedstawił Dzie
kan prof. Leszek Blacha.
Prof. dr hab. inż. Jan Cwajna ma 59 lat. 
W Politechnice Śląskiej zatrudniony jest 
od 1971 roku. Stopień naukowy doktora 
nauk technicznych uzyskał na Wydziale 
Metalurgicznym w 1978 roku. W 1992 
roku na Wydziale Metalurgii i Inży
nierii Materiałowej kandydat uzyskał 
stopień naukowy doktora habilitowane
go. Od 1994 kandydat jest profesorem 
nadzwyczajnym w Politechnice Ślą
skiej, od 2002 profesorem. Dyscypliną 
i specjalnością naukową kandydata jest 
inżynieria materiałowa. Do głównych
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zainteresowań naukowo -  badawczych 
kandydata należą: stereologia, zastoso
wanie metod metalografii i fraktografii 
ilościowej oraz metod analizy obrazów 
w badaniach materiałoznawczych; tech
nologiczne metody kształtowania struk
tury i właściwości metalicznych i cera
micznych materiałów narzędziowych; 
materiały dla przemysłu lotniczego: 
nadstopy niklu, nadstopy kobaltu i sto
py magnezu;metody doboru materiałów 
i technologii.
Na liczbowy dorobek naukowy kan
dydata składają się (w tym po uzyska
niu tytułu profesora): 3(1) monografie, 
w tym współudział w tłumaczeniu mo
nografii; 198 (49) prac, w tym 108 (31) 
opublikowanych w periodykach o zasię
gu światowym, recenzowanych materia
łach światowych i europejskich kongre
sów stereologii, materiałach cyklicznych 
konferencji międzynarodowych oraz 35 
(16) w recenzowanych periodykach kra
jowych, 58 (6) referatów wygłoszonych 
na kongresach i konferencjach między
narodowych oraz konferencjach i semi
nariach krajowych, a także 16 (6) wykła
dów i referatów niepublikowanych,69 
(14) prac naukowo-badawczych, 
w tym 39(14) wieloletnich prac wykona
nych w ramach programów centralnych 
MR-122, CPBR, grantów MEN, KBN, 
MNil, i MNiSW (kierownictwo 38 
prac), 4 patenty, w tym 1 europejski. Do 
osiągnięć dydaktycznych kandydata na
leżą: promotorstwo ponad 100 prac dy
plomowych i 5 (1) rozpraw doktorskich; 
recenzowanie 5 wniosków w związku 
z postępowaniem nominacyjnym o nada
nie tytułu naukowego profesora i doty
czących mianowania na stanowisko pro
fesora nadzwyczajnego w Politechnice 
Śląskiej, recenzowanie dorobku nauko
wego i rozprawy habilitacyjnej (5), re
cenzowanie 12 (6) rozpraw doktorskich. 
Współpraca z przemysłem: członek 
Rady Partnerów CZT„Dolina Lotnicza”, 
ekspert programów: Kierunki rozwo
jowe technologii na potrzeby klastra 
lotniczego „Dolina Lotnicza” oraz „ 
Loresight technologiczny Odlewnictwa 
Polskiego”. Współpraca z zagranicą: 
Członek International Advisory Board 
czasopisma „Materials Characterization 
(od 2003); Członek International Society 
for Stereology (1984) i European Society 
for Microscopy (2000). Przewodniczą
cy Komitetu Organizacyjnego 9th 
European Congress for Stereology 
(2005). Pełnione funkcje organizacyj

ne w Politechnice Śląskiej: Kierownik 
Zespołu Stereologii i Badań Modelo
wych (1976 - 1993), Kierownik 
Zakładów: Badania Materiałów (1993 - 
1997); Stereologii i Badań Modelowych 
(1997 - 2006); Badań Materiałów Katedry 
Nauki o Materiałach (od 2006). Sekretarz 
Komitetu Nauki o Materiałach PAN 
(od 2007),Współzałożyciel Polskiego 
Towarzystwa Stereologicznego, pre
zes tego Towarzystwa (1994 - 1996) 
oraz członek Zarządu Głównego
PTSt (1991 - 1999). Członek Zarządu 
Głównego Polskiego Towarzystwa 
Materiałoznawczego (2002 - 2005), 
Członek Sekcji T08A Komitetu Badań 
Naukowych (2002 - 2005). Nagrody 
i odznaczenia: 4 indywidualne i 2 
zespołowe nagrody MEN, nagroda 
Wydziału IV PAN, kilkanaście nagród 
Rektora Politechniki Śląskiej, Srebrna 
Odznaka ZSP (1976), Srebrna Odznaka 
Zasłużonemu w Rozwoju Województwa 
Katowickiego (1976), Srebrna Odznaka 
SITPH (1988), Brązowy Krzyż Zasługi 
(1987), Odznaka Zasłużonemu dla 
Politechniki Śląskiej (1999), Złoty Krzyż 
Zasługi (2004) oraz Medal Komisji 
Edukacji Narodowej (2004).
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej Kandydata 
pozytywną opinię Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej przedstawił Prze
wodniczący Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu nad wnioskiem 
Rady Wydziału Inżynierii Materiałowej 
i Metalurgii w sprawie mianowania na 
stanowisko profesora zwyczajnego na 
czas nieokreślony w Katedrze Nauki
0 Materiałach prof. dra hab. inż. Jana 
Cwajny Senat poparł wniosek jedno
głośnie.

■ Kolejnym punktem obrad było pod
jęcie uchwały w sprawie mianowania 
na stanowisko profesora zwyczajnego 
w Politechnice Śląskiej na czas nie
określony prof. dra hab. inż. Jana Łu
kaszczyka w Katedrze Fizykochemii
1 Technologii Polimerów.
Wniosek Rady Wydziału Chemiczne
go przedstawił Dziekan prof. Jerzy Su- 
wiński.
Prof. dr hab. inż. Jan Łukaszczyk ma lat 
67. Pracuje w Politechnice Śląskiej od 
1963 roku. W 1974 r. na Wydziale Che
micznym Politechniki Śląskiej obronił 
pracę doktorską, a w roku 1986 r. rozpra
wę habilitacyjną. W roku 2003 uzyskał

tytuł profesora nauk technicznych. Prof. 
dr inż. Jan Łukaszczyk jest specjalistą 
w zakresie chemii i technologii polime
rów. Zainteresowania naukowe kandy
data dotyczą podstawowych problemów 
syntezy i modyfikacji polimerów oraz 
ich wykorzystania, w szczególności syn
tezy i biomedycznych zastosowań poli
merów i tworzyw polimerowych.
Łączny dorobek naukowy obejmuje 70 
(14) publikacji naukowych, 142 (25) 
referaty, komunikaty i postery prezen
towane na konferencjach naukowych, 6 
patentów oraz kilkadziesiąt opracowań 
niepublikowanych. Za działalność na
ukową uzyskał m.in. Nagrodę Ministra 
Gospodarki Komunalnej, Nagrodę Se
kretarza Naukowego PAN oraz Nagrodę 
PTChem.
W ramach działalności dydaktycznej 
prof. Łukaszczyk prowadzi wykłady 
i seminaria z zakresu technologii po
limerów (w języku polskim i angiel
skim), technologii organicznych powłok 
ochronnych, polimerów specjalnych, 
polimerów i tworzyw biodegradowal- 
nych opartych na surowcach kopalnych 
i odtwarzalnych oraz biomedycznych 
zastosowań polimerów. Prowadzi semi
narium dyplomowe oraz prace dyplo
mowe magisterskie. Z tego zakresu pro
wadzi również wykłady na Wydziale Or
ganizacji i Zarządzania, a okazjonalnie 
wykłady popularno -  naukowe, wykłady 
w ramach kursów Europejskiego Stu
dium Doktoranckiego i wykłady na jed
nej z uczelni w RFN w ramach progra
mu Sokrates/Erasmus. Był promotorem 
czterech ukończonych prac doktorskich 
(1 z wyróżnieniem), a następna jest 
w końcowym etapie realizacji.
W roku 1986 r. odbył staż przemysłowy 
w ZCh Hajduki. Opracował i wdrożył 
technologię klejenia teflonu ze stalą, 
opracował technologię opatrunków hy- 
drożelowych oraz syntezę niektórych 
substancji zapachowych dla przemysłu 
lekkiej syntezy chemicznej. Współ
pracował z przemysłem stoczniowym 
w zakresie ochrony antykorozyjnej 
i przeciwporostowej oraz wykonał sze
reg ekspertyz z tego zakresu, jak również 
współpracuje z producentem wyrobów 
zawierających supersorbenty hydrożelo- 
we z RFN.
Przez szereg lat współpracował ze spe
cjalistami w zakresie polimerów w Bel
gii oraz w Izraelu, gdzie odbył kilka sta
ży wielomiesięcznych, a następnie pra
cował jako visiting professor. W ramach
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Europejskiego Studium Doktoranckiego 
(European Graduate College Advan- 
ced Polymer Materials) współpracował 
z kilkoma ośrodkami badawczymi 
w Dreźnie i w Pradze.
W ciągu 45 lat pracy w Politechnice 
pełnił różne funkcje organizacyjne na 
Wydziale i w Uczelni, był m.in. Pro
dziekanem, Kierownikiem Studium 
Doktoranckiego, Zastępcą, a następnie 
p.o. Dyrektora Instytutu Fizykochemii 
i Technologii Polimerów przekształco
nego następnie w Katedrę, której Kie
rownikiem został w 1994 r. i jest nim do 
tej pory, a od 2006 r. jest Kierownikiem 
Zakładu Chemii i Technologii Polime
rów. Był również organizatorem lub 
współorganizatorem i członkiem komi
tetów naukowych kilkunastu konferencji 
naukowych, w tym międzynarodowych, 
z których część odbyła się na Uczelni. 
Po przedstawieniu sylwetki naukowej, 
dydaktycznej i zawodowej Kandydata 
pozytywną opinię Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej przedstawił Prze
wodniczący Prorektor prof. Marian 
Dolipski.
W tajnym głosowaniu nad wnioskiem 
Rady Wydziału Chemicznego w spra
wie mianowania na stanowisko profe
sora zwyczajnego na czas nieokreślony 
w Katedrze Fizykochemii i Technologii 
Polimerów prof. dra hab. inż. Jana Łu
kaszczyka Senat poparł wniosek jedno
głośnie.
■ W następnym punkcie Senat w gło
sowaniu jawnym jednomyślnie podjął 
uchwałę w sprawie zatwierdzenia termi
narza wyborów do Uczelnianej Komisji 
Dyscyplinarnej ds. Nauczycieli Akade
mickich na kadencję od 1 września 2008 
r. do 31 sierpnia 2012 r.
■ Kolejnym punktem obrad było jed
nogłośne podjęcie uchwały w sprawie 
uruchomienia na Wydziale Inżynierii 
Środowiska i Energetyki w roku akade
mickim 2009/2010 studiów niestacjo
narnych (zaocznych) I stopnia na kie
runku „Ochrona środowiska”.
■ Następnie Senat w głosowaniu jaw
nym jednomyślnie podjął uchwałę 
w sprawie uruchomienia na Wydzia
le Inżynierii Środowiska i Energetyki 
w roku akademickim 2008/2009 stu
diów stacjonarnych II stopnia na kierun
ku „Ochrona środowiska”.
■ W kolejnym punkcie Senat głosowa
niu jawnym jednomyślnie podjął uchwa
łę w sprawie utworzenia na Wydziale

Inżynierii Środowiska i Energetyki 
w roku akademickim 2009/2010 stu
diów międzykierunkowych I stopnia 
w języku angielskim o nazwie Inżynie
ria środowiska i energetyka.
■ Następnie Senat podjął uchwałę 
w sprawie utworzenia na Wydziale In
żynierii Materiałowej i Metalurgii oraz 
na Wydziale Automatyki, Elektroniki 
i Informatyki od roku akademickiego 
2009/2010 studiów stacjonarnych I i II 
stopnia oraz studiów niestacjonarnych II 
stopnia na makrokierunku Informatyka 
przemysłowa.
■ W kolejnym punkcie obrad Senat pod
jął uchwałę w sprawie zasad rocznego 
wymiaru zajęć dydaktycznych oraz za
sad obliczania godzin dydaktycznych 
dla nauczycieli akademickich w roku 
akademickim 2008/2009.
■ Następnie Senat podjął uchwałę 
w sprawie rodzajów zajęć dydaktycz
nych i liczebności grup studenckich 
w roku akademickim 2008/2009.
■ Kolejnym punktem obrad było pod
jęcie uchwały w sprawie zasad przyj
mowania na I rok studiów w Politech
nice Śląskiej w latach akademickich 
2009/2010, 2010/2011 i 2011/2012 
laureatów i finalistów olimpiad stopnia 
centralnego.
■ W następnej kolejności Senat pod
jął uchwałę w sprawie zasad i trybu 
przyjęć na studia I i II stopnia na Poli
technice Śląskiej w roku akademickim 
2009/2010.
■ W kolejnym punkcie obrad Senat pod
jął sprawę zasad i trybu przyjęć na studia 
doktoranckie na Politechnice Śląskiej 
w roku akademickim 2009/2010. Po 
dyskusji szczegółowej Senat Politechni
ki Śląskiej skierował tę uchwałę do po
nownej weryfikacji.
■ W kolejnym punkcie obrad Senat po 
dyskusji szczegółowej w głosowaniu 
jawnym, przy 2 głosach „wstrzymuję 
się” podjął z autopoprawkami uchwałę 
w sprawie wytycznych dla Rad Wydzia
łów w sprawie warunków, jakim po
winny odpowiadać programy nauczania 
i plany studiów I i II stopnia.

■ Następnie Senat w głosowaniu jawnym 
jednomyślnie podjął z autopoprawkami 
uchwałę w sprawie wytycznych dla Rad 
Wydziałów w sprawie warunków, jakim 
powinny odpowiadać programy i plany 
studiów III stopnia (doktoranckie).
■ Kolejnym punktem obrad było zatwier

dzenie zweryfikowanego przez biegłego 
rewidenta sprawozdania finansowego 
Politechniki Śląskiej za rok 2007.
■ Następnie Senat w głosowaniu jaw
nym jednomyślnie postanowił przezna
czyć 100 proc. zysku netto za rok 2007 
na fundusz zasadniczy Politechniki Ślą
skiej.
■ W kolejnym punkcie obrad Senat zajął 
się sprawą powołania recenzenta do za
opiniowania wniosku Politechniki Bia
łostockiej dotyczącego nadania tytułu 
i godności doktora honoris causa prof. 
Tadeuszowi Kaczorkowi.
JM Rektor prof. Wojciech Zieliński 
poinformował o piśmie Rektora Poli
techniki Białostockiej w tej sprawie, po 
czym poinformował, iż w porozumieniu 
z Dziekanem Wydziału Automatyki, 
Elektroniki i Informatyki prof. Jerzym 
Rutkowskim zaproponował powołać na 
recenzenta wniosku Politechniki Biało
stockiej prof. Andrzeja Świemiaka.
W tajnym głosowaniu Senat poparł tę 
propozycję jednogłośnie.
■ Następnie Senat w głosowaniu jaw
nym jednomyślnie podjął uchwałę 
w sprawie zgody na realizację kształce
nia zamawianego w trybie art. 40 ust. 1 
ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym.
■ W sprawach bieżących i wolnych 
wnioskach głos zabrali:
- JM Rektor prof. W. Zieliński, któ
ry podziękował studentom za sprawne 
zorganizowanie tegorocznych IGRÓW. 
Główny koordynator IGRÓW student 
Radosław Buczyński poinformował, że 
z obliczeń studentów wynika, iż w im
prezie wzięło udział około 60.000 osób. 
Nie napływają żadne skargi na zabezpie
czenie koncertów a wszyscy uczestnicy 
bawili się bardzo dobrze.
- Prof. T. Glinka poinformował, iż na 
ostatnim posiedzeniu Komisji Sekcji 
Nauk Technicznych zatwierdzono no
minację do tytułu profesora Pani Beaty 
Cwaliny z Wydziału Inżynierii Środowi
ska i Energetyki oraz rozpatrzono trzy 
sprawy związane z powołaniem recen
zentów w postępowaniu profesorskim 
i habilitacyjnym.

Kończąc XXXI zw. posiedzenie Senatu 
Politechniki Śląskiej JM Rektor prof. 
W. Zieliński podziękował za udział 
w obradach i dyskusję.

R e d a k c ja  ( n a  p o d s ta w ie  p r o t o k o łu )

10



MAI 2 0 0 8

•  5.05 Prorektor prof. Wojciech Chole
wa przewodniczył Senackiej Komisji ds. 
Godności Honorowych.

• 7.05 Prorektor prof. Ryszard Wilk 
uczestniczył w otwarciu Dnia Elektrona.
•  8.05 w redakcji dziennika „Rzecz
pospolita” w Warszawie Rektor prof. 
Wojciech Zieliński wziął udział w uro
czystości ogłoszenia wyników Rankingu 
Szkół Wyższych 2008.

•  8.05 Prorektor prof. Ryszard Wilk 
wziął udział w Dniu Sportu Politechniki 
Śląskiej.

•  W dniach 8-9.05 w Politechnice War
szawskiej Rektor prof. Wojciech Zieliń
ski i Prorektor prof. Wojciech Cholewa 
wzięli udział w obradach Komitetu Ste
rującego dotyczących Umowy o Współ
pracy Naukowo-Technicznej między 
Koncernem Fiata a Politechniką Śląską, 
Politechniką Warszawską i Akademią 
Techniczno- Humanistyczną. Ustalono 
program działań na kolejny rok.

•  12.05 w Warszawie Rektor prof. Woj
ciech Zieliński wziął udział w uroczy
stości ogłoszenia Rankingu Wyższych

Kronika Rektorska
Uczelni 2008 organizowanej przez tygo
dnik Newsweek Polska.

•  14.05 w Urzędzie Wojewódzkim 
w Katowicach Rektor prof. Wojciech 
Zieliński wziął udział w „Śląskiej de
bacie o edukacji” z udziałem pani mini
ster edukacji narodowej Katarzyny Hall 
i pani wiceminister Krystyny Szumilas.
•  14.05 Prorektor Ryszard Wilk wziął 
udział w Konferencji Jubileuszowej 
w Rybniku.

•  15.05 Rektor prof. Wojciech Zieliński 
oraz Prorektor prof. Ryszard Wilk wzię
li udział w oficjalnym otwarciu Igrów 
2008.

• 16.05 Rektor prof. Wojciech Zieliński 
wziął udział w kolejnym zwyczajnym 
zgromadzeniu wspólników spółki Park 
Naukowo Technologiczny Technopark 
Gliwice.
•  17.05 w Domu Muzyki i Tańca w Za
brzu Rektor prof. Wojciech Zieliński 
wziął udział w koncercie inaugurującym 
Metropolitalne Święto Rodziny oraz ob
chody 55-lecia Zespołu Pieśni i Tańca 
Śląsk.

•  20.05 w Uniwersytecie Śląskim w Ka
towicach Rektor prof. Wojciech Zieliń
ski wziął udział w uroczystości nadania 
tytułu i godności Doktora Honoris Causa 
prof. Jonowi Ove Hagenowi z Uniwer
sytetu w Oslo.
•  26.05 Rektor prof. Wojciech Zieliński 
podpisał umowę o współpracy naukowej 
z firmą Fuji.
•  29.05 W Sali Senatu Politechniki Ślą
skiej odbyła się uroczystość dekoracji 
odznaczeniami państwowymi i odznaką 
„Zasłużonemu dla Politechniki Śląskiej” 
pracowników naszej Uczelni. Aktu deko
racji w imieniu Prezydenta RP dokonał 
Wojewoda Śląski Zygmunt Łukaszczyk. 
W uroczystości wzięli udział Rektor 
prof. Wojciech Zieliński i Prorektorzy.
•  29.05 w Centrum Edukacyjno-Kon- 
gresowym Rektor prof. Wojciech Zieliń
ski wziął udział w koncercie Akademi
ckiego Zespołu Muzycznego Politech
niki Śląskiej organizowanym w ramach 
Metropolitalnego Święta Rodzin.

Akty normatywne Uczelni
W maju 2008 roku ukazały się nastę
pujące wewnętrzne akty normatywne 
Rektora Politechniki Śląskiej:
- Zarządzenie Nr 31/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 12 maja 
2008 roku w sprawie powołania Komisji 
ds. opracowania tematów zadań na 
sprawdziany przedmiotowe obowiązują
ce kandydatów na I rok studiów w roku 
akademickim 2008/2009
- Zarządzenie Nr 32/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 14 maja 
2008 roku w sprawie opłat wnoszonych 
przez osoby ubiegające się o przyjęcie 
na studia na Politechnice Śląskiej w roku 
akademickim 2008/2009
- Zarządzenie Nr 33/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 
2008 roku w sprawie uruchomie
nia na Politechnice Śląskiej Systemu 
Zapewnienia Jakości Kształcenia
- Zarządzenie Nr 34/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja

2008 roku w sprawie powołania 
Rady Programowo-Naukowej Centrum 
Kształ- cenią Kadr Lotnictwa Cywilnego 
Europy Środkowo-Wschodniej
- Pismo Okólne Nr 18/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 19 maja 
2008 roku w sprawie harmonogramu re
krutacji na studia I i II stopnia w roku 
akademickim 2008/2009 na Politechnice 
Śląskiej
- Pismo Okólne Nr 19/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 19 maja 2008 
roku w sprawie powołania Dyrektora 
Centrum Kształcenia Kadr Lotnictwa 
Cywilnego Europy Środkowo- 
Wschodniej
- Pismo Okólne Nr 19a/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 
2008 roku w sprawie uruchomienia 
na Wydziale Inżynierii Środowiska 
i Energetyki studiów stacjonarnych II 
stopnia na kierunku „Ochrona środowi
ska”, począwszy od roku akademickiego 
2008/2009

- Pismo Okólne Nr 20/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 2008 
roku w sprawie nowych kierunków stu
diów na Politechnice Śląskiej począwszy 
od roku akademickiego 2009/2010
- Pismo Okólne Nr 21/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 2008 
roku w sprawie zasad ustalania rocznego 
wymiaru zajęć dydaktycznych oraz za
sady obliczania godzin dydaktycznych 
dla nauczycieli akademickich w roku 
akademickim 2008/2009
- Pismo Okólne Nr 22/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 2008 
roku w sprawie rodzajów zajęć dydak
tycznych i liczebności grup studenckich 
w roku akademickim 2008/2009
- Pismo Okólne Nr 23/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 2008 
roku w sprawie zasad przyjmowania na 
Politechnice Śląskiej laureatów i finali
stów olimpiad w latach akademickich: 
2009/2010, 2010/2011, 2011/2012
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- Pismo Okólne Nr 24/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 
2008 roku w sprawie zasad przyjęć na 
studia stacjonarne i niestacjonarne I i II 
stopnia na Politechnice Śląskiej w roku 
akademickim 2009/2010
- Pismo Okólne Nr 25/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 2008 
roku w sprawie zasad przyjęć na studia

doktoranckie na Politechnice Śląskiej 
w roku akademickim 2009/2010 
- Pismo Okólne Nr 26/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 
2008 roku dotyczące wytycznych dla 
Rad Wydziałów w sprawie warunków 
jakim powinny odpowiadać programy 
nauczania i plany studiów I i II stopnia

- Pismo Okólne Nr 27/07/08 Rektora 
Politechniki Śląskiej z dnia 27 maja 2008 
roku dotyczące wytycznych dla Rad 
Wydziałów w sprawie warunków jakim 
powinny odpowiadać plany i programy 
studiów III stopnia (doktoranckie).

M a r ia  R z e p k a

Stopnie naukowe, tytuły, stanowiska
■ Zakończone doktoraty

• Dr inż. Bogusław Jędrzejas
Ur. 14.09.1977 r. w Żywcu. Doktorant 
Wydziału Organizacji i Zarządzania. 
Promotor -  dr hab. Maria Smejda prof. 
nzw. w Pol. Śl. Temat pracy doktorskiej: 
„Usprawnienie procesów decyzyjnych 
w zarządzaniu zakładem opieki zdro
wotnej.”
7.05.2008-ROZ.

•  Dr inż. Izabela Grzanka
Ur. 2.02.1974 r. w Katowicach. Dokto
rantka Wydziału Organizacji i Zarzą
dzania. Promotor -  dr hab. Agata Sta
chowicz-Stanusch prof. nzw. w Pol. Śl. 
Temat pracy doktorskiej: „Kapitał spo
łeczny przedsiębiorstwa w kształtowaniu 
relacji z klientami w przedsiębiorstwach 
teleinformatycznych w Polsce.”
7.05.2008 -  ROZ, z wyróżnieniem.

•  Dr inż. Danuta Zwolińska -  Bac
Ur. 18.06.1978 r. w Gliwicach. Dokto
rantka Wydziału Organizacji i Zarzą
dzania. Promotor -  prof. dr hab. Jerzy 
Mika. Temat pracy doktorskiej: „Metody 
informatyczne organizowania pracy ze
społowej w sferze zarządzania w organi
zacjach wirtualnych”.
7.05.2008 -  ROZ.

•  Dr inż. Wojciech Klein
Ur. 12.10.1978 r. w Katowicach. Dok
torant Wydziału Mechanicznego Tech
nologicznego. Promotor -  prof. dr hab. 
inż. Arkadiusz Mężyk. Temat pracy dok
torskiej: „Optymalizacja cech dynamicz
nych układów redukcji drgań z materia
łów inteligentnych”.
7.05.2008 -  RMT, z wyróżnieniem.

•  Dr inż. Andrzej Kowolik
Ur. 29.11.1978 r. w Bytomiu. Doktorant 
Wydziału Mechanicznego Technolo
gicznego. Promotor -  prof. dr hab. inż. 
Jerzy Świder. Temat pracy doktorskiej: 
„Modyfikowanie układów sterowania

z zastosowaniem systemów CAD oraz 
systemu doradczego”.
7.05.2008-RM T.

•  Dr inż. Krzysztof Stankiewicz
Ur. 16.01.1997 r. w Gliwicach. Dokto
rant Wydziału Mechanicznego Techno
logicznego. Promotor -  prof. dr hab. inż. 
Jerzy Świder. Temat pracy doktorskiej: 
„System regulacji mechatronicznego 
układu podajnika wykorzystujący hy
brydowy algorytm sterowania”.
7.05.2008 -  RMT.

•  Dr inż. Arkadiusz Domoracki
Ur. 7.01.1972 r. w Bytomiu. Wydział 
Elektryczny -  Katedra Energoelektro
niki, Napędu Elektrycznego i Roboty
ki. Promotor -  dr hab. inż. Krzysztof 
Krykowski prof. nzw. w Pol. Śl. Temat 
pracy doktorskiej : „Wpływ sposobu ste
rowania komutatorem elektronicznym 
na właściwości ruchowe silnika bezsz- 
czotkowego”.
6.05.2008 -  RE.

•  Dr inż. Jacek Dziura
Ur. 2.10.1963 r. w Katowicach. Miko- 
łowska Fabryka Transformatorów MEF- 
TA -  Mikołów. Promotor - dr hab. inż. 
Dariusz Spałek prof. nzw. w Pol. Śl. Te
mat pracy doktorskiej: „Analiza zagad
nień optymalizacyjnych dla transforma
torów rozdzielczych przy koszcie skapi
talizowanym jako funkcji kryterialnej”.
6.05.2008 -  RE, z wyróżnieniem.

•  Dr inż. Piotr Makowski
Ur. 29.10.1977 r. w Rudzie Śląskiej. 
Doktorant Wydziału Elektrycznego. Pro
m otor-prof. dr hab. inż. Jerzy Jakubiec. 
Temat pracy doktorskiej: „Właściwości 
metrologiczne sieci neuronowej realizu
jącej odtwarzanie w przetworniku prób
kującym”.
20.05.2008 -  RE.

•  Dr inż. Piotr Mocek
Ur. 23.03.1978 r. w Mysłowicach. Dok

torant Wydziału Inżynierii Środowiska 
i Energetyki. Promotor -  prof. dr hab. 
inż. Jerzy Tomeczek. Temat pracy dok
torskiej: „Badania wpływu parametrów 
geometrycznych przestrzeni paleniska 
fluidalnego typu CFB na cyrkulację we
wnętrzną ziaren”.
16.05.2008 -  RIE, z wyróżnieniem.

•  Dr inż. Krzysztof Sadowski
Ur. 11.08.1960 r. w Mrągowie. Elektro
ciepłownia Białystok. Promotor -  prof. 
dr hab. inż. Jan Łach. Temat pracy dok
torskiej: ,Analiza formowania paliw 
z odpadów celulozowo-papierniczych”.
16.05.2008-R IE .

•  Dr inż. Tomasz Włodek
Ur. 5.06.1975 r. w Siemianowicach Ślą
skich. Doktorant Wydziału Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii. Promotor 
-  prof. dr hab. inż. Małgorzata Sopicka- 
Lizer prof. nzw. w Pol. Śl. Temat pracy 
doktorskiej: „Otrzymywanie ceramiki 
stalonowej drogą spiekania reakcyjnego 
krzemu i tlenku glinu.”
13.05.2008-R M .

■ Mianowanie na stanowisko profeso
ra nadzwyczajnego na czas nieokre
ślony w Politechnice Śląskiej

•  Prof. dr hab. Iwan Kityk, Wydział 
Chemiczny -  od 1.10.2008 r.

■ Mianowanie na stanowisko profeso
ra zwyczajnego na czas nieokreślony 
w Politechnice Śląskiej

•  Prof. dr hab. inż. Jan Cwajna, Wydział 
Inżynierii Materiałowej i Metalurgii -  od
1.06.2008 r.

•  Prof. dr hab. inż. Jan Łukaszczyk, Wy
dział Chemiczny -  od 1.06.2008 r.

U rs z u la  C z a p la
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Dział Współpracy z Zagranicą informuje
W yjazd y, p r z y ja z d y ...

W maju 2008 roku odnotowano 173 
wyjazdy do 26 krajów: Austrii (2), Bel
gii (7), Brazylii (1), Chin (3), Chorwa
cji (3), Czech (10), Danii (5), Francji 
(6), Grecji (1), Holandii (2), Japonii (3), 
Kanady (3), na Maltę (1), Niemiec (18), 
Portugalii (5), Rosji (1), Rumunii (6),

na Słowację (50), Słowenii (2), Szwaj
carii (1), Szwecji (1), na Ukrainę (26), 
do USA (3), na Węgry (8), do Wielkiej 
Brytanii (1) i Włoch (4). Głównym po
wodem wyjazdów były konferencje, na 
które wyjechało 81 osób, konsultacje 
i wykłady 13 osób oraz staże kursy i stu

dia 12 osób.
W tym czasie uczelnię odwiedziło 16 
osób z : Belgii (1), Czech (1), Danii (5), 
do Francji (1), Norwegii (1) i Turcji (7).

H e le n a  P a p k a la

Z życia Centrum Kształcenia Inżynierów
► 9 maja w Laboratorium Nowoczes
nych Technologii Przemysłowych 
w Rybniku przy ul. Rudzkiej 13 odbyła 
się konferencja naukowa pt. „Społe
czne konsekwencje restrukturyzacji 
regionów górniczych na przykładzie 
Rybnickiego Okręgu Węglowego”. 
Głównym organizatorem konferencji 
była Katedra Stosowanych Nauk 
Społecznych Wydziału Organizacji 
i Zarządzania Politechniki Śląskiej, 
zaś współorganizatorami Laborato
rium Nowoczesnych Technologii
Przemysłowych przy Politechnice
Śląskiej -  Centrum Kształcenia Inży
nierów w Rybniku, Akademia Ekono
miczna, Uniwersytet Śląski,Urząd
Miasta Rybnika oraz Fundacja 
Ekologiczna „EKOTERM SILESIA”. 
Konferencja, poświęcona problemom 
społecznym powstałym po restruktury
zacji Rybnickiego Okręgu Węglowego, 
była wstępem do szerszych badań nad 
społeczeństwem i gospodarką regionu 
rybnickiego w okresie transformacji. 
W seminarium wzięło udział ponad 
czterdziestu pracowników naukowych 
uczelni wyższych kampusu, przedsta
wicieli władz samorządowych, admi
nistracji publicznej oraz studentów.

► 10 maja w Auli Budynku 
Głównego Centrum Kształcenia 
Inżynierów Politechniki Śląskiej od
była się „Majówka” zorganizowana 
przez Stowarzyszenie Wychowanków 
Politechniki Śląskiej Oddział CKI. 
Uczestniczyło w niej 170 osób. 
Program obejmował prelekcję na te
mat świąt majowych, wygłoszoną 
przez dyrektora Muzeum w Rybniku 
dr. Bogdana Klocha, koncert przebo
jów operowych w wykonaniu arty
stów „Operetki Śląskiej”: Magdaleny

Spytek, Grażyny Bieniek-Żak, Adama 
Żaka, Mieczysława Błaszczyka, przy 
akompaniamencie Grażyny Grimel, 
oraz zabawę taneczną.

► TegoroczneobchodyAkademickiego 
Dnia Sportu w Rybniku odbyły się 
w dniu 14 maja na terenie Miejskiego 
Ośrodka Sportu i Rekreacji „Ruda” przy 
ul. Gliwickiej. Uroczystego otwarcia 
dokonał dyrektor CKI prof. Joachim 
Kozioł, który powitał przybyłych gości, 
wśród nich m.in. Ewę Ryszkę -  Zastę
pcę Prezydenta Miasta Rybnika, doc. 
Szczepana Wyrę, mgr Stefana Makosza, 
przedstawicieli Uniwersytetu Śląskie
go i Akademii Ekonomicznej oraz stu
dentów.

Impreza skierowana do studentów ryb
nickich uczelni miała na celu promocję 
zdrowego stylu życia oraz rozwijanie 
ich sportowych zainteresowań. Na każ
dego ze zwycięzców czekały atrakcyj
ne nagrody oraz dobra zabawa. Każdy 
z uczestników mógł też wykazać się 
sportową ambicją i walką o miano 
najlepszego w tak popularnych kon
kurencjach jak: piłka nożna, siatków
ka, koszykówka, biegi, wielobój, tenis 
stołowy. Dopisała pogoda, jak również 
frekwencja studentów .

► W dniach 15-17 maja odbyły się 
tegoroczne Juwenalia, które już na do
bre zadomowiły się w tradycji Miasta 
Rybnika. Tradycyjnie tę dużą imprezę 
zorganizowały samorządy studenckie 
wszystkich trzech uczelni.

Chociaż oficjalne obchody rozpoczęły 
się 15 maja, to już w piątek 12 maja 
zorganizowano „Juwenaliową Wam- 
piriadę” - akcję honorowego krwio
dawstwa a 14 maja Akademicki Dzień

Sportu. 15 maja w Urzędzie Miasta 
Rybnika nastąpiło oficjalne przekaza
nie studentom kluczy do bram miasta 
przez Prezydenta Adama Fudali.

W tym dniu odbyły się ponadto war
sztaty salsy w auli CKI Politechniki 
Śląskiej, akademicki wieczór filmowy 
w Multikinie Rybnik, poświęcony pre
zentacji filmów studentów Wydziału 
Radia i Telewizji Uniwersytetu Ślą
skiego oraz zabawa studencka w klubie 
„Imperium”. Piątek 16 maja poświęco
ny był imprezom plenerowym na estra
dzie rybnickiego Kampusu. Odbyły się 
tam koncerty zespołów muzycznych: 
Vallium, The October Leaves i Hurt.

► W tym roku przypada 5-lecie współ
pracy trzech uczelni w ramach Zespołu 
Szkół Wyższych. Z tej okazji zaprosze
ni goście: rektor-elekt Uniwersytetu 
Śląskiego prof. Wiesław Banyś, rektor- 
elekt Akademii Ekonomicznej prof. 
Jan Pyka, prorektor Akademii Eko
nomicznej prof. Jerzy Gołuchowski, 
przedstawiciele Politechniki Śląskiej 
-  prorektor prof. Ryszard Wilk, prof. 
Joachim Kozioł i mgr Stefan Makosz, 
zastępca prezydenta Miasta Rybnika 
Joanna Kryszczyszyn, Starosta Po
wiatu Rybnickiego Damian Mrowieć 
oraz prezesi: Elektrowni Rybnik - Je
rzy Chachuła i Fundacji Ekologicznej 
EKOTERM SILESIA - Adam Bober, 
uczestniczyli w uroczystym otwarciu 
koncertu zespołu T. LOVE. Po kon
cercie studenci kontynuowali zabawę 
w klubie „Imperium”. Ostatni dzień 
juwenaliów studenci spędzili w pubie 
„Żelazna” na imprezie karaoke.

► W dniach 18-21 maja w Labora
torium Nowoczesnych Technologii 
Przemysłowych Politechniki Śląskiej
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-  Centrum Kształcenia Inżynierów 
w Rybniku po raz siódmy odbyły 
się „Dni Ziemi, Wody i Powietrza”. 
Współorganizatorami imprezy byli: 
Urząd Miasta Rybnika, Fundacja Eko
logiczna EKOTERM SILESIA, Uni
wersytet Trzeciego Wieku w Rybniku, 
Muzeum w Rybniku, Nadleśnictwo 
w Rybniku, Koło Raciborsko-Rybni- 
ckie Polskiego Klubu Ekologicznego 
oraz Izba Przemysłowo-Handlowa 
Rybnickiego Okręgu Przemysłowego. 
Patronat honorowy objęli: Marszałek 
Województwa Śląskiego Bogusław 
Śmigielski, Prezydent Miasta Rybnika 
Adam Fudali oraz Rektor Politechniki 
Śląskiej prof. Wojciech Zieliński. 
Obchody zainaugurowała uroczysta 
msza święta odprawiona w niedzie
lę 18 maja w bazylice św. Antonie
go Padewskiego w Rybniku, w któ
rej oprócz licznie zgromadzonych 
mieszkańców Rybnika udział wzięli: 
premier Jerzy Buzek, władze samo
rządowe z prezydentem Rybnika Ada
mem Fudali, prof. Joachim Kozioł 
reprezentujący Politechnikę Śląską, 
szef Regionalnej Dyrekcji Lasów Pań
stwowych w Katowicach Kazimierz 
Szabla, leśnicy Nadleśnictwa Rybnik, 
parlamentarzyści: Bolesław Piecha
i Henryk Siedlaczek oraz Zarząd Od
działu Związku Sybiraków w Rybni
ku. Mszy świętej, sprawowanej przez 
ks. dziekana Franciszka Skórkiewicza 
i ks. proboszcza Franciszka Musioła 
towarzyszyła orkiestra miejska i chór 
BEL CANTO.
Po nabożeństwie nastąpił akt posadze
nia przez rybnickich leśników dębu 
papieskiego wyhodowanego z żołędzi 
najstarszego w Polsce dębu „Chrobry” 
a poświęconych w roku 2004 przez 
Jana Pawła II. Ostatni z 514 dębów 
papieskich znalazł miejsce po wschod
niej stronie rybnickiej bazyliki. O tym 
podniosłym dla Rybnika wydarzeniu 
informuje okolicznościowa tablica na 
granitowym głazie.

W poniedziałek 19 maja kontynuo
wano program Dni w Laboratorium 
Nowoczesnych Technologii Przemy
słowych na terenie Kampusu przy ul. 
Rudzkiej. Po uroczystym otwarciu im
prezy i przywitaniu gości przez dyrek
tora Centrum Kształcenia Inżynierów 
prof. Joachima Kozioła wykład inau
guracyjny pt. „Idea Centrum Studiów

nad Skutkami Zmian Klimatycznych” 
wygłosiła poseł RP Izabela Kloc.
Po części wykładowej organizato
rzy zaplanowali wyjazdy plenerowe. 
Pierwsza grupa licząca ponad 30 osób 
wyjechała do Skansenu Górnicze
go „Królowa Luiza” w Zabrzu, gdzie 
zwiedziła część podziemną wokół nie
istniejącego już szybu „Wilhelmina”, 
natomiast dla młodzieży rybnickich 
szkół podstawowych, gimnazjalnych 
i licealnych zorganizowano warsztaty 
w Leśnym Ośrodku Edukacji Ekolo
gicznej w Żorach.
Wtorek 20 maja zainaugurowano wy
kładem znawcy i piewcy przyrody dr. 
Jana Dudy -  prezesa Koła Racibor- 
sko-Rybnickiego Polskiego Klubu 
Ekologicznego. Referat pt. „Walory tu
rystyczne i poznawcze rezerwatu Łęż- 
czok -  perły górnośląskiej przyrody” 
był wstępem do późniejszego zwiedza
nia tego niezwykłego miejsca z liczną 
grupą uczestników „Dni”. Spacer po 
urokliwych alejach liczących około 
250 lat wśród kilkuset drzew -  pomni
ków przyrody, dostarczył uczestnikom 
wielu niezapomnianych wrażeń.
Środa 21 maja była dniem podsumowu
jącym majowe uroczystości. Program 
obejmował wygłoszenie referatów pt. 
„Prognozy rozwoju światowej energe
tyki” przez mgr. inż. Zdzisława Menela 
z Uniwersytetu Trzeciego Wieku oraz 
dr. Bogdana Klocha nt. „Zieleni i wody 
na pocztówkach miasta Rybnika do lat 
80. XX wieku”. Ponadto odbyła się

sesja studenckich kół naukowych, pod
sumowanie VI edycji programu eko
logicznego „Kaskada” oraz wręczenie 
nagród uczestnikom II edycji ekokon- 
kursu nt. „Zbiórki surowców wtórnych 
w szkołach i przedszkolach na terenie 
miasta Rybnika”. Zakończenie „VII 
Dni Ziemi, Wody i Powietrza” uświet
nił występ rybnickiego zespołu arty
stycznego „Przygoda”. W wykładach 
oraz imprezach plenerowych wzięło 
udział ponad osiemset osób z Rybnika 
i Jastrzębia-Zdroju, z czego większość 
stanowili uczniowie gimnazjów i szkół 
średnich. W seminarium licznie uczest
niczyli także członkowie Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku w Rybniku.
W ramach „Dni” Wydział Ekologii 
Urzędu Miasta Rybnika wraz z Nad
leśnictwem w Rybniku zorganizowali 
w LNTP trzydniową zbiórkę niebez
piecznych odpadów tj. baterii i tone
rów. Uczestnicy zbiórki za odpady 
otrzymywali talony na sadzonki drzew. 
Zebrano 420 kg baterii (14.850 szt.) 
i 143 kg tonerów (483 szt.) dostar
czonych przez mieszkańców Rybnika, 
wśród których ta ekologiczna akcja 
cieszy się coraz większym zainte
resowaniem. Szkółka Nadleśnictwa 
w Rybniku wyda około 1.500 sadzonek 
drzew iglastych.

O p r a c o w a ła  E lż b ie t a  S ta n ie k

Dni Ziemi, Wody i Powietrza. Sadzenie dębu
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Działalność Centrum Edukacyjno - Kongresowego
PROMOCJE DOKTORSKIE

W dniu 17 maja w auli A Centrum Edukacyjno-Kongresowego Politechniki Śląskiej odbyły się uroczyste promocje doktorskie. Na uroczystość 
przybyli m.in.: JM Rektor, Prorektorzy, Senat Uczelni, Dziekani, profesorowie, doktorzy habilitowani, nowo promowani doktorzy wraz ze swoi
mi rodzinami. Oprawę muzyczną zapewnił Chór Politechniki Śląskiej. Uroczystość, pomimo swego oficjalnego charakteru, miała bardzo ciepły 
i rodzinny charakter.

KONCERT Z OKAZJI METROPOLITALNEGO ŚWIĘTA RODZINY 
29 maja w auli B odbył się koncert Akademickiego Zespołu Muzyczne-go Politechniki Śląskiej, zatytułowany „Z rodzinnego śpiewnika”. 
Koncert zorganizowany został przy okazji Metropolitarnego Święta Rodziny, którego inicjatorami są organizacje katolickie, władze Górnoślą
skiego Związku Metropolitarnego oraz samorządy województw śląskiego i opolskiego.

METODY KOMPUTEROWE
29 maja w auli D odbyła się studencka konferencja naukowa pt. „Metody komputerowe 2008” zorganizowana przez Katedrę Wytrzymałości Mate
riałów i Metod Komputerowych Mechaniki oraz Studenckie Koło Naukowe Mtod Komputerowych.Podczas konferencji uczestnicy wygłosili 
21 referatów na tematy związane z wytrzymałością materiałów, biomechaniką, grafiką komputerową, badaniami operacyjnymi, komputero
wym wspomaganiem projektowania oraz komputerowym modelowaniem badań doświadczalnych. Duża liczba zgłoszonych prac świadczy 
o znacznej aktywności naukowej studentów i potrzebie organizacji tego typu spotkań.

Opracowali pracownicy CEK

Wydarzenia
Uroczyste promocje doktorskie

W sobotę 17 maja w Centrum Edukacyjno-Kongresowym Politechniki Śląskiej odbyły się uroczyste promocje doktorskie 
oraz wręczenie dyplomów doktora habilitowanego.

Jak co roku, uroczystość odbywała się w pobliżu Święta Politechniki Śląskiej, obchodzonego 24 maja -  w kolejne rocznice 
utworzenia uczelni w 1945 roku.

NOWI DOKTORZY HABILITOWANI

W YDZIAŁ AUTOMATYKI, ELEKTRONIKI 
I INFORMATYKI
Dr hab. inż. Ewa Maria BIELIŃSKA 
Dr hab. inż. Jacek Kazimierz CZECZOT 
Dr hab. inż. Henryk Zdzisław PALUS

W YDZIAŁ BUDOWNICTWA
Dr hab. inż. Eugeniusz BARON
Dr hab. inż. Anna Małgorzata HALICKA
Dr hab. inż. Wojciech Marian TSCHUSCHKE
Dr hab. inż. Robert WÓJCIK
Dr hab. inż. Katarzyna ZABIELSKA - ADAMSKA

W YDZIAŁ ELEKTRYCZNY
Dr hab. inż. Zbigniew Michał KACZMARCZYK

W YDZIAŁ GÓRNICTWA I GEOLOGII
Dr hab. inż. Jacek CZAPLICKI 
Dr hab. inż. Stanisław Jan DUŻY

W YDZIAŁ INŻYNIERII MATERIAŁOWEJ 
I METALURGII
Dr hab. inż. Lucjan Henryk SWADŹBA

W YDZIAŁ INŻYNIERII ŚRODOW ISKA  
I ENERGETYKI
Dr hab. inż. Jolanta Helena BIEGAŃSKA.
Dr hab. inż. Barbara Maria LIPSKA

W YDZIAŁ M ECHANICZNY TECHNOLOGICZNY
Dr hab. inż. Janusz ĆWIEK

Podczas tegorocznej uroczystości dyplomy doktora habilitowanego otrzymało 15 osób, najwięcej — 5 osób — z Wydziału Budow
nictwa. Natomiast dyplomy doktora odebrało 117 osób. Najwięcej z Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informatyki -  22 osoby, 
a także z Wydziałów - Inżynierii Środowiska i Energetyki, Mechanicznego Technologicznego oraz Organizacji i Zarządzania 
-p o  15 osób. K:,  "7" m m
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NOWI DOKTORZY

WYDZIAŁ ARCHITEKTURY
dr inż. arch. Michał STANGEL 
dr inż. arch. Marcin SPYRA 
dr inż. arch. Kinga PALUS 
dr inż. arch. Ewa NIEZABITOWSKA 
dr inż. arch. Wojciech PAWŁOWSKI 
dr inż. arch. Anna SZEWCZENKO 
dr inż. arch. Ewa TERCZYŃSKA

WYDZIAŁ AUTOMATYKI, ELEKTRONIKI 
I INFORMATYKI
dr nż. Arkadiusz BIERNACKI
dr nż. Agnieszka DEBUDAJ-GRABYSZ
dr nż. Piotr JURGAŚ
dr nż. Tomasz GRYCHOWSKI
dr nż. Jarosław KARCEWICZ
dr nż. Artur NOGA
dr nż. Tomasz TOPA
dr nż. Adam DUSZEŃKO
dr nż. Michał ŚWIDERSKI
dr nż. Daniel SZEPIELAK
dr nż. Tomasz KŁOPOT
dr nż. Dariusz MOSTOWSKI
dr nż. Mariusz STASIK
dr nż. Paweł BADURA
dr nż. Jacek KAWA
dr nż. Dominik SPINCZYK
dr nż. Michał KAWULOK
dr nż. Karol KOZAK
dr Adrian BRUCKNER
dr nż. Marcin BLACHNIK
dr nż. Przemysław SKUROWSKI
dr nż. Agnieszka SZCZĘSNA

WYDZIAŁ BUDOWNICTWA
dr inż. Marta M. KAŁUŻA
dr inż. Maciej J. RABIJASZ
dr inż. Lesław T. NIEWIADOMSKI
dr inż. Beata P. WILK
dr inż. Teresa MATUSZKIEWICZ

WYDZIAŁ CHEMICZNY
dr inż. Agnieszka SIEWNIAK 
dr inż. Gabriela DUDEK 
dr inż. Dominik BANIA 
dr inż. Maciej JODKOWSK1 
dr inż. Wojciech DOMAGAŁA 

dr inż. Małgorzata ADAMOWSKA 
dr inż. Agnieszka KRZĄKAŁA 
dr inż. Paweł SKIBA 
dr Joanna ZAGRODZKA

WYDZIAŁ ELEKTRYCZNY
dr inż. Krzysztof MAŹNIEWSKI 
dr inż. Michał JELEŃ 
dr inż. Jarosław MICHALAK 
dr inż. Tomasz STENZEL 
dr inż. Paweł KOWOL 
dr inż. Damian KRAWCZYK 
dr inż. Krzysztof MUSIOŁ 
dr inż. Adam PILŚNIAK
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WYDZIAŁ GÓRNICTWA i GEOLOGII
dr inż. Rafał JENDRUŚ 
dr inż. Andrzej WIECZOREK

WYDZIAŁ INŻYNIERII MATERIAŁOWEJ 
I METALURGII
dr inż. Zdzisław CYGANEK
dr inż. Barbara DYTKOWICZ
dr inż. Marek GÓRAL
dr inż. Joanna MICHALSKA
dr inż. Katarzyna KŁYK-SPYRA
dr inż. Albert SMALCERZ
dr inż. Adam TATAREK
dr inż. Anżelina MAREK
dr inż. Sylwia ZIEMBA
dr inż. Marek BRACISIEWICZ
dr inż. Mateusz KOZIOŁ
dr inż. Józef OCHMAN
dr inż. Agnieszka TOMASZEWSKA
dr inż. Jolanta MATUSIAK

WYDZIAŁ INŻYNIERII ŚRODOWISKA 
I ENERGETYKI
dr inż. Mariusz DUDZIAK 
dr inż. Ewa PUSZCZAŁO 
dr inż. Elwira MATEJA-LOSA 
dr inż. Adam ZIELONKA 
dr inż. Dorota PANEK 
dr inż. Grzegorz PECZKIS 
dr inż. Rafał CZEKALSKI 
dr inż. Maciej GINALSKI 
dr inż. Dorota BARTOSZ 
dr inż. Grzegorz PRZYBYŁA 
dr inż. Jacek JAMBORSKI 
dr inż. Maciej PILARCZYK 
dr inż. Anna RASZKA 
dr inż. Katarzyna MATUSZEK 
dr inż. Wojciech HRYB

WYDZIAŁ MATEMATYCZNO-FIZYCZNY
1 .dr inż. Piotr MOSKA 
2.dr inż. Monika KWOKA

WYDZIAŁ MECHANICZNY TECHNOLOGICZNY
dr inż. Sławomir ŻÓŁKIEWSKI
dr inż. Witold GRELA
dr inż. Sebastian RZYDZIK
dr inż. Ewa JONDA
dr inż. Marek SROKA
dr inż. Tomasz CZYŻ
dr inż. Krzysztof KROCHMAL
dr inż. Agnieszka RZEŹNIKIEWICZ
dr inż. Wojciech KAJZER
dr inż. Piotr TOMASIK
dr inż. Czesław BARON
dr inż. Tomasz WRÓBEL
dr inż. Dariusz MICHALAK
dr inż. Jarosław TOKARCZYK
dr inż. Tomasz FISZER

i

WYDZIAŁ ORGANIZACJI I ZARZĄDZANIA
dr inż. Mariusz KRUCZEK
dr inż. Aleksandra CZUPRYNA-NOWAK
dr inż. Barbara SORYCHTA-WOJSCZYK
dr inż. Marek SZAFRAN1EC
dr inż. Katarzyna SIENKIEWICZ-MAŁYJUREK
dr inż. Adam ŻABKA
dr inż. Agata HILAROWICZ
dr inż. Janusz KARWOT
dr inż. Anna KOCHMAŃSKA
dr inż. Alicja GĘBCZYŃSKA
dr inż. Patrycja HĄBEK
dr inż. Michał MOLENDA
dr inż. Ewa KOWALSKA-NAPORA
dr inż. Michał GĘBCZYŃSKI
dr inż. Michał CHUDZICKI

WYDZIAŁ TRANSPORTU
dr inż. Paweł FABIŚ 
dr inż. Damian GĄSKA 
dr inż. Tomasz WOJDYŁA
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Odznaczenia państwowe i uczelniane
29 maja w Sali Senatu Politechniki Śląskiej odbyła się uroczystość wręczenia pracownikom Politechniki Śląskiej odzna
czeń państwowych -  Srebrnego Krzyża Zasługi oraz Złotych, Srebrnych i Brązowych Medali -  a także odznak „Zasłu
żonemu dla Politechniki Śląskiej”.
Srebrny Krzyż Zasługi został nadany przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej 7 listopada 2007 r. Złote, Srebrne i 
Brązowe Medale zostały nadane przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej 21 lutego 2008 r. Natomiast odznaki „Za
służonemu dla Politechniki Śląskiej” zostały nadane przez JM Rektora Politechniki Śląskiej w dniu 17 kwietnia 2008 r. 
Wszystkie wymienione powyżej odznaczenia wręczył obecny na uroczystości Wojewoda Śląski Zygmunt Łukaszczyk.

SREBRNY KRZYŻ ZASŁUGI OTRZYMAŁA
dr inż. Nina SUSZCZANSKA

MEDAL ZŁOTY OTRZYMALI:
dr inż. Maria BOJARSKA 
inż. Ewa DURYS 
Maria DZIURZYŃSKA 
Krzysztof FURYK
dr hab. inż. Piotr GENDARZ, prof. nzw. w Pol. Śl. 
dr inż. Henryk GIEMZA 
Halina GUCA
dr inż. Elżbieta KALINOWSKA-OZGOWICZ 
dr inż. Władysław KALIŃSKI, docent w Pol. Śl. 
dr inż. Barbara KLISZCZEWICZ 
dr hab. inż. Janusz KOTOWICZ, prof. nzw. w Pol. Śl.
Barbara KUCYPERA 
dr inż. Marek KUROWICZ
dr hab. Edward KWAŚNIEWICZ, prof. nzw. w Pol. Śl.
Maria MARCHACZ
dr inż. Danuta MATYSEK-MAJEWSKA 
Mirosława MAZGAJ 
prof. dr hab. inż. Andrzej MIANOWSKI 
Bronisława NERAD 
dr inż. Maciej NOWIŃSKI 
mgr inż. Grażyna OLSZAK 
Eleonora PIETRUCZENIA 
mgr Maria RYCHLEWSKA 
Janina STOKŁOSA 
Danuta STRÓZIK 
dr inż. Jerzy SZULIKOWSKI 
dr hab. inż. Andrzej SZYMAŃSKI 
dr inż. Jadwiga TYRLIK-HELD, docent w Pol. Śl.
Bronisława ULEJCZYK 
prof. dr hab. inż. Janusz WALCZAK 
mgr inż. arch. Marek WENKLAR 
mgr Katarzyna WRZEŚNIOWSKA 
dr inż. Jan ZAMOROWSKI 
mgr inż. Elżbieta ZIELIŃSKA-KRÓL

MEDAL SREBRNY OTRZYMALI:
dr hab. inż. Mirosław CHOLEWA, prof. nzw. w Pol. ŚL. 
dr hab. inż. Henryk FOIT 
mgr Anna GAJ 
mgr sztuki Ryszard GRACH 
Nadia GRUCA
dr inż. Waldemar HOŁUBOWSKI 
dr inż. Krzysztof JASTRZĄB 
dr inż. Ireneusz JÓŹWIAK 
dr inż. Henryk KASPRZYK 
dr hab. inż. Gabriel KOST, prof. nzw. w Pol. Śl. 
mgr Ewa MATUSZCZAK

18



M A ) 2 0 0 8

dr inż. Ewa MEDYŃSKA 
dr inż. Jerzy MENDAKIEWICZ 
dr inż. Ryszard MIELIMĄKA 
dr inż. arch. Grzegorz NAWROT 
mgr inż. Sonia NOHEL 
prof. dr hab. inż. Ewa PIĘTKA 
lic. Mirosława PRZYGODZKA 
dr inż. Roman ROGOZIŃSKI 
dr inż. arch. Joanna SERDYŃSKA 
prof. dr hab. inż. Bożena SKOŁUD 
dr inż. Violetta SOKOŁA-SZEWIOŁA 
dr Maria SZAŁAJKO 
Anna SZELIGA
dr inż. Henryk URZĘDNICZOK 
mgr inż. Paweł ZIOB

MEDAL BRĄZOWY OTRZYMALI:
dr inż. arch. Iwona BENEK
dr inż. Grzegorz ĆWIKŁA
dr inż. Krzysztof DĘBO WSKI
Renata DZIURZYŃSKA
dr inż. arch. Krzysztof GERLIC
dr inż. Dariusz GRABOWSKI
dr inż. Jacek HULIMKA
dr inż. Adrian KAMPA
dr inż. Grzegorz KLAPYTA
dr inż. Mirosław KOTASIŃSKI
dr inż. Andrzej LATKO
prof. dr hab. inż. Arkadiusz MĘŻYK
dr inż. Wojciech MIKANIK
dr inż. arch. Szymon OPANIA
dr hab. inż. Zbigniew PASZENDA, prof. nzw. w Pol. Śl. 
dr hab. Bogdan SMOLKA, prof. nzw. w Pol. Śl. 
dr hab. inż. Dariusz SPAŁEK, prof. nzw. w Pol. Śl. 
dr inż. Michał SZEWCZYK 
dr inż. arch. Katarzyna UJMA-WĄSOWICZ

ODZNAKI „ZASŁUŻONEMU DLA POLITECHNIKI 
ŚLĄSKIEJ” OTRZYMALI:

Dr hab. inż. Andrzej BAIER
Dr inż. arch. Joanna BIEDROŃSKA
Dr inż. arch. Maria BIELAK
Dr hab. Tomasz BŁACHOWICZ
Teresa BORKOWSKA
Dr inż. Sergiusz BOROŃ
Sabina BURZAWA
Dr Wiesława CAPUTA
Mgr inż. Regina CHAŁUBIEC
Maria DZIURZYŃSKA
Dr inż. Krzysztof FILIPOWICZ
Marek FRANKL
Dr inż. arch. Klaudiusz FROSS
Mgr inż. Barbara GAMROT
Ewa GRAB
Lucyna HANIAK
Dr inż. Wiesław JAKUBIK
Katarzyna JĘDRUCH
Anna KACZMARCZYK
Mgr Wioleta KASPERSKA
Mirosława KLIMEK- RADOWICZ
Dr inż. Joanna KLUCZKA
Dr Roman KOBIELSKI
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Dr inż. Jolanta KRYSTEK 
Joanna KUCZKOWSKA 
Zdzisław LEBIEDZIŃSKI 
Bożena LEWCZUK 
Dr inż. Jacek LOSKA 
Maria ŁĘKAWSKA 
Janusz MAGIERA 
Dr inż. Danuta MICHCZYŃSKA 
Inż. Krzysztof MIKOŁAJCZAK 
Inż. Marek NIEWIADOMSKI 
Inż. Janina NOWACKA 
Dr inż. Wojciech OLIWA 
Dr inż. arch. Szymon OPANIA 
Mgr inż. Daniel PŁOCICA 
Dr Andrzej POLEWCZYK 
Dr inż. Krzysztof PUCHER 
Dr inż. Andrzej PUŁKA 
Dr inż. arch. Marek RAWECKI 
Dr inż. Jerzy ROJ
Dr inż. arch. Krzysztof ROSTAŃSKI 
Greta SEMPKA
Prof. dr hab. inż. Bożena SKOŁUD 
Dr inż. Maria SOBCZYK
Dr hab. inż. Dariusz SPAŁEK prof. nzw. w Pol. ŚL
Dr hab. inż. Maria SOZAŃSKA
Mgr inż. Antoni STOBIERSKI
Dr inż. Grzegorz STROZIK
Dr inż. Jacek SUCHOŃ
Marek SZUM
Marek TARŁOWSKI
Dr inż. Jolanta TROJANOWSKA
Krzysztof URZĘDNICZOK
Helena WARMONS
Dr Krzysztof WIATEREK
Lidia WOLNA
Krystyna WRZOSEK
Dr inż. Jacek ŻELIŃSKI

Powołanie Pełnomocnika ds. Osób Niepełnosprawnych
W styczniu bieżącego roku na Politechnice Śląskiej powołana została funkcja 
Pełnomocnika Rektora ds. Osób Niepełnosprawnych. Został nim mgr inż. Piotr 
Brzoza, pracownik Instytutu Informatyki Wydziału Automatyki, Elektroniki i 
Informatyki.
Do obowiązków Pełnomocnika nale
ży planowanie i koordynowanie zadań 
i projektów dotyczących dostosowania 
warunków kształcenia na Politechnice 
Śląskiej, w tym dostosowanie systemów 
zdalnej edukacji, do możliwości i po
trzeb osób niepełnosprawnych, współ
praca z władzami w zakresie usuwania 
barier architektonicznych w obiektach 
Uczelni, informowanie o możliwych 
formach pomocy osobom niepełno
sprawnym pracującym i studiującym 
na Uczelni, udzielanie porad osobom 
niepełnosprawnym, pośrednictwo i po
moc w kontaktach z dziekanami i kadrą

dydaktyczną wydziałów, przygotowy
wanie wspólnie z Działem Nauczania 
i Spraw Studenckich informacji dla nie
pełnosprawnych kandydatów na studia, 
współpraca z Samorządem Studenckim 
i Samorządem Doktorantów w zakresie 
udzielania pomocy niepełnosprawnym 
studentom i doktorantom, planowanie 
zadań związanych z kształceniem i re
habilitacją leczniczą studentów niepeł
nosprawnych, finansowanych z przyzna
wanej Uczelni dotacji.
Biuro Pełnomocnika znajduje się 
w Sali nr 28 budynku Wydziału Au
tomatyki, Elektroniki i Informatyki

w Gliwicach przy ul. Akademickiej 
16, gdzie pan Piotr Brzoza pełni dyżur 
w każdy poniedziałek w godzinach 14- 
16. Możliwy jest również kontakt tele
foniczny -  pod nr. tel. 032 237 18 89 
-  lub mailowy -  bon@polsl.pl. „BON” 
to skrót od „biura do spraw osób niepeł
nosprawnych”.
Poza tym wiele istotnych dla osób nie
pełnosprawnych informacji znajdzie się 
na specjalnej przygotowywanej stronie 
biura: www.bon.polsl.pl. gdzie będzie 
można również znaleźć informacje dla 
niepełnosprawnych kandydatów na stu
dia, łącznie z warunkami przyjęcia na 
studia oraz oferowanymi udogodnienia
mi podczas egzaminów wstępnych. 
Poniżej publikujemy rozmowę z Piotrem 
Brzozą.

R e d a k c ja
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Uczelnia otwarta dla wszystkich
Rozmowa z Piotrem Brzozą, Pełnomocnikiem Rektora Politechniki Śląskiej 

ds. Osób Niepełnosprawnych
P a w e ł D o s :  W  s ty c z n iu  b ie ż ą c e g o  r o k u  
z o s ta ł P a n  p e łn o m o c n ik ie m  ds. o só b  
n ie p e łn o s p ra w n y c h  — p ie rw s z y m  w  h i 
s to r i i  P o l i te c h n ik i  Ś lą s k ie j.  P rz y s tą p i ł 
P a n  d o  p r a c y  z d u ż y m  z a a n g a ż o w a 
n ie m , p r ó b u ją c  z o rg a n iz o w a ć  p o m o c  
d la  s tu d iu ją c y c h  n a  P o l i te c h n ic e  Ś lą 
s k ie j n ie p e łn o s p ra w n y c h  s tu d e n tó w . 
P ro b le m y  o s ó b  n ie p e łn o s p ra w n y c h  z n a  
P a n  z w ła s n e g o  d o ś w ia d c z e n ia  -  p o n ie 
w aż  P a n  ró w n ie ż  je s t  o s o b ą  n ie p e łn o 
s p ra w n ą . P ro s z ę  p o w ie d z ie ć , j a k  d o s z ło  
d o  p o d ję c ia  p r ó b y  o r g a n iz a c j i  s ys te m u  
p o m o c y  s tu d e n to m  n ie p e łn o s p ra w n y m  
w  s k a l i  c a łe j u c z e ln i

P io t r  B rz o z a . W Instytucie Informatyki, 
w którym pracuję, od wielu lat realizuje
my projekty badawcze związane z kom
puterowym wspomaganiem, edukacją 
osób niepełnosprawnych, tworzeniem 
programów, sprzętu dostosowanego do 
ich potrzeb. Realizowaliśmy na przykład 
projekty celowe dla ośrodka szkolnego 
dla osób niewidomych w Laskach koło 
Warszawy, gdzie stworzyliśmy jedną 
z pierwszych bibliotek w Europie, któ
ra udostępniała osobom niewidomym 
książki w formie elektronicznej. Zreali
zowaliśmy także projekt badawczy EU- 
AIN w ramach VI programu ramowego, 
którego celem było opracowanie wytycz
nych dla wydawców książek, multime
diów czy materiałów edukacyjnych, aby 
były one dostępne dla wszystkich, w tym 
także osób z różnymi niepełnosprawnoś- 
ciami. Projekt ten był realizowany przez 
biblioteki, firmy i uniwersytety z róż
nych krajów w Europie we współpracy 
z Europejską Federacją Wydawców, 
która pomogła w dużym stopniu upo
wszechnić tę wiedzę. Przedsięwzięcie to 
zmieniło możliwości dostępu do infor
macji wielu osobom niepełnosprawnym. 
Dzięki temu wydawcy wiedzą, w jaki 
sposób tworzyć tego typu materiały i że 
jest to dla nich przedsięwzięcie opłacal
ne —jak w każdym biznesie.
W ramach tego projektu współpraco
wałem zarówno z osobami z uczelni, 
z pracownikami bibliotek, jak też nawią
załem ścisłe kontakty z osobami zajmu
jącymi się pomaganiem niepełnospraw
nym studentom na innych europejskich 
uczelniach, a z których dobrych praktyk 
i wypracowanych rozwiązań staramy

się korzystać. Natomiast inicjatywa po
wołania pełnomocnika ds. osób niepeł
nosprawnych należała do Prorektora ds. 
Dydaktyki prof. Ryszarda Wilka.
P D :  J a k  o c e n ia  P a n  d o s tę p n o ś ć  n a s z e j 
u c z e ln i d la  s tu d e n tó w  n ie p e łn o s p ra w 
n y c h .

P B :  Studentów niepełnosprawnych na 
różnych wydziałach uczelni uczymy od 
wielu lat, przy czym stale zdobywamy 
doświadczenie, w jaki sposób przekazy
wać im informacje, jakie są ich potrzeby 
i ograniczenia. Pracownicy zdobywają 
zatem doświadczenie poprzez kontakt 
z kolejnymi studentami z różnymi nie- 
pełnosprawnościami. A z drugiej strony, 
prowadząc prace remontowe na uczelni, 
staramy się dostosowywać budynki, by 
były dostępne dla osób poruszających 
się na wózkach, a więc montowane są 
windy z automatycznie otwieranymi 
drzwiami, podjazdy, dostosowywane są 
wejścia do budynków -  wszystko po to, 
aby te bariery komunikacyjne nie prze
szkadzały w edukacji.
P D :  N o  ta k , a le  to  są  ju ż  re m o n ty  n a  
w ię k s z ą  s ka lę . J a  m a m  n a to m ia s t  w ra 
ż e n ie , że c ią g le  p o k u tu je  p e w n e  s te 
re o ty p o w e  m y ś le n ie  o  n ie p e łn o s p ra w 
n y c h , ja k o  o  o s o b a c h  n a  w ó z k a c h  in 
w a lid z k ic h ,  a  p rz e c ie ż  d u ż o  je s t  osób  
Z in n y m i n ie p e łn o s p ra w n o ś c ia m u  

P B :  Nasi studenci, których w sumie jest 
około 160 osób z bardzo różnymi niepeł- 
nosprawnościami, jak niepełnosprawno
ści wzroku, słuchu czy ruchu, przy czym 
mam tu na myśli również ogranicze
nia np. ruchu dłoni, co utrudnia pracę 
z komputerem lub w laboratorium, ob
sługę sprzętu, samodzielne wykonywa
nie notatek. Dla takich osób staramy się 
przygotowywać materiały edukacyjne 
w formie elektronicznej. A jeżeli poja
wiają się takie potrzeby podczas sesji, 
organizowane są egzaminy, podczas 
których osoby z uwagi na swoje ogra
niczenia mają trochę więcej czasu, lub 
też egzamin z pisemnego jest zmieniany 
na ustny czy odwrotnie — w przypadku 
osoby niesłyszącej, a wszystko po to, 
by ograniczenia te nie miały wpływu na 
wyniki egzaminu.
Od ubiegłego roku uczelnia otrzymuje 
również dotację ministerialną na wspar

cie edukacji studentów niepełnospraw
nych i rehabilitację leczniczą. Wynosi 
ona 366 tys. złotych, przy czym kwota 
ta zależy od liczby studentów niepełno
sprawnych na danej uczelni, od rodzaju 
niepełnosprawności, jak i też od zadań 
organizacyjnych realizowanych przez 
daną uczelnię. Z pewnością środki te 
wraz ze środkami własnymi uczelni po
zwalają przygotować działania na więk
szą skalę. Poza tym będziemy się starali
0 pozyskanie środków z innych źródeł. 
Myślę tu o środkach z programów fun
duszy strukturalnych.
P D . C zy  ta  d o ta c ja  je s t  ro z d z ie la n a  p r o 
p o r c jo n a ln ie  n a  w y d z ia ły  czy  też z a le ży  
o d  lic z b y  o só b  n ie p e łn o s p ra w n y c h  n a  
p o s z c z e g ó ln y c h  w y d z ia ła c h ?

PB: Dzielenie pieniędzy po równo czy 
też dzielenie ich w zależności od liczby 
niepełnosprawnych spowodowałoby, że 
w wielu miejscach udałoby się zrealizo
wać jedynie bardzo drobne inwestycje
1 działania. Dlatego chciałbym, aby uda
ło się zrealizować takie przedsięwzięcia, 
z których będzie mogła korzystać więk
szość niepełnosprawnych studentów 
naszej uczelni niezależnie od wydziału, 
na którym studiują. Jeżeli student będzie 
potrzebował jakiegoś specjalistyczne
go sprzętu, który będzie mu mogła wy
pożyczyć uczelnia, albo jeżeli będzie 
potrzebował pomocy np. podczas prze
mieszczania się między zajęciami, wte
dy środki te umożliwią opłacenie tych 
usług. Jeżeli trzeba będzie przygotować 
materiały edukacyjne w dostosowanej 
do potrzeb formie, będzie to realizowane 
na bieżąco stosownie do zapotrzebowa
nia niepełnosprawnych studentów.
Z drugiej strony chcielibyśmy podjąć ta
kie działania globalne, długoterminowe, 
z których będą mogli korzystać zarówno 
wykładowcy, jak i studenci. Planujemy 
opracowanie materiałów informacyjnych 
dla wykładowców dotyczących współ
pracy z niepełnosprawnymi studentami, 
ich ograniczeń, możliwości alterna
tywnego przekazywania im informacji 
i metod przygotowywania materiałów 
edukacyjnych. Dotyczy to również na
uczania języków obcych. Chcielibyśmy 
też przygotować alternatywne zajęcia 
sportowe dla tej grupy studentów. Wia-
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domo, że mają oni pewne ograniczenia, 
ale ważne jest umożliwienie im również 
takiej aktywności. Planujemy stworze
nie w bibliotece kilku stanowisk kompu-

I terowych dostosowanych dla studentów
niepełnosprawnych, po to, ażeby mogli 
oni w pełni korzystać z usług naszej bi
blioteki oraz z bibliotek cyfrowych.
P D :  C zy  s ta n o w is k a  te  b ę d ą  w y p o s a ż o -

I n e  w  ta k ie  s a m e  u rz ą d z e n ia  w s p o m a g a 
ją c e  d la  k a ż d e j z ty c h  g r u p  c zy  też  b ę d z ie  
to  k i lk a  ró ż n y c h  s ta n o w is k  k o m p u te ro 
w y c h ?

P B :  Myślę, że będą to na 
początku dwa stanowiska, 
które będą wyposażone 
w sprzęt wspomagający dla 
każdej z tych grup. Chcemy 
także przeszkolić pracow
ników biblioteki, aby potra
fili oni pokazać studentom, 
w jaki sposób korzystać 
z tego sprzętu. Zamierzamy 
zorganizować konsultacje dla

I studentów, by powiedzieć im,
w jaki sposób mogą popra
wić swoją edukację, dobrać 
właściwy sprzęt czy wspoma
gające ich oprogramowanie.
Z drugiej strony zamierzamy 
udzielać wskazówek wykła
dowcom, by wiedzieli, jak 
dostosować zajęcia do potrzeb takich 
studentów, tworzyć materiały edukacyj
ne. Materiały te zostaną przygotowane 
również w formie elektronicznej, by 
były dostępne w serwisie internetowym, 
a zainteresowany mógł z nich w każdej 
chwili skorzystać. Musimy pamiętać 
o tym, że studenci niepełnosprawni stu
diują na różnych kierunkach.
P D :  N a le ż y  p r z y  ty m  p o w ie d z ie ć , że je d 
n a k  n ie  w s z y s tk ie  k ie r u n k i  s tu d ió w  są  
d o s tę p n e  d la  o s ó b  n ie p e łn o s p ra w n y c h .  
C zy  te  o s o b y  są  ś w ia d o m e  o d  p o c z ą tk u ,  
że n ie  m o g ą  s ię  r e k r u to w a ć  n a  d a n y  
k ie r u n e k  s tu d ió w , c zy  z d a rz a ły  s ię  ta k ie  
s y tu a c je , w  k tó r y c h  k to ś  c h c ia ł  p o d ją ć

ja k ie ś  s tu d ia  a  n ie s te ty  p o d c z a s  r e k r u ta 
c j i  m u  o d m ó w io n o ?

P B :  Rzeczywiście pewne niepełno
sprawności uniemożliwiają studiowanie 
z uwagi na specyficzne zajęcia laborato
ryjne, które mogłyby spowodować nie
bezpieczeństwo dla tych studentów, a i 
wykonywanie przez nich pewnych prac 
mogłoby być później niemożliwe. Oso
by niepełnosprawne powinny konsul
tować się z dziekanatami, zapoznać się 
z programami zajęć. Osoby te zachęcam 
także do kontaktu ze mną, abym mógł

sprawdzić możliwość studiowania na 
wybranym kierunku studiów.
P D :  A  c zy  z w ra c a ją  s ię  d o  P a n a  z p r o ś 
b ą  o  p o m o c  n ie p e łn o s p ra w n i s tu d e n c i?  
J e ś l i  ta k , to  z j a k i m i  p ro b le m a m i?

P B :  Studenci przychodzą do mnie 
w czasie dyżuru a także dzwonią. Zgła
szają na przykład problem z zaliczenia
mi -  potrzebują z reguły więcej, czasu 
żeby przygotować materiały, czasami 
proszą o zmianę formy zaliczenia -  aby 
mogli je zdobyć, mimo swoich ograni
czeń. Zwracają się z prośbą o materiały 
edukacyjne w formie elektronicznej.
P D : N a  c z y m  w o b e c  te g o  p o le g a  P a n a  
z a d a n ie ?  C zy  P a n a  r o la  p o le g a  n a  p r z e 

ła m y w a n iu  b a r ie r  m e n ta ln y c h ,  c zy  tez  
p o s ia d a  P a n  r ó w n ie ż  w ła d z ę  d e c y z y jn ą ?  
P B :  Działam z polecenia i w porozumie
niu z Prorektorem ds. Dydaktyki prof. 
Ryszardem Wilkiem. Po konsultacji ze 
mną Prorektor podejmuje wiążące decy
zje.
P D :  C o  je s z c z e  m o ż n a  u s p r a w n ić  
w  k w e s t i i  d o s to s o w y w a n ia  u c z e ln i  d o  
p o tr z e b  o s ó b  n ie p e łn o s p ra w n y c h ?  C zy  
u w a ż a  P a n , że  p o w in n o  b y ć  w ię c e j osó b , 
k tó r e  b ę d ą  s ta n o w ić  p o m o c  d la  n ie p e ł
n o s p ra w n y c h  s tu d e n tó w , n a  p r z y k ła d  

p e łn o m o c n ic y  w y d z ia ło w i?  

P B :  Osoby pracujące na po
szczególnych wydziałach są 
najbliżej potrzebujących ich 
pomocy studentów, a przede 
wszystkim ich znają i z pew
nością dobrze by było, gdyby 
na każdym wydziale była wy
znaczona osoba odpowiedzial
na za te sprawy. Na niektórych 
wydziałach tak się zresztą 
dzieje. Również w skład sa
morządu studenckiego wcho
dzą osoby wybrane spośród 
osób niepełnosprawnych, zna
jące ich problemy, z którymi 
ta grupa studentów się spoty
ka. Oprócz tego widzę jednak 

potrzebę zatrudnienia na naszej uczelni 
grupy kilku osób, oferujących pomoc 
osobom niepełnosprawnym sprawnie 
i na czas.
Chciałbym przy okazji zwrócić uwagę 
także na osoby chore lub osoby po wy
padkach, które z racji choroby czy właś
nie leczenia powypadkowego również są 
nie w pełni sprawne, co, czasowo utrud
nia im edukację. Takim osobom również 
należy pomóc, rozłożyć zajęcia i egza
miny, dostarczyć materiały, przygoto
wać je w innej formie, po to, aby mimo 
tych czasowych ograniczeń osoby takie 
mogły dalej studiować.

R o z m a w ia ł  P a w e ł D o ś

Piotr Brzoza w swoim biurze

Finał konkursu na najlepsze studenckie koło naukowe
Podczas posiedzenia Senatu Politechniki Śląskiej 26 maja br. nastąpiła krótka, 
lecz znacząca uroczystość rozstrzygnięcia konkursu na najlepsze studenckie 
koło naukowe Politechniki Śląskiej. To pierwszy tego typu konkurs w historii 
naszej Uczelni. Zorganizowany został przez Fundację na Rzecz Politechniki
Śląskiej.
-  Biorąc pod uwagę, że na uczelni działa 
96 kół naukowych, zarząd Fundacji do
szedł do wniosku, że warto zwrócić uwa

gę na ten ruch, aby zainteresować tego 
typu działalnościąjeszcze większą liczbę 
studentów -  wyjaśnia pomysł zorganizo

wania konkursu prof. Witold Gnot, prze
wodniczący Zarządu Fundacji.
Fundacja zwróciła się do dziekanów 
wszystkich wydziałów, aby wytypowali 
najprężniej działające koła. Powołane 
zostało jury, którego przewodniczącym 
został Prorektor ds. Dydaktyki prof. Ry-
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w raz z  op iekunem  ko la  - d r  inż. M arc inem  M ac iążk iem

szard Wilk. Prof. Roman Mazurkiewicz 
przygotował regulamin przyznawania 
nagród. Pozostało jedynie czekać na 
zgłoszenia.
Do konkursu Wydziały zgłosiły 16 
kół naukowych. Wnioski były bardzo 
solidnie przygotowane. Jak się oka
zało, koła naukowe miały się czym 
pochwalić, ponieważ napływające 
wnioski zaopatrzone były w dokumen
ty potwierdzające ich bardzo aktywną 
działalność. Następnie powołano jury 
pod przewodnictwem Prorektora prof. 
Ryszarda Wilka, które oceniało wnio
ski dwuetapowo, biorąc pod uwagę 
m.in. zrealizowane projekty naukowe 
z udziałem członków koła oraz uczest
niczenie koła w konferencjach, semina
riach i warsztatach krajowych i zagra
nicznych.
Na nagrody w konkursie udało się 
zgromadzić 10 tys. zł., z czego 5 tys. 
przeznaczył na ten cel Prorektor ds. Dy
daktyki a druga połowa pochodziła ze 
środków własnych Fundacji.
I nagrodę w konkursie na najlepsze 
studenckie koło naukowe w roku 2007 
w wysokości 5.000 zł -  uzyskało koło 
naukowe Wireless Electronics and Te- 
lecommunication (WIEM) z Wydziału 
Elektrycznego Politechniki Śląskiej 
którego opiekunem jest dr inż. Marcin 
Maciążek.
I wyróżnienie wraz z nagrodą pienięż
ną w wysokości 3.000 zł -  uzyskało 
koło naukowe Biomechaniki z Wydzia
łu Mechanicznego Technologicznego, 
którego opiekunem jest dr inż. Agata 
Guzik.
II wyróżnienie wraz z nagrodą pienięż
ną w wysokości 2.000 zł -  uzyskało

studenckie koło naukowe Historii archi
tektury z Wydziału Architektury, które
go opiekunem jest dr inż. arch. Piotr 
Stachurski.
Zwycięskie Koło Naukowe WIEM 
istnie od 2006 r., zrzesza obecnie 37 
studentów Wydziału Elektrycznego. 
Do tej pory zrealizowało 10 projek
tów dotyczących zagadnień z zakresu 
elektroniki i telekomunikacji, w tym 
m.in. moduły domu inteligentnego, mo
duł do wysyłania SMSów, odbiornik 
GPS, pager do transmisji tekstu. Tyle 
samo projektów jest realizowanych 
w bieżącym roku akademickim. Człon
kowie koła przeszli kursy: programo

wania w języku C++ i PHP, lutowania 
elementów na płytkach PCB, języka 
Java 2 ME. Koło brało również udział 
w promocji Wydziału Elektrycznego 
podczas imprez wydziałowych oraz na 
spotkaniach wyjazdowych wśród kan
dydatów na studentów.
-  Dzięki sukcesowi tej inicjatywy od

będą się kolejne edycje, w których szan
se będą miały następne koła naukowe, 
których działalność oceniam bardzo 
pozytywnie. Mam nadzieję, że będą się 
nadal rozwijać i zrzeszać coraz więcej 
studentów -  dodaje prof. Witold Gnot.

P a w e ł D o ś
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Kilka słów o Fundacji na Rzecz Politechniki Śląskiej
Organizatorem konkursu na najlepsze koło 
naukowe była powstała w 1992 r. Fundacja 
na Rzecz Politechniki Śląskiej. W począt
kowym okresie swojej działalności, dzięki 
hojności wielu fundatorów i sponsorów, 
Fundacja -  zgodnie ze swoim statutem -  
mogła swobodnie wspomagać działalność 
dydaktyczną, badawczą czy wydawniczą 
uczelni. Duży wpływ na rozwój Fundacji 
w pierwszym okresie jej istnienia miał 
prof. Jan Zawadiak, który dzięki osobistym 
kontaktom ze znajomymi absolwentami 
uczelni i licznymi instytucjami zdobywał 
dla Fundacji znaczne środki.
Z czasemjednak liczba fundatorów zmniej
szała się i, choć Fundacja nadal istniała, 
jej działalność została zminimalizowana. 
Wtedy to pojawił się nawet pomysł podję
cia starań, by Fundacja uzyskała status or
ganizacji pożytku publicznego, co umożli
wiłoby wpłacanie na jej rzecz 1 proc. od
pisu od podatku. Z różnych powodów nie 
udało się jednak do tego doprowadzić. 
Przewodniczącymi zarządu byli kolej
ni prorektorzy ds. nauki i współpracy 
z przemysłem. Zmiana tej reguły nastąpi
ła w czerwcu 2005 r., kiedy to Kolegium 
Rektorskie powierzyło tę funkcję prof. 
Witoldowi Gnotowi, który w związku ze 
zbliżającym się wiekiem emerytalnym 
kończył pełnienie funkcji dyrektora Insty
tutu Chemii, Technologii Nieorganicznej 
i Elektrochemii.

Pierwszą inicjatywą pod nowym kierowni
ctwem Fundacji było przyznanie jednora
zowych stypendiów w wysokości 1000 zł. 
dwunastu wyróżniającym się w nauce, ale 
będących w trudnej sytuacji finansowej stu
dentom -  po jednym z każdego wydziału. 
Podjęto równocześnie dalsze starania o po
zyskanie środków dla Fundacji. Wystoso
wano na przykład pisma do absolwentów 
uczelni, którzy posiadają własne firmy, 
oraz do licznych instytucji współpracują-

Prof. W ito ld  G not, p rze w o d n ic z ą c y  
Z a rzą d u  F u n d a c ji

cych z Uczelnią. Przyznano również dwa 
jednorazowe stypendia dofinansowujące 
naukowe wyjazdy zagraniczne dla nauczy
cieli akademickich realizujących prace ha
bilitacyjne i doktorskie.
Na początku 2007 roku Zarząd Fundacji 
wspólnie z prof. Edwardem Kostowskim, 
aktualnie członkiem Rady Fundacji, zorga
nizowali w Klubie Pracowników spotkanie 
dla profesorów uczelni, którym została 
złożona propozycja „opodatkowania się” 
na dobrowolną niewielką ale stałą kwotę 
na rzecz Fundacji. Uczyniło to 42 profe
sorów, z których pensji ściągana jest sta
ła, ustalona przez nich kwota. -  Nie są to 
może duże pieniądze, ale gwarantują jed
nak stałe wpływy na konto Fundacji. Poza 
tym zdarzają się również jednorazowi 
darczyńcy oraz drobni fundatorzy, zwłasz
cza podczas zjazdów absolwentów — wy
jaśnia prof. Witold Gnot, który na pytanie 
o dalsze plany Fundacji, wymienia przede 
wszystkim stałe wspieranie studenckiego 
ruchu naukowego oraz rozwoju nauko
wego pracowników uczelni. Konieczne 
będzie przy tym jednak, jak dodaje prof. 
W. Gnot, odnalezienia miejsca dla Fun
dacji w całej sieci działających na uczelni 
różnego rodzaju stowarzyszeń, instytucji 
czy towarzystw, które realizują podobne 
cele.

P a w e ł D o ś

Nowe legitymacje studenckie już gotowe
Centrum Komputerowe Politechniki Śląskiej zakończyło właśnie pilotażowy pro
gram Systemu Elektronicznej Legitymacji Studenckiej. Program ten objął stu
dentów pierwszego roku studiów stacjonarnych na Wydziale Matematyczno-Fi
zycznym.
Program pilotażowy SELS rozpoczął się 
24 kwietnia. Mogli w nim wziąć udział 
studenci pierwszego roku studiów stacjo
narnych I stopnia wszystkich kierunków 
na Wydziale Matematyczno-Fizycznym. 
Otrzymali oni pocztą elektroniczną wia
domość z informacją o programie, poza 
tym ogłoszenia o programie wywieszono 
na wydziale oraz umieszczono je na wy-

Politecbnifca Śląska ^
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W zór n o w e j le g itym a c ji s tudenck ie j, 
c z e k a ją c e j na  s tuden ta  

o n a z w is k u  K ubuś  P u c h a te k

działowej stronie internetowej.
Już od 24 kwietnia studenci za pomocą 
specjalnej wersji Modułu Studenta Sy
stemu Obsługi Toku Studiów (w skrócie 
SOTS) mogli rozpocząć składanie wnio
sków na bezpłatne w programie pilotażo
wym legitymacje elektroniczne. Równo
cześnie rozpoczęto starania o uzyskanie 
certyfikatów kwalifikowanych dla pra
cowników dziekanatu.
26 maja certyfikaty takie otrzymały dwie 
osoby, a studenci otrzymali informację 
o zbliżającym się końcowym terminie 
składania wniosków o nową legitymację, 
który upływał 30 maja. Następnie zgod
nie z procedurami zostało wygenerowane 
zlecenie i już 3 czerwca Centrum Kom
puterowe je zrealizowało -  wykonując 
51 sztuk nowych legitymacji elektronicz
nych.
Procedura generacji wniosku o nową le
gitymację jest bardzo prosta. Student

musi dokonać rejestracji i zalogować się 
do Modułu Studenta SOTS, który będzie 
dostępny pod adresem http://sots.polsl. 
pl/student ,gdzie kolejno zostaje poinfor
mowany o dalszych krokach procedury. 
W podobny sposób wygląda generowa
nie druku zlecenia na legitymację przez 
pracownika dziekanatu, które odbywa się 
w Module SOTS.Dydaktyka. Dystrybu
cją legitymacji również zajmują się pra
cownicy dziekanatu posiadający ważne 
uprawnienia do podpisywania elektro
nicznej legitymacji studenckiej. 
Legitymacje elektroniczne, tak jak po
przednio papierowe, powinny zatem być 
dostępne w dziekanatach na początku 
października, ponieważ, zgodnie z decy
zją władz uczelni, elektroniczne legityma
cje otrzymają wszystkie osoby przyjęte na 
studia na rok akademicki 2008/2009. Jak 
informują pracownicy Centrum Kompu
terowego Politechniki Śląskiej, podczas 
programu pilotażowego nie zgłoszono 
żadnych problemów.

E m i l ia  N o h e l
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Światowy dzień telekomunikacji
Z okazji przypadającego w dniu 17 maja Światowego Dnia Telekomunikacji 
i Społeczeństwa Informacyjnego na Wydziale Elektrycznym Politechniki Ślą
skiej odbył się zorganizowany przez Zarząd Oddziału Gliwickiego Stowarzy
szenia Elektryków Polskich oraz Studenckie Koło Naukowe „Telekomunikacja 
Praktyczna” wykład otwarty Bartłomieja Jaworskiego, Dyrektora Regionu 
Technicznego firmy POLKOMTEL S.A.
Tematyka wykładu poświęcona była 
historii i przyszłości telekomunikacji 
mobilnej. Licznie przybyli członko
wie gliwickiego oddziału SEP, studenci 
i pracownicy Politechniki wypełnili salę 
do ostatniego miejsca. Gościa przywita
li profesorowie Politechniki Śląskiej dr 
hab. inż. Bogusław Grzesik oraz dr hab. 
inż. Kazimierz Gierlotka.
Dyrektor Bartłomiej Jaworski rozpoczął 
wykład od prezentacji genezy teleko
munikacji mobilnej. Omówił pierw
sze systemy mobilne standardu NMT, 
uwzględniając działanie systemu NMT 
w Polsce. Przedstawił ograniczenia sy
stemów NMT, które skłoniły inżynierów 
do opracowania koncepcji telefonii 2. 
generacji - GSM. Następnie przedstawił 
założenia standardu GSM, sposób wy
korzystania łącza radiowego w oparciu 
o technologię TDMA/FDMA oraz nowe 
usługi jakie zostały zaoferowane użyt

kownikom wraz z wprowadzeniem tele
fonii 2 generacji. Kolejna część wykładu 
poświęcona została wprowadzanemu 
obecnie systemowi UMTS. Omówio
na została koncepcja i sposób działania 
systemu o dostępie radiowym opartym 
na modulacji z rozpraszaniem widma. 
Ostatnia część niezwykle interesującej 
prezentacji została poświęcona rozwią
zaniom przyszłościowym telekomunika
cji mobilnej.
Zwracając się bezpośrednio do stu
dentów, Dyrektor Jaworski przedsta
wił swoją niezwykłą i ciekawą karierę 
zawodową, poczynając od studiów na 
Politechnice Śląskiej, poprzez uczelnie 
w Irlandii i Finlandii, pracę w firmie 
Nokia oraz kilku innych europejskich 
firmach telekomunikacyjnych na pracy 
managerskiej w firmie POLKOMTEL 
S.A. kończąc.
W podziękowaniu za interesujący wy

kład szanowny gość otrzymał z rąk prof. 
Bogusława Grzesika pamiątkowy album 
wydany z okazji 60-lecia Politechniki 
Śląskiej, a z rąk Prezesa Oddziału Gli
wickiego Stowarzyszenia Elektryków 
Polskich prof. Kazimierza Gierlotki 
okolicznościowy dyplom.
Wykład Dyrektora Bartłomieja Jawor
skiego uświetniający obchody Świato
wego Dnia Telekomunikacji i Społe
czeństwa Informacyjnego był kolejną 
inicjatywą firmy POLKOMTEL S.A. 
wspierającą rozwój dydaktyki i nauki 
na Politechnice Śląskiej. Należy przy
pomnieć, że Firma POLKOMTEL S.A. 
jest sponsorem Laboratorium Podstaw 
Telekomunikacji na Wydziale Elektrycz
nym.
Wygłoszony wykład spotkał się pełnym 
aplauzem studentów, którzy dowiedzieli 
się, jak będzie wyglądać ich przyszłość 
zawodowa oraz jaką wiedzę powinni 
posiąść aby móc pracować aktywnie 
i twórczo.

M a r ia n  H y la

Wykład Bartłomieja Jaworskiego - Dyrektora Regionu Technicznego POLKOMTEL S.A.

Wizyta prof. Tadeusza Kaczorka na Wydziale Elektrycznym
W dniu 7 kwietnia na Wydziale Elektrycznym Politechniki Śląskiej gościł 
Doktor h.c prof. dr hab. inż. Tadeusz Kaczorek.
Profesor T. Kaczorek jest wybitnym spe- Obecnie pełni m.in. funkcję Przewodni-
cjalistą z dziedziny automatyki i elek- czącego Centralnej Komisji ds. Stopni
trotechniki, o ogromnym dorobku i au- i Tytułów Naukowych. Na naszą uczel-
torytecie, uznawanym w kraju i świecie. nię przybył natomiast na zaproszenie

Dziekana Wydziału Elektrycznego Po
litechniki Śląskiej, prof. Lesława Topór- 
Kamińskiego, Przewodniczącego Gliwi- 
cko-Opolskiego Oddziału Polskiego To
warzystwa Elektrotechniki Teoretycznej 
i Stosowanej, prof. Mariana Pasko oraz
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Redaktora Naczelnego miesięcznika 
„Pomiary Automatyka Kontrola” prof. 
Tadeusza Skubisa.
W sali audytoryjnej Wydziału Elektrycz
nego, wypełnionej studentami i profeso
rami z kilku zainteresowanych Wydzia
łów, prof. Kaczorek wygłosił referat p.t. 
„Dodatnie układy ułamkowego rzędu 
i ich zastosowanie”, po którym odbyła 
się dyskusja. Następnie w sali Senatu 
prof. T. Kaczorek przewodniczył ze
braniu Rady Programowej miesięczni
ka „Pomiary Automatyka Kontrola”, 
którego redakcja od roku znajduje się 
na Wydziale Elektrycznym Politechni
ki Śląskiej. Prof. T. Kaczorek jest prze
wodniczącym Rady Programowej tego 
miesięcznika, w skład której wchodzą 
profesorowie wyższych uczelni z całego 
kraju, z wydziałów prowadzących kie
runki mechaniczne, elektryczne, elektro
niczne i pokrewne. Miesięcznik „PAK” 
jest zasłużonym pismem naukowo-tech
nicznym z branży pomiarów, automaty
ki, robotyki, elektroniki, mechatroniki 
i informatyki, silnie związanym z prze

mysłem i badaniami naukowymi pro
wadzonymi na uczelniach. Jest organem 
Stowarzyszenia Inżynierów i Techników 
Mechaników Polskich (SIMP). Ukazuje 
się od 54 lat. Ma wysoką rangę naukową 
-  artykułom publikowanym w „PAK” 
MNiSzW przyznaje 6 punktów. Szcze
gółowe sprawozdanie z zebrania Rady 
Programowej PAK oraz uchwała znajdu
ją  się na stronie internetowej www.pak. 
info.pl.
W przeddzień oficjalnego programu 
w Gliwicach, organizatorzy pobytu prof. 
Kaczorka wraz z prof. Krzysztofem 
Kluszczyńskim przygotowali dla dostoj
nego Gościa specjalny program w Kato
wicach. Rozpoczął się on wizytą w Aka
demii Muzycznej w Katowicach, gdzie 
prof. T. Kaczorek spotkał się z Rektorem 
Akademii prof. Eugeniuszem Knapi
kiem. Następnie Profesor zwiedził różne 
obiekty dydaktyczne, najnowocześniej
szą salę koncertową w Polsce oraz uni
katowe muzeum organów, zorganizowa
ne od podstaw przez prof. Juliana Gem- 
balskiego. W muzeum prof. Julian Gem-

balski z wielką pasją opowiedział prof. 
T. Kaczorkowi historię organów, omówił 
techniki ich wytwarzania i właściwości, 
a także specjalnie dla Gościa zagrał na 
zabytkowych barokowych organach. 
Następnie uczestnicy udali się do Kate
dry p.w. Chrystusa Króla w Katowicach, 
gdzie w progach Katedry przywitał Goś
cia proboszcz ksiądz prałat dr Stanisław 
Puchała. W Katedrze znów zabrzmiały 
organy, na których prof. J. Gembalski 
zademonstrował ogromne możliwości 
instrumentu (wykonanego przez organ- 
mistrza z Wiednia) i wspaniałą akustykę 
wnętrza Katedry. Ks. Stanisław Puchała 
zapoznał także Gościa z ciekawą histo
rią Katedry i jej cennymi zabytkami. 
Zwiedzanie zakończyło się późnym wie
czorem. Miło było usłyszeć zdanie prof. 
T. Kaczorka: „Takiego oblicza Katowic 
dotychczas nie dane mi było poznać..

T a d e u s z  S k u b is

Dzień otwarty Wydziału Chemicznego

m m zm

Dr Andrzej Wojewódka przedstawia ciekawe 
zagadnienia dotyczące Materiałów Wybuchowych

Prof. Marian Turek prezentuje Wydział Chemiczny 
przyszłym studentom

W celu zaprezentowania Wydziału Chemicznego młodzieży szkół średnich 
9 maja br. został zorganizowany Dzień Otwarty Wydziału. Spotkanie odbyło 
się w sali nr 1 „Czerwonej Chemii” przy ul. Ks. M. Strzody 9 oraz w innych 
pomieszczeniach Wydziału.
Ustalenie terminu Dnia Otwartego po
przedziły konsultacje organizatorów 
z opiekunami młodzieży. Zainteresowa
nie licealistów możliwością odwiedze
nia Wydziału było wyjątkowo duże. Na 
spotkanie, trwające w sumie 4 godziny

przybyło około 300 uczniów z kilkuna
stu śląskich szkół. Wydział był reprezen
towany przez władze dziekańskie oraz 
kierowników katedr. Prowadzący spot
kanie dr hab. inż. Andrzej Wojewódka 
w pierwszych słowach przywitał ser

decznie gości oraz przedstawił program, 
a następnie dr hab. inż. Marian Turek 
prof. Pol. Śl. przybliżył wszystkie aspek
ty studiowania na Wydziale Chemicznym 
-  kierunki studiów, możliwości, jakie ofe
rują one absolwentom, ale również ofertę 
kulturalną i sportową Politechniki.
Krótki wykład popularnonaukowy pt. 
„Materiały wybuchowe” wygłosił dr hab. 
inż. Andrzej Wojewódka. „Doniosłą” rolę
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wykładu podkreśliły głośne eksperymen
ty, które wraz z prowadzącym przygoto
wali mgr inż. Janusz Bełzowski oraz mgr 
inż. Karol Kożuch. Kolejne, bardzo atrak
cyjne, ale już ciche pokazy doświadczeń 
zademonstrowali członkowie Koła Na
ukowego Chemików pod czujnym okiem 
opiekuna dra inż. Wojciecha Szczepan- 
kiewicza.
Po niezwykle interesujących prezen
tacjach przyszedł czas na zwiedzanie 
w grupach pomieszczeń dydaktycznych 
oraz naukowych Wydziału Chemicznego.
W rolę przewodników wcielili się studen
ci -  tę część programu koordynował Sa
morząd Studencki.
Spotkanie w ramach Dnia Otwartego Wy
działu zakończyła rozmowa nauczycieli 
ze szkół średnich z władzami Wydziału.
Nauczyciele podziękowali za tę, jak pod
kreślili, wysoce efektywną formę kontak
tu i zwrócili się z prośbą o rozszerzenie 
współpracy Wydziału ze szkołami ponad- 
gimnazjalnymi. Oprawą spotkania była 
sesja posterowa oraz prezentacja organi- C z ło n k o w ie  K o ła  N a u k o w e g o  C h e m ik ó w  g o to w i d o  e k s p e ry m e n tó w
zacji studenckich.

A n d r z e j W o je w ó d k a

Ogólnopolska olimpiada językowa

Ja n  K rzysz to fo rsk i z  P o litechn ik i W arszaw sk ie j 
odb ie ra  g łów ną  nagrodę

179 studentów z 15 uczelni w Polsce wzięło udział w III Ogólnopolskiej Olimpia
dzie Języka Niemieckiego dla Studentów Wyższych Uczelni Technicznych zor
ganizowanej przez Zespół Germanistów Studium Praktycznej Nauki Języków 
Obcych Politechniki Śląskiej. Ideą zorganizowania Olimpiady była promocja 
języka niemieckiego oraz kultury krajów niemieckojęzycznych.
I etap olimpiady rozgrywał się w uczel
niach macierzystych, natomiast finał od
był się 16 maja br. w siedzibie SPNJO 
Politechniki Śląskiej w Gliwicach. Do 
finału zakwalifikowało się 30 studentów 
z następujących wyższych szkół tech
nicznych: Politechnika Gdańska, Poli
technika Łódzka, Politechnika Opolska, 
Politechnika Szczecińska, Politechnika 
Śląska, Politechnika Warszawska oraz

Politechnika Wrocławska. Finał trzeciej 
edycji Olimpiady był dwuetapowy i skła
dał się z części pisemnej oraz ustnej.
W trakcie Olimpiady sprawdzano umie
jętności językowe w zakresie rozumienia 
ze słuchu, rozumienia tekstu pisanego, 
zagadnień gramatycznych i kulturoznaw- 
czych oraz słownictwa technicznego. 
Uczestnicy wykazali się zarówno bardzo 
dobrymi umiejętnościami językowymi,

jak i szeroką wiedzą z wielu dziedzin, 
które były przedmiotem ich wypowiedzi. 
Poziom językowy i merytoryczny finału 
III Olimpiady był bardzo wysoki. 
Główną nagrodą, ufundowaną przez 
Uniwersytet Techniczny im. Otto-von- 
Guericke w Magdeburgu, był wakacyj
ny kurs języka niemieckiego w Centrum 
Językowym niemieckiej uczelni. Zdobył 
ją  student Politechniki Warszawskiej Jan 
Krzysztoforski. II miejsce zajął Marcin 
Kus, a III Robert Rybczyk -  obydwaj są 
studentami Politechniki Opolskiej. 
Cenne nagrody ufundowało liczne grono 
sponsorów, a byli to: Uniwersytet Tech-

O rg a m za to rzy  o lim p ia d y  - Z e s p ó ł g e rm a n is tó w  S P N JO  P S
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niczny im. Otto-von-Guericke w Mag- Sklep komputerowy PC-Store oraz Kil- Czwarta edycja Olimpiady rozpocznie się 
deburgu, Instytut Goethego w Krakowie, mark, a także następujące wydawnictwa: na przełomie listopada i grudnia 2008 r.
Dom Współpracy Polsko-Niemieckiej, Comelsen BC-edu Wydawnictwa, Hue- W e ro n ik a  T y s l ik
Ambasada Republiki Federalnej Nie- ber, Lektor Klett oraz księgarnia Colum- P rz e w o d n ic z ą c a  K o m ite tu
miec, firmy: KARRENA, MANDAM, bus. O r g a n iz a c y jn e g o  O l im p ia d y

Nowa Rada Doktorantów wybrana
Czerwiec to czas wyborów doktorantów nowego składu Uczelnianej Rady Sa
morządu Doktorantów Politechniki Śląskie na kadencję 2008/09. Rada Doto- 
rantów liczy 15 osób i jest ogólnouczelnianym organem kolegialnym Samorzą
du Doktorantów, tworzonego przez ogół doktorantów uczelni.
W skład nowej Rady wchodzą:
Aleksander Aneta (ROZ)
Bałdys Katarzyna (RMT) 
Bochon Krzysztof (RIE) 
Drewniok Michał (RB) 
Filipowski Wojciech (RAu) 
Jagiełło Adam (RMT)
Kroczek Roman (RE)

Kciuk Marek (RE) 
Kochaniewicz Andrzej (RIE) 
Kwaśny Maciej (RG)
Małysiak Krzysztof (RCH) 
Nowak Agnieszka (RMT) 
Piątek Patrycja (RG)
Tarski Łukasz (RG) 
Tuszkiewicz Magdalena (RCH)

Nową Przewodniczącą URSD została 
Agnieszka Nowak, zastępcami: Woj
ciech Filipowski i Katarzyna Bałdys, 
a sekretarzem URSD -  Adam Jagiełło, 

będący jednocześnie reprezentantem 
doktorantów w Senacie Politechniki Ślą
skiej. Nowa Rada rozpoczyna kadencję 
z dniem 1 września 2008 r. Życzymy 
sukcesów w kontynuacji działalności 
poprzedników.

A le k s a n d ra  Z ie m b iń s k a

Konferencje naukowe
Międzynarodowa Konferencja Naukowo-Techniczna

Młodych Doktorantów i Studentów
„Nowoczesne kierunki rozwoju budowy maszyn, przyrządów, budownictwa i transportu”

W dniach 12-16 maja 2008 r. w Państwowym Sewastopolskim Uniwersytecie 
Technicznym na Ukrainie odbyła się Międzynarodowa Konferencja Naukowo- 
Techniczna Młodych Uczonych, Doktorantów i Studentów „Nowoczesne kie
runki rozwoju budowy maszyn, przyrządów, budownictwa i transportu”.

wspólne zdjęcie z głównymi organizatorami konferencji prof. Wiktorem Taranienko 
(w górnym rzędzie w środku) i dziakanem Wydziału Technologii i Automatyzacji, 

Budowy Maszyn, Przyrządów i Transportu, zasłużonym wynalazcą Ukrainy 
prof. Aleksandrem Harczenko (w dolnym rzędzie po lewej)

W konferencji tej wzięli udział między 
innymi studenci Wydziału Mechanicz
nego Technologicznego Politechniki 
Śląskiej: Łukasz Blacha, Łukasz Broi, 
Michał Schmidt, Damian Smuda oraz 
Wojciech Zaremba, reprezentujący stu
denckie koło naukowe Metod Kompu
terowego Wspomagania Projektowania 
i Wytwarzania, prowadzone przez dr. 
hab. inż. Andrzeja Baiera, oraz studen
ci: Beniamin Kempa, Marek Klamecki, 
Szymon Schmidt, Paweł Wierzgoń, 
Tomasz Wojtyś i Adam Zarzycki, nale
żący do koła Mechatroniki i Robotyki, 
prowadzonego przez dr. inż. Sławomira 
Żółkiewskiego. Oba koła działają w In
stytucie Automatyzacji Procesów Tech
nologicznych i Zintegrowanych Syste
mów Wytwarzania.
Programowy komitet konferencji tworzą 
pracownicy naukowi z różnych ośrod
ków uniwersyteckich z dziesięciu kra
jów Europy, w tym z trzech polskich po
litechnik. Zaproszonymi z Politechniki 
Śląskiej przez organizatorów konferencji 
członkami komitetu są pracownicy Wy
działu Mechanicznego Technologicz-
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nego — profesorowie Andrzej Buchacz 
i Jerzy Świder
Na konferencję zgłoszono 223 referaty, 
które zgrupowano w sześciu sekcjach 
tematycznych: Nowoczesne technolo
gie w transporcie, Technologia budowy 
maszyn, Procesy obróbki mechanicznej, 
obrabiarki i przyrządy, Automatyzacja 
procesów technologicznych, Kontrola, 
diagnostyka, ekspertyza i certyfikacja w 
budowie maszyn i narzędzi oraz Bezpie
czeństwo pracy, ekologia i mechanika. 
Obrady odbywały się w auli nowoczes
nego centrum uniwersyteckiego FESTO 
Ukraina oraz w auli Wydziału Techno
logii i Automatyzacji, Budowy Maszyn, 
Przyrządów i Transportu, Państwowego 
Sewastopolskiego Uniwersytetu Tech
nicznego. Wydział ten znajduje się w in
nej części Sewastopola, w pobliżu słyn
nej Panoramy Sewastopolskiej. 
Zgłoszone przez naszych studentów re
feraty zostały po recenzjach zakwalifiko
wane do sekcji Automatyzacja procesów 
technologicznych, która obejmowała 
63 zgłoszone i przyjęte prace i opubli
kowane w materiałach konferencji. Wy
głoszono pięć referatów, które spotkały 
się z dużym zainteresowaniem, co wi
dać było po liczbie zadawanych mery
torycznych pytań i kuluarowej dyskusji 
z wieloma uczestnikami konferencji. 
Dyskusja ta dotyczyła również dzia
łalności kół naukowych w Polsce oraz 
zakresu prac wykonywanych przez 
członków studenckich kół naukowych 
na Wydziale Mechanicznym Technolo
gicznym. Nawiązane zostały liczne kon
takty. Przy udziale władz Uniwersytetu 
Sewastopolskiego na zakończenie kon
ferencji przeprowadzona była dyskusja 
dotycząca tematyki przyszłej konferen

cji. Szesnastego maja obyło się oficjalne 
zakończenie konferencji.
Reprezentujący Wydział Mechaniczny 
Technologiczny i Politechnikę Śląską 
studenci przedstawili, w sposób uznany 
za wzorowy, wyniki swoich prac, któ
rych tematyka oceniona została ponadto 
za szczególnie interesującą i aktualną 
co podkreślił dziekan Wydziału Techno
logii i Automatyzacji, Budowy Maszyn, 
Przyrządów i Transportu Państwowego 
Uniwersytetu Sewastopolskiego, zasłu
żony wynalazca i racjonalizator Ukra
iny prof. Aleksander Harczenko, który 
wszystkim naszym studentom wręczył 
w imieniu organizatorów konferencji 
i władz uczelni -  jak podkreślił, z wielką 
satysfakcją -  honorowe dyplomy pierw
szego stopnia.
Każdego dnia zainteresowani uczestnicy 
konferencji po zakończeniu kolejnych 
obrad w sekcjach uczestniczyli w przy
kładowych, specjalistycznych zajęciach 
zorganizowanych i prowadzonych w la
boratoriach i pracowniach widocznego 
na fotografii budynku SewNTU FESTO. 
Program konferencji odbywającej się na 
Krymie, w słynnym na cały świat Sewa
stopolu, nie mógł oczywiście być pozba
wiony możliwości zapoznania się uczest
ników konferencji z niektórymi niestety 
tylko urokliwymi okolicami Sewastopo
la. Całodniowa wycieczka objęła połu
dniowe wybrzeże Krymu. W Bałakławie 
zwiedziliśmy słynną wykutą w skalistej 
górze sztolnię, w której remontowano 
okręty podwodne i przechowywano ła
dunki nuklearne. Ma ona liczne poziomy 
i boczne korytarze, jej długość wynosi 
ponad kilometr. W trakcie wycieczki 
do Jałty -  Liwadii zwiedzono prawdzi
we perełki krymskiej historii, jak np.

Jaskółcze Gniazdo -  najbardziej znany 
symbol Krymu. Budowla ta przypomi
na miniaturkę średniowiecznego zamku. 
Ukończono ją  w 1912 roku a położona 
jest na skraju opadającej do morza skały. 
Jednym z przystanków była też Ałupka, 
nad którą góruje Aj-Petri -  najwyższy 
szczyt Krymu, na który wjechaliśmy 
kolejką linową. Dzięki wspaniałej pogo
dzie, podczas 20 minut powietrznej po
dróży można było podziwiać wspaniałe 
widoki okolic Jałty i Gurzufu ze słynną 
„Judahu Skałą”. Górna stacja kolejki po
łożona jest na wysokości 1176 m n.p.m. 
Długość trasy kolejki wynosi ok. 5 km, 
a różnica wzniesień wynosi 833 m. Wy
cieczka wzdłuż południowego brzegu 
Krymu była niezapomnianym przeży
ciem.
Wskutek zbiegu okoliczności skorzy
staliśmy ponadto z możliwości uczest
niczenia w obchodach 225. rocznicy 
powstania floty czarnomorskiej i założe
nia miasta Sewastopol. Główne uroczy
stości, z udziałem ważnych osobistości 
polityki, w tym mera Moskwy Łużkowa 
odbyły się w niedzielę 11 maja. Pokaz 
okrętów floty i ogromnych, wspaniałych 
wielomasztowych żaglowców zrobił na 
nas wszystkich niezatarte wrażenie.
Na zakończenie przytaczam na prośbę 
studentów kilka zdań od uczestników 
konferencji.
„Dzięki wyjazdowi i uczestnictwu 
w konferencji mieliśmy okazję, poznać 
koleżanki i kolegów z różnych ośrodków 
uniwersyteckich, poznać rozwiązywane 
przez nich problemy naukowe pod kie
runkiem doświadczonych pracowników 
nauki, a także podziwiać dla nas niemal
że egzotyczny krymski krajobraz, poroz
mawiać z ludźmi o całkiem innej kultu

Podczas wizyty w Muzeum byłej bazy łodzi podwodnych 
i ładunków atomowych

Po „zdobyciu” najwyższej góry Krymu -  Aj-Petri
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rze, religii, zobaczyć miejsca znane nam 
tylko z przewodników i rzadko otrzymy
wanych widokówek. Chcielibyśmy tym 
tekstem zachęcić i zaprosić wszystkich 
aktywnie działających w studenckich 
kołach naukowych do uczestnictwa 
w podobnych konferencjach, a często 
w połączonych z nimi kursach.
Na koniec dziękujemy Władzom Uczel
ni za poparcie naszych działań, udzielo
ną wszechstronną pomoc, w tym finan

sową, co stworzyło możliwość odbycia 
tak interesującej podróży oraz uczestni
ctwa w konferencji -  międzynarodowym 
spotkaniu ze studentami i doktorantami, 
naszym opiekunom i przewodnikom: dr. 
inż. Janowi Adamczykowi, doc. dr. inż. 
Władysławowi Kalińskiemu, za życz
liwą pomoc, udzielone rady, prof. An
drzejowi Buchaczowi za pomoc w orga
nizacji wyjazdu, a opiekunom naszych 
Studenckich Kół Naukowych za zachę

cenie nas do aktywniejszej działalności 
studenckiej. Za pomoc w uzyskaniu dru 
giego, niezbędnego środka transportu 
ponadto wyrażamy wdzięczność inż. Je
rzemu Wacowskiemu, który towarzyszył 
nam w podróży i także służył wszelką 
pomocą.”

W ła d y s ła w  K a l iń s k i

Międzynarodowy Kurs Doktorancki w Katedrze Elektrotechnologii
W dniach 12-17 maja w Katedrze Elektrotechnologii na Wydziale Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii Politechniki Śląskiej odbył się międzynarodowy kurs 
dla doktorantów. Przewodnim tematem kursu były zagadnienia jakości energii 
elektrycznej i jej efektywnego wykorzystania przy użyciu urządzeń elektroter
micznych.
Kurs był objęty patronatem Międzynaro
dowej Unii Zastosowań Elektrotechniki 
UIE (International Union of Electricity 
Applications) i prowadzony był w ca
łości w języku angielskim. Polska jest 
od kilkudziesięciu lat członkiem UIE, 
a współautor niniejszego sprawozdania 
pełni obecnie funkcję wiceprezydenta 
tej organizacji.
Obecny kurs doktorancki był już trze
cim z kolei. Poprzednie dwa odbyły 
się we Włoszech w Padwie (w 2004 r.) 
i w stolicy Łotwy Rydze (w roku 2006). 
Zawsze kursy te poprzedzały międzyna
rodowe konferencje o tematyce elektro
termicznej. W przypadku Padwy było 
to International Sympodium on Heating 
by Electromagnetic Sources HES 04, 
a w przypadku Łotwy konferencja: 
Electromagnetic Processing of Mate

rials EPM 2006. Także w tym roku kurs 
doktorancki poprzedzał XVI konferen
cję Międzynarodowej Unii Zastosowań 
Elektrotechniki o oficjalnej angielskiej 
nazwie „International UIE Conference 
on Electricity Applications in Modem 
World” która odbyła się w Auli Głównej 
Akademii Górniczo-Hutniczej w Kra
kowie w dniach 19-21 maja 2008 roku. 
O konferencji tej pojawi się oddzielny 
artykuł w kolejnym numerze biuletynu. 
Oficjalna anglojęzyczna nazwa kursu 
doktoranckiego brzmiała: „PhD Intensi- 
ve and Exclusive Course”. I tu Czytel
nikom biuletynu należą się dwa zdania 
wyjaśnienia. Był to rzeczywiście kurs 
intensywny, bo w ciągu zaledwie kilku 
dni doktoranci mieli bardzo ciekawy, 
ale zarazem absorbujący czasowo pro
gram naukowy. Pracowali intensywnie

od wczesnych godzin porannych do 
późnych godzin wieczornych. Drugi 
człon nazwy kursu informował o jego 
szczególnym charakterze -  uczestniczy
ło w nim zaledwie pięć osób z czterech 
krajów. Taki charakter kursu miał wielka 
zaletę. Pozwolił na indywidualną pracę 
z każdym doktorantów, co było podsta
wowym źródłem sukcesu tego przedsię
wzięcia.
Pora na nazwiska i krótką charakterysty
kę uczestników. Ratmir Gealgaev (Kat- 
holieke Universiteit Leuven, Belgia) 
jest studentem pierwszego roku studiów 
doktoranckich na swojej Uczelni. Zaj
muje się zagadnieniami modelowania 
komputerowego z wykorzystaniem me
tod sztucznej inteligencji. Jego opieku
nem naukowym jest prof. John Driesen. 
Pochodzi z Czeczeni, jego miejscem 
urodzenia jest stolica republiki Groźny. 
Martin Mach (Universitat Hannover, 
Niemcy) jest z pochodzenia Czechem. 
Ukończył Wydział Elektryczy Poli
techniki w Pilźnie (West Bohemian

Przygotowania do zwiedzania kopalni Luiza w Zabrzu 
Od lewej: Ratmir Gelagaev, Aristide Spagnolo, 

dr inż. Dagmara Dołęga, Martin Mach, Benjamin Niemann

Uczestnicy kursu zwiedzają komorę do pomiarów 
kompatybilności elektromagnetycznej
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University w Plzen., Czechy). Zajmuje 
się zagadnieniami modelowania sprzę
żonych pól fizycznych w indukcyjnych 
urządzeniach grzejnych. Uczestniczył w 
projektach współpracy międzyrządowej 
polsko-czeskiej, w których polskim part
nerem była Katedra Elektrotechnologii 
Politechniki Śląskiej. Od dwóch pracuje 
w Hannoverze w Instytucie Elektrotech
nologii tamtejszej uczelni, gdzie przygo
towuje pracę doktorską pod kierowni
ctwem prof. Bernarda Nacke. Benjamin 
Niemann jest także doktorantem Katedry 
Elektrotechnologii Uniwersytetu Leibni
za w Hannoverze. Zajmuje się między 
innymi badaniem zjawiska ruchu cie
czy w piecach indukcyjnych do topie
nia szkła. Jego opiekunem naukowym 
jest także prof. Bernard Nacke. Adrian 
Smagór jest studentem II roku studiów 
doktoranckich na Wydziale Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii Politechniki 
Śląskiej. Realizuje pracę doktorską na 
temat mieszania indukcyjnego przy cią
głym odlewaniu pod opieką naukową 
współautora niniejszego komunikatu. 
Aristide Spagnolo (Universita di Pado- 
va, Wiochy) jest studentem I roku stu
diów doktoranckich. Przedmiotem jego 
zainteresowań naukowych jest nagrze
wanie indukcyjne, a opiekunem nauko
wym jest prof. Sergio Lupi.
Kurs rozpoczął się w poniedziałek 12 
maja od wieczornego spotkania uczest
ników z autorami niniejszego komuni
katu pełniącymi odpowiednio obowiązki 
opiekunów -  naukowego i organizacyj
nego grupy. Zajęcia merytoryczne roz
poczęły się we wtorek 13 maja rano.

Doktoranci w krótkich kilkuminutowych 
prezentacjach przedstawili obszar swych 
zainteresowań naukowych. Następnie 
wysłuchali wykładu pt. „Power Quality” 
prof. Zbigniewa Hanzelki z Akademii 
Górniczo-Hutniczej w Krakowie. Wy
kład w języku angielskim był obszernym 
wprowadzeniem do seminarium, które 
poprzedzało odbywającą się w kilka dni 
później w Krakowie konferencję UIE. 
Po zakończeniu wykładu, późnym popo
łudniem, uczestnicy kursu przedstawiali 
prezentacje związane z tematyką swo
ich prac doktorskich. Po zapoznaniu się 
z dotychczasową pracą naukową dokto
rantów, zostały opracowane i przydzie
lone im indywidualne tematy projektów, 
które uczestnicy zrealizowali w czasie 
trwania kursu (w jednym przypadku na 
prośbę obu uczestników jeden temat zo
stał przydzielony dla dwóch osób). 
Ratmir Gealgaev zrealizował projekt 
pt. „Fuzzy Neural Networks and Sup- 
port Vector machines: Electric Arc Fur- 
nace”. Martin Mach opracował projekt 
„Comparison of two ways of induction 
hardening of Steel pipes by means of 
Flux software”. Praca Aristide Spagnolo 
zatytułowana była: „Usage of Flux soft
ware for calculation of transverse flux 
induction heating system”. Natomiast 
Adrian Smagór oraz Benjamin Niemann 
wspólnie wykonali projekt pt.: „Mode- 
ling of Lorentz during melting of me- 
tals in induction fumaces”. Do realizacji 
projektów zostało wykorzystane opro
gramowanie dostępne w Katedrze Elek
trotechnologii Politechniki Śląskiej oraz 
wersja sieciowa programów Flux 2D

oraz 3D udostępniona na okres trwania 
kursu przez firmę Cedrat.
Przedostatni dzień kursu rozpoczął się 
wykładem prof Ivo Dolezela z Czech 
Technical University z Pragi. Wykład 
dotyczył symulacji numerycznej proce
sów elektromagnetycznych. Po wykła
dzie uczestnicy mieli możliwość sko
rzystania z indywidualnych konsultacji 
z Profesorem. Oprócz realizacji indywi
dualnych projektów oraz wysłuchania 
wykładów uczestnicy kursu wzięli udział 
wpomiarachzwiązanychzjakościąenergii 
i kompatybilnością elektromagnetyczną 
w laboratoriach firmy EMAG.
W sobotę 17 maja część oficjalna kursu 
dobiegła końca. Uczestnicy przedsta
wili rezultaty swojej pracy. Wszystkie 
projekty zostały zakończone i ocenione 
pozytywnie. Oprócz intensywnej pracy 
doktoranci wzięli również udział w Kar
czmie Piwnej organizowanej na Wydzia
le Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
z okazji Dnia Hutnika. Po zakończeniu 
części oficjalnej kursu przewidziano 
również zwiedzanie zabytków Śląska. 
Doktoranci odwiedzili m.in. Górnoślą
ski Park Etnograficzny w Chorzowie 
oraz Skansen Górniczy Kopalnia Luiza 
w Zabrzu.
Po zakończeniu części kursu, która od
była się w Katowicach, uczestnicy prze
nieśli się do Krakowa. Wzięli udział 
w poprzedzającym konferencję UIE se
minarium „Power Quality”, a następnie 
aktywnie uczestniczyli konferencji. Pod
czas konferencji większość uczestników 
kursu wygłaszała referaty. W ramach 
sesji otwarcia konferencji Ratmir Gela-

In d y w id u a ln a  p ra c a  n a d  p ro je k ta m i. O d  le w e j: M a rtin  M a ch , 
A d r ia n  S m o g ó r, B e n ja m in  N ie m a n n

K o m o ra  D ro z d o w ic e  w  K o p a ln i S o l i W ie lic zk a . P rz e d  c h w ilą  
u c z e s tn ic y  k u rs u  d o k to ra n c k ie g o  o trz y m a li c e rty f ik a ty .

O d  le w e j: A d r ia n  S m a g ó r, B e n ja m in  N ie m a n n , 
d r  inż . D a g m a ra  D o łę g a  (o p ie k u n  g ru p y ) , A r is t id e  S p a g n o lo , 

R a tm ir  G e la g a e v , M a r tin  M a c h
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gaev wygłosił referat pt. „How to electri- 
fy one-fourth of the world population”. 
Martin Mach prezentował pracę pt. „In- 
vestigation and design of induction assi- 
sted welding processes”. Benjamin Nie- 
mann był współautorem i prezenterem 
artykułu pt. „New innoviative induction 
system for the production of pure high 
temperaturę glasses”. Adrian Smagór 
był współautorem pracy prezentowanej 
w formie plakatu (postera) pt. „Simulta- 
neous effects of convection and thermal

radiation as a generalized boundary con- 
dition of temperaturę fields of bodies in 
unbounded gas media”. Jedynie Aristide 
Spagnolo nie prezentował podczas kon
ferencji żadnej pracy, co nie zmieniało 
faktu, że był bardzo aktywnym uczest
nikiem konferencji. Certyfikaty potwier
dzające udział w kursie oraz zrealizowa
nie projektów zostały wręczone studen
tom podczas oficjalnej gali konferencji 
UIE, która odbyła się w Kopalni Soli 
w Wieliczce.

Kurs doktorancki był bardzo udanym 
przedsięwzięciem. Na szczególne pod
kreślenie zasługuje przyjazna atmosfera, 
która zaowocowała nawiązaniem trwa
łych więzi naukowych i osobistych. My
ślimy, że więzy te będą trwałe i zaowo
cują przyszłą współpraca naukową.

J e rz y  B a r g l i k  
D a g m a r a  D o łę g a  

K a te d r a  E le k t r o t e c h n o lo g i i

Konferencja naukowa „Majówka Młodych Biomechaników 2008”
W dniach 9-11 maja 2008 odbyła się V Konferencja Naukowa „Majówka Mło
dych Biomechaników 2008”, organizowana przez Katedrę Mechaniki Stoso
wanej Politechniki Śląskiej w Gliwicach, Polskie Towarzystwo Biomechaniki 
oraz Polskie Towarzystwo Mechaniki Teoretycznej i Stosowanej. Konferencja 
odbyła się w Regionalnym Leśnym Ośrodku Edukacji Ekologicznej „Leśnik” 
w Ustroniu Jaszowcu.
W spotkaniu uczestniczyli przedstawi
ciele Politechniki Krakowskiej, Politech
niki Łódzkiej, Politechniki Poznańskiej, 
Politechniki Warszawskiej, Akademii 
Wychowania Fizycznego w Katowicach, 
Wyższej Szkoły Inżynierii Dentystycz
nej w Ustroniu, Akademii Techniczno- 
Humanistycznej w Bielsku-Białej, Col
legium Medicum w Bydgoszczy, Insty
tutu Podstawowych Problemów Techni
ki w Warszawie, Centralnego Instytutu 
Ochrony Pracy w Warszawie, CMG 
Komag w Gliwicach, Górnośląskie
go Centrum Zdrowia Dziecka i Matki 
w Katowicach, Specjalistycznego Szpi
tala Wojewódzkiego w Ciechanowie 
oraz oczywiście reprezentanci Politech
niki Śląskiej.
Ponadto obecni byli goście z firmy

„Technomex” z Gliwic, którzy przedsta
wili krótką prezentację na temat działal
ności firmy, jak również zaprezentowali 
działanie wybranych urządzeń będących 
w ofercie firmy (systemy pomiarowe Ze- 
bris i AMTI).
Uroczystą inaugurację konferencji „Ma
jówka Młodych Biomechaników 2008” 
prowadzili: prof. dr hab. inż. Dagmara 
Tejszerska -  Przewodnicząca Komitetu 
Naukowego Konferencji, prof. dr hab. 
inż. Jerzy Świder -  Dziekan Wydziału 
Mechanicznego-Technologicznego Po
litechniki Śląskiej oraz dr inż. Robert 
Michnik -  Przewodniczący Komitetu 
Organizacyjnego Konferencji. 
Knferencję można podzielić na trzy 
główne części, a mianowicie: sesje ple
narne, studencką sesję plakatową oraz

integracyjne spotkanie przy ognisku. 
W ramach czterech sesji plenarnych 
przedstawiono 25 referatów z zakresu 
biomechaniki inżynierskiej, klinicznej, 
biomechaniki sportu i ergonomii. Pod
czas sesji plenarnej wygłoszone zostały 
wykłady przygotowane przez zapro
szonych gości: prof. Grzegorza Milew
skiego z Politechniki Krakowskiej pt.: 
„Funkcjonalna adaptacja w przyrodzie 
-  optymalizacja kształtu struktur bio
logicznych” ; prof. Bogdana Bacika 
z AWF w Katowicach, pod intrygującym 
tytułem „O odległych następstwach na
ukowego opisu świata, czyli o tym jak 
im szło, a jak nam idzie”, omawiający 
determinanty chodu; dr. n. med. Dawi
da Larysza z Górnośląskiego Centrum 
Zdrowia Dziecka i Matki w Katowicach 
pt.: „Przedwczesne zarośnięcie szwów 
czaszkowych i innych zespołów dyskra- 
nii jako interdyscyplinarny problem kli
niczny”.
W ramach Konferencji zorganizowane 
zostały dwa konkursy: na najciekaw

Uroczyste otwarcie Konferencji - wystąpienie Dziekana 
Wydziału Mechanicznego Technologicznego 

prof. Jerzego Świdra
Sesja plenarna - referat prof. Bogdana Bacika 

z A WF w Katowicach
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szy referat wygłaszany w trakcie sesji 
plenarnych oraz najciekawszą pracę 
studencką przedstawiona podczas sesji 
plakatowej
Największe uznanie wśród Komitetu Na
ukowego zdobyła praca zaprezentowana 
przez dr inż. Ilonę Mańkę z Politechniki 
Śląskiej, pt.: „Opracowanie przestrzen
nego modelu kręgosłupa człowieka ze 
skoliozą i programu komputerowego”, 
która zdobyła I miejsce w konkursie. 
Drugie miejsce wśród prac przedsta
wionych na sesjach zdobyli prof. Maciej 
Hajduga, Bolesław Kalukin i Aldona 
Kalukin za pracę pt. „Szybkość utlenia
nia w ocenie struktury dla stopów pro
tetycznych”, natomiast trzecią nagrodą 
wyróżniono dr inż. Jacka Gralewskiego 
i Grzegorza Bogusławskiego za „Ana
lizę numeryczną protezy szkieletowej 
podpartej ozębnowo i śluzówkowo”. Na
grody ufundowała firma „Technomex” 
z Gliwic.
Stałym punktem Konferencji „Majówka 
Młodych Biomechaników” jest Studen
cka Sesja Plakatowa, na której swoje 
prace przestawiają studenci kół nauko
wych. W ramach sesji plakatowej odbył 
się konkurs na najciekawszą pracę stu
dencką, a w skład komisji oceniającej 
wchodzili: prof. dr hab. inż. Dagmara 
Tejszerska, dr inż. Agata Guzik oraz mgr 
inż. Edward Pieczora z CMG Komag 
w Gliwicach.
Wśród trzynastu przedstawionych prac 
przyznano następujące nagrody: I miej
sce -  Kamil Siekański z Koła Naukowe
go Biomechaniki Politechniki Śląskiej -  
za pracę pt. „Rozwiązanie konstrukcyjne

platformy stabilometrycznej do oceny 
i reedukacji propriocepcji oraz kontro
li nerwowo -  mięśniowej układu ruchu 
człowieka”. II miejsce zajęła Aleksandra 
Rogalińska z Wyższej Szkoły Inżynierii 
Dentystycznej -  za pracę „Ocena połą
czenia metal -  ceramika w zależności od 
sposobu chłodzenia -  badania wstępne”. 
Wyróżnienia otrzymali natomiast: An
drzej Niesułowski z Politechniki Kra
kowskiej -  za pracę pt. „Projekt elektro
nicznego toru pomiarowego stanowiska 
do badania sklepienia łuku stopy” oraz 
Michał Piersa z Politechniki Warszaw
skiej -  za pracę pt. „Przekładania łańcu

chowa do wózka inwalidzkiego”. Nagro
dy ufundowało Centrum Mechanizacji 
Górnictwa „Komag” z Gliwic.
Poziom prac przedstawionych przez 
studentów był imponujący. Szczegól
ne uznanie wśród Komisji oceniającej 
wzbudziły prace projektowe. W więk
szości z nich przedstawiono konstrukcje 
prototypowych urządzeń.
W sobotę wieczorem, kiedy oficjalna, 
naukowa część konferencji została za
kończona, odbyło się ognisko integra
cyjne.

D a g m a ra  T e jsze rska

U c z e s tn ic y  k o n fe re n c ji

Polski Kongres Logistyczny Logistics 2 0 0 8

W dniach 7-9 maja w Poznaniu odbył się już po raz dziewiąty Polski Kongres 
Logistyczny Logistics 2008. Kongres jest okazją do spotkania przedstawicieli 
świata logistyki nie tylko z kraju ale również zagranicy.
Tematyka Kongresu poświęcona była 
aktualnym wyzwaniom oddziaływują
cym na logistykę, a także odpowiadają
cym na nie nowym rozwiązaniom - orga
nizacyjnym i technologicznym.
W tym roku również pracownicy Wy
działu Organizacji i Zarządzania Po
litechniki Śląskiej brali czynny udział 
w organizowaniu tej imprezy. Zespół 
pod przewodnictwem prof. zw. dr. hab. 
inż. Józefa Bendkowskiego, w składzie 
-  dr inż. Katarzyna Dohn, dr inż. Marze
na Kramarz i dr inż. Mariusz Kruczek, 
przygotował i przeprowadził warsztaty

dotyczące Logistyki produkcji. W war
sztatach wzięli udział przedstawiciele 
biznesu, reprezentujący firmy produk
cyjne i dystrybucyjne, pracownicy firm 
logistycznych, twórcy infrastruktury lo
gistycznej, konsultanci, przedstawiciele 
nauki.
W trakcie warsztatów zaprezentowano 
najnowsze rozwiązania dotyczące orga
nizacji i usprawniania realizacji proce
sów logistycznych w przedsiębiorstwach 
produkcyjnych. Zorganizowane przez 
zespół prof. Bendkowskiego warsztaty 
cieszyły się szczególnym zainteresowa

niem i uznaniem zwłaszcza ze względu 
na poruszaną tematykę oraz nowatorski 
sposób przedstawienia problematyki, 
potwierdza to aktywna dyskusja w trak
cie warsztatów i po ich zakończeniu oraz 
pozytywne opinie wypowiadane przez 
uczestników warsztatów i organizatorów 
Kongresu.
Organizacja warsztatów i aktywny 
udział pracowników naszej uczelni 
w Kongresie Logistycznym jest wyni
kiem współpracy nawiązanej przez dzie
kana Wydziału Organizacji i Zarządzania 
prof. dr. hab. inż. Andrzeja Karbownika 
z Instytutem Logistyki i Magazynowa
nia w Poznaniu.

M a r iu s z  K ru c z e k
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Z życia studentów
Ale się działo! - podsumowanie IGRÓW 2008

Gliwiccy żacy przez cały tydzień świętowali. Najpierw w klubach, w Kino-Teatrze 
X, później pod gwiazdami, a na koniec ulicami Gliwic przeszli na teren aeroklu
bu, gdzie odbył się wielki finał IGRÓW 2008 — Juwenaliów gliwickich. Tego nie 
można było opuścić!
Tak... W tym roku IGRY trwały calut- 
ki tydzień. W poniedziałek, podczas 
Klabing Dej, studenci rozgrzewali się 
w najlepszych studenckich klubach na 
tematycznych imprezach w stylu lat 
60-70 -  salsa, rock, reggae. We wtorek, 
na COOLturalnej ARTylerii -  dla tych
0 nieco spokojniejszych upodobaniach
-  w Kino-Teatrze X wystąpiły młode ta
lenty śląska: Formacja Kabaretowa 3D, 
śpiewaczka Krystyna Wowra, Kabaret 
Balet Mongolski, gitarzysta Paweł Mikler 
oraz Kabaret EKG. Po występach uczest
nicy przenieśli się do Klubu Studenckie
go SPIRALA, aby posłuchać zespołów: 
Siódma w nocy, Kurcząt, Ultimatum oraz 
Dysonans.
Środa rozpoczęła się ekstremalnie! Na 
mostku obok Wydziału Mechanicznego 
Technologicznego zaroiło się od ludzi 
w kombinezonach ochronnych. Ale na 
szczęście nie doszło do żadnego kata
klizmu... To byli uczestnicy Regat po 
Kłodnicy. Ponad 40 drużyn wzięło udział 
w tym niesamowitym przedsięwzięciu
1 przepłynęło kajakami po z pewnością 
groźnych wodach naszej „obywatelki” 
rzeki.
Po takiej rozgrzewce studenci przygoto
wani do zabawy przenieśli się na teren 
miasteczka akademickiego, gdzie po
między akademikami Piast i Ziemowit 
odbył się tradycyjny coroczny pokaz fil
mowy -  Kinoteka, połączony z wielkim 
grillowaniem. W tym roku mogliśmy 
obejrzeć „Testosteron” i „Dzień Świra” 
oraz dodatkowo twórczość studencką
-  film „Noc”, który został nakręcony 
przez Przemysława Kaczmarczyka na 
terenie campusu Politechniki Śląskiej. 
Oprócz filmów i kiełbasek podczas po
kazu można było również podziwiać 14 
spacerujących ochroniarzy, którzy dbali o 
porządek i spokój oraz o bezpieczeństwo 
uczestników imprezy. Tak, organizatorzy 
bardzo starali się o to, by IGRY nikomu 
nie kojarzyły się źle.
Podczas dni koncertowych -  Kultowe 
Uderzenie i Krejzi Dej -było aż 127 
ochroniarzy. -  Zwiększyliśmy liczbę 
ochroniarzy, zmieniliśmy również firmę 
ochroniarską. Wszystko po to, aby było

jak najbezpieczniej. -  mówi Dariusz 
Dekarz, Koordynator ds. Bezpieczeń
stwa IGRY 2008. -  Zadbaliśmy rów
nież o nagłe wypadki, dlatego na terenie 
miasteczka organizatorów znalazły się 
karetka, straż pożarna i policja -  doda
je Radosław Buczyński, Koordynator 
Główny IGRY 2008. Dodatkowo obo
wiązywał całkowity zakaz wnoszenia 
szklanych butelek i puszek, co bardzo 
szybko rozniosło się wśród studentów 
i dzięki czemu policja i pogotowie mieli o 
wiele mniej pracy. Sami studenci również 
okazali się nastawieni jedynie na zabawę 
i nie stwarzali niebezpiecznych sytuacji. 
W ciągu dwóch głównych dni imprezy 
ochrona musiała reagować jedynie kilka 
razy. A co najważniejsze -  zarówno stu
denci jak i mieszkańcy miasta podczas 
IGRÓW 2008 bawili się niesamowicie 
dobrze na wszystkich koncertach. 
Oczywiście całość otwierał barwny koro
wód, w którym w tym roku wzięło udział 
jeszcze więcej studentów -  aż około 700 
osób! Jak zwykle uczestników poniosła 
fantazja. Wśród zwycięzców nagrody za 
najlepsze przebranie znalazły się smerfy, 
puszki, chirurdzy i... rozwiązanie cał
ki. Trudno to wszystko opisać słowami! 
W pochodzie wzięli również udział wła
dze Politechniki Śląskiej: Rektor prof. 
Wojciech Zieliński, Prorektor ds. Dydak
tyki prof. Ryszard K. Wilk oraz nowo wy
brane władze: Rektor-elekt prof. Andrzej 
Karbownik oraz wybrany na Prorektora 
ds. Dydaktyki prof. Stanisław Kochow- 
ski. W ten sam dzień studenci odebrali 
klucz do miasta z rąk pani Zastępcy Pre
zydenta Renaty Caban. Za klucz podzię
kowali i władzę godnie sprawowali, co 
można było zobaczyć już wieczorem. 
Podczas Kultowego Uderzenia -  czwart
kowych koncertów na lotnisku -  wystą
pili dla nas East West Rockers, Kangaroz, 
Vavamuffin oraz KULT. Wiele emocji 
wywołał oczywiście występ głównej 
gwiazdy, ale nie zabrakło okrzyków za
chwytu i śpiewu publiczności również na 
wcześniejszych koncertach. Od samego 
początku imprezy lotnisko zapełniało 
się coraz bardziej i bardziej... W kul
minacyjnym punkcie szacowana liczba

uczestników to ponad 50 tysięcy osób. 
Ale to nic w porównaniu z piątkiem! 
Krejzi Dej zgromadziło ogromną licz
bę studentów -  nie tylko z Politechniki 
Śląskiej -  oraz mieszkańców Gliwic. 
I raczej trudno tu ocenić kto był większą 
gwiazdą: Zakłamani, Akcent, Cinq G, 
Big Cyc, T.Love czy DJ C-Bool. 
Zwycięzcy zeszłorocznego Przeglądu 
Kapel Studenckich -  Zakłamani -  w na
grodę wystąpili przed igrową publicznoś
cią, a gwiazda muzyki Disco Polo -  Ak
cent -  przyciągnął wielu fanów, którzy 
śpiewali razem z zespołem, a nawet przy
gotowali transparenty „I love Akcent”.
-  Zespół został bardzo dobrze odebrany. 
Artyści byli przyjaźnie nastawieni i roz
dali mnóstwo autografów. -  mówi Sylwia 
Szczerba, jedna z organizatorek IGRÓW 
2008. Cinq G to oprócz zespołu również 
konferansjerzy, którzy niesamowicie 
umiejętnie zabawiali publiczność i zdo
bywali tym kolejnych wielbicieli. Ale do
piero Big Cyc tak rozruszał uczestników 
Juwenaliów, że ich śpiew było słychać w 
całym mieście. -  Skiba z niesłychaną lek
kością potrafi doprowadzić wszystkich 
do stanu totalnego rozbawienia -  mówi 
Jagoda Młodawska, Koordynator ds. 
Kultury IGRY 2008 -  Po prostu nie da się 
go nie uwielbiać -  dodaje.
Koncertową część imprezy zamknął wy
stęp kolejnej gwiazdy polskiej sceny mu
zycznej -  T.Love. Na ten koncert wszy
scy tak na prawdę czekali. Ich chcieli 
zobaczyć i posłuchać. T.Love okazał 
się kolejnym wielkim sukcesem tych 
IGRÓW. Lotnisko zapełniło się już po 
brzegi i wszyscy patrzyli w jedną stronę
-  w stronę sceny, gdzie nasza gwiazda z 
niezwykłą siłą przekazywała uczestnikom 
swoją energię. Całość stawki zamknął DJ 
C-Bool. Jego występ był wyczekiwany 
przez tych, którzy lubią bawić się rów
nież w innych klimatach muzycznych. 
Publiczność przyjęła go bardzo gorąco 
pomimo zaledwie kilku stopni ciepła.
Nie mogło również zabraknąć dodatko
wych atrakcji. Jak co roku do dyspozycji 
igrowiczów był biwak, który w ty mroku 
został szczelnie zabezpieczony przed za
deptaniem i z prawem wstępu tylko dla 
biwakowiczów. Można było również sko
rzystać z przejażdżki karuzelą lub zmie
rzyć się ze swoim strachem skacząc na 
bungie mierzącego 65 metrów. Z same
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go szczytu wykonaliśmy również tego
roczny igrorekord -  największe grupowe 
zdjęcie. Wszyscy uczestnicy odwrócili 
się w stronę koszyka zawieszonego na 
dźwigu i uśmiechając się machali w stro
nę fotografa. Spróbujcie odszukać siebie 
na zdjęciu! Podczas IGRÓW 2008 pro
wadzona była również akcja charytatyw
na na rzecz Fundacji Urszuli Jaworskiej 
-  Bank Dawców Szpiku -  która zebrała

łącznie około 1000 zł. Bardzo cieszymy 
się, że studenci poza zabawą potrafią 
również pomyśleć o potrzebujących. 
IGRY, IGRY i po IGRACH... No i mu
simy rozpocząć odliczanie od nowa. A 
dla tych, którzy już tęsknią za szaloną 
zabawą na lotnisku proponuję najlepsze 
lekarstwo -  galeria wspomnień na stronie 
www.igrv.polsl.pl. Musisz to zobaczyć! 
Jeszcze na koniec podziękowania dla 21

osób organizujących IGRY 2008 oraz dla 
prawie 70 asystentów, bez których Juwe
nalia w Gliwicach nie odbyłyby się.
I do zobaczenia za rok!

P a try c ja  K o z ik  
K o o rd y n a to r  ds. P ro m o c j i  IG R Y 2 0 0 8

Seminarium Naukowe specjalności 
Komputerowe systemy sterowania

W dniach 23-25 kwietnia odbyło się pierwsze Seminarium Naukowe studentów 
specjalności Komputerowe systemy sterowania Wydziału Elektrycznego.
Seminarium odbyło się pod patronatem 
Katedry Mechatroniki wydziału Elek
trycznego oraz opieką dr. inż. Wojcie
cha Burlikowskiego. Towarzyszyli nam 
również: dr inż. Andrzej Cioska, dr inż. 
Grzegorz Kłapyta, dr inż. Tomasz Tra- 
wiński, dr inż. Paweł Kowol, mgr inż. 
Marek Kciuk, mgr inż. Jarosław Domin. 
Z Katedry Energoelektroniki, Napędu 
Elektrycznego i Robotyki KENER udział 
wzięli dr hab. inż. Zbigniew Kaczmar
czyk oraz dr inż. Andrzej Latko.
Poranna zbiórka rozpoczęła dzień pe
łen atrakcji. O godzinie 11 byliśmy już 
w Fabryce Piwa w Żywcu, gdzie po
znaliśmy technologię wytwarzania oraz 
historię tego szlachetnego trunku. Na
stępnym punktem programu było zwie
dzanie Elektrowni Szczytowo Pompowej 
Porąbka-Żar oraz Elektrowni Wodnej 
w Porąbce. Udostępnione do zwiedzania 
konsole operatorskie wzbudziły duże za
interesowanie i mnóstwo pytań. 
Docelowym miejscem naszej podróży był 
Ustroń-Jaszowiec, a konkretnie schroni
sko PTSM -  Wiecha. Po zakwaterowaniu 
i lekkiej kolacji, udaliśmy się na imprezę 
integracyjną. Przy skwierczących kieł
baskach i dźwiękach gitary, do późnych 
godzin nocnych, prowadziliśmy żywe 
dyskusje z tak licznie reprezentowaną ka
drą Wydziału Elektrycznego.
Następnego dnia o godzinie 10 rozpoczę
ły się wykłady, które, z krótką przerwą na 
obiad, trwały do godziny 15. Odbyło się 
8 krótkich i bardzo interesujących wykła
dów:
- Prezentacja Katedry Mechatroniki - dr 
inż. Wojciech Burlikowski
- Układy pozycjonowania głowic w dy
skach twardych HDD - dr inż. Tomasz 
Trawiński
- Badania w KENER - dr inż. Andrzej

Latko
- Lewitacja Elektromagnetyczna - dr hab. 
inż. Zbigniew Kaczmarczyk
- Robot KARALUCH - mgr inż. Jarosław 
Domin
- Wyrzutnia elektromagnetyczna - mgr 
inż. Roman Kroczek
- Materiały z pamięcią kształtu (SMA) - 
mgr inż. Marek Kciuk
- Hamulec magnetoreologiczny o 2 stop
niach swobody mechanicznej - dr inż. Pa
weł Kowol.
Po prezentacjach kadry Politechniki głos 
zabrali studenci. Student Szymon Ćmiel 
zaprezentował swój najnowszy projekt, 
czyli Miniaturowy Analizator Przebie
gów. Natomiast Maciej Kurzeja dokład
nie przedstawił, czym jest BEST czyli 
Board of European Students of Technolo
gy a następnie zrobił krótkie szkolenie z 
autoprezentacji.
Czas wolny pozwolił nam w pełni wyko

rzystać piękną pogodę towarzyszącą nam 
od pierwszego dnia. Wejście na pobliską 
Równicę oraz Czantorię zajęło nam czas 
aż do kolacji. Po posiłku odbyło się dru
gie ognisko, przy którym znów przesie
dzieliśmy do późnych godzin nocnych. 
Trzeciego dnia odbyła się prezentacja 
firmy Siemens, na której przedstawio
ne zostały nam najnowsze produkty, 
np. Serwonapędy, Serwomechanizmy, 
Sterowniki Programowalne, a także 
osiągnięcia oraz oprogramowanie tej 
międzynarodowej firmy. Po dwugodzin
nej prezentacji zjedliśmy pyszny obiad 
i wyruszyliśmy z powrotem do Gliwic. W 
drodze powrotnej zwiedzaliśmy Rybnicką 
Fabrykę Maszyn RYFAMA, dzięki cze
mu mieliśmy okazję przyjrzeć się z bliska 
temu, jak działa tak wielka fabryka.
Mam nadzieję że takie seminaria wpiszą 
się na stałe w harmonogram studiów, nie 
tylko dla kierunku Komputerowe Syste
my Sterowania.

W o jc ie c h  B u r l ik o w s k i

U c z e s tn ic y  s e m in a r iu m
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Podróż do Bawarii

W dniach 20-27 kwietnia czternastoosobowa grupa studentów wydziału Au
tomatyki Elektroniki i Informatyki uczestniczyła w finansowanej z środków 
stypendialnych Niemieckiej Centrali Wymiany Akademickiej DAAD podróży 
do Bawarii.

Wyjazd zaplanowany został zarówno 
pod kątem prezentacji warunków studio
wania w Niemczech -  gościliśmy na FH 
Ingolstdt, TU Munchen i na Uniwersy
tecie w Regenzburgu -  jak również miał 
on na celu prezentację historii, kultury 
i życia codziennego naszych zachod
nich sąsiadów. Podróż została przygoto
wana we współpracy z bawarską uczel
nią Fachhochschule Ingolstadt, z którą 
wydział AEI współpracuje intensywnie 
od 2003 roku.
Jednym z elementów wyjazdu była

ekspozycja dotychczasowych wyni
ków współpracy prezentowana w po
staci wspólnego polsko-niemieckiego 
stanowiska na zorganizowanych przez 
BAYHOST targach na Uniwersytecie 
w Regensburgu. Miernikiem intensyw
ności kontaktów między uczelniami 
może być zrealizowany 12 maja br. na 
wydziale AEI „Dzień Bawarski”, pod
czas którego studenci niemieccy mieli 
okazję do zapoznania się z naszą uczel
nią oraz poznania bliżej historii i kul
tury Śląska. Na dotychczasową wymia

nę składają się zarówno realizowane 
w ramach programu Erasmus obustron
ne wyjazdy studentów i nauczycieli 
akademickich, jak również realizowane 
przy współudziale przemysłu między
narodowe projekty studenckie.
Efekty tej współpracy nie mogąbyć mie
rzone wyłącznie w postaci suchych liczb 
mówiących o abstrakcyjnych „uczestni
kach wymiany”. Dużo większe znacze
nie mają doświadczenia własne zdoby
wane przez samych studentów. Oddaj
my im głos i przedstawmy bezpośrednie 
sprawozdanie studentów wydziału AEI 
z podróży do Niemiec.

R a f a ł  C u p e k

Ordnung must sein - czyli Bawaria bardzo mi się podoba
R e la c ja  s tu d e n c k a  z w y ja zd u  d o  B a w a rii

Dzień zerowy: podróż, wieczór zapo
znawczy
Zaczęło się w deszczowy, niedzielny 
poranek 20 kwietnia 2008 roku około 
7 rano. Na tyle wcześnie, żeby przed 
zmrokiem, bez zbędnego pośpiechu do
jechać do celu: Ingolstadt, gdzie spędzić 
mieliśmy kolejny tydzień.
Podróż upłynęła spokojnie, tuż po 18 by
liśmy na miejscu. Szybko zakwaterowa
liśmy się w schronisku młodzieżowym 
i poszliśmy odwiedzić naszych kole
gów przebywających w Niemczech na 
Erasmusie. Nie trwało to długo, bo już 
na 20 byliśmy umówienia na kolację 
w restauracji. Tradycyjnie ubrane, bar
dzo miłe panie rozpoczęły zbieranie 
zamówień od standardowego tutaj py

tania „Trinken?”. Szybko poznaliśmy 
co znaczy „WeiBbier” oraz zjedliśmy 
posiłek, który po długiej podróży sma
kował wybornie. W kolejnym pubie po
siedzieliśmy nieco dłużej, ale w końcu 
trzeba było pójść spać: następnego dnia 
byliśmy umówieni na Audi Forum o go
dzinie 9.

Dzień pierwszy: Audi, Fachhochschu
le, Herrnbrau
Szybko zjedliśmy śniadanie i byliśmy 
pod Audi na czas. Pooglądaliśmy naj
nowsze modele R8, TT i A4, a następnie 
spotkaliśmy się z prezesem ds. automa
tyki w fabryce Audi. Mieliśmy szczęś
cie uczestniczyć w niestandardowej wy
cieczce; już po chwili weszliśmy miedzy

roboty i z 2-3 metrów obserwowaliśmy 
kolejne etapy powstawania samocho
dów Audi. Czasami iskry przelatywały 
nam nad głową, ale najważniejsze było 
to, że mogliśmy zajrzeć prawie wszę
dzie i zapytać o wszystko. Oprowadza
jący otwierał przed nami drzwiczki szaf 
ze sterownikami przemysłowymi, oma
wiał jak są połączone i za co są odpo
wiedzialne.
Kolejnym etapem było zwiedzanie 
Fachhochschule Ingolstadt, gdzie zro
zumieliśmy co to znaczy praktyka 
w szkolnictwie wyższym. Szkoła jest 
bardzo mała, jeśli porównać ją  z na
szą Politechniką Śląską, ale potencjału 
i świetnej organizacji można pozazdroś
cić. Budynków i wyposażenia również...

Dziekan FH Ingolstadt prof. Thomas Suchand oprowadza 
polskich studentów po laboratoriach

Prof. Frank Schiller prezentuje Instytut Informatyki 
w Maszynoznawstwie - T U  Munchen
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w  G a rc h in g

Dzień drugi: Neuschwanstein
Następnego dnia mieliśmy do wyboru 
wyjazd do Neuschwanstein, Garmish- 
Partenkirchen lub Norymbergi. Zde
cydowaliśmy się na pierwszą opcję. 
Niestety pogoda nam nie dopisała: po
konaliśmy busami 200km w ciągłym 
deszczu, a gdy dotarliśmy na miejsce, 
padać nie przestało. Mimo to wspię
liśmy się na wzgórze zamkowe, aby 
wśród tłumu turystów zobaczyć piękne, 
bajkowe komnaty zamku Neuschwan
stein i posłuchać historii króla Ludwika 
II Szalonego.

Dzień trzeci: Regensburg
Noc przyniosła rozpogodzenie; w środę 
było słonecznie, co poprawiło nam hu
mor. Zgodnie z planem, odwiedziliśmy 
targi pracy na uniwersytecie w Regens
burgu oraz zobaczyliśmy stare miasto. 
Okazało się ono przepiękne. Wąskie 
uliczki kryły przed nami ciekawe ta
jemnice. Jako pierwsza zachwyciła nas 
katedra. Po jej zwiedzeniu ruszyliśmy 
dalej, by dojść na najstarszy most nad 
Dunajem. Rzeka już tutaj jest bardzo 
szeroka i wokół filarów mostu bardzo 
się burzy. Robi to niesamowite wraże
nie...

Dzień czwarty: reaktor w Garching, 
TU Munchen, Hofbrauhaus
W czwartek czekał nas kolejny intere
sujący punkt programu. Udaliśmy się 
na wycieczkę do reaktora badawczego 
w Monachium. Pracujący tam nauko
wiec bardzo dokładnie wyłożył nam

zasady działania reaktora, jego budowę 
i cele prowadzonych badań. Mieliśmy 
okazję przekonać się na własnej skórze, 
jak bardzo wysokie są standardy bez
pieczeństwa w takich miejscach.
Prosto z reaktora badawczego udaliśmy 
się na wydział mechaniki przemysłowej 
na Technische Universitat Munchen by 
spotkać się z profesorem instytutu zaj
mującego się automatyką przemysłową. 
Zanim przystąpiliśmy do oglądania pre
zentacji prac wydziału, zostaliśmy za
proszenia na poczęstunek. Później zo
staliśmy oprowadzeni po laboratoriach, 
które zrobiły na nas spore wrażenie.

Dzień piąty: Deutsches Museum, czy
li Monachium po raz drugi
Kolejnego dnia pojechaliśmy znów do 
Monachium, gdzie tym razem odwie
dzić mieliśmy Deutsches Museum -  naj - 
większe na świecie muzeum przyrodni- 
czo-techniczne. Znaleźć można tu prak
tycznie wszystko co da się do techniki 
zaklasyfikować. Są bombowce II wojny 
światowej, U-boot (naturalnej wielko
ści), cała masa modeli żaglowców. Na 
wyższych piętrach znajdziemy m.in. 
astronomię i podbój kosmosu, a także 
pierwsze komputery, mikroprocesory, 
a nawet liczniki zbudowane w oparciu
0 przepływ wody. Kilka godzin to zdecy
dowanie za mało by wszystko obejrzeć, 
nie mówiąc już o przeczytaniu opisów
1 zrozumieniu działania każdej ekspozy
cji. Potrzeba by dodatkowego tygodnia, 
którym niestety nie dysponowaliśmy.
Po zamknięciu muzeum ruszyliśmy po 
raz kolejny na stare miasto, by zobaczyć 
to na co poprzedniego dnia nie starczy

ło czasu. Wieczorem pojechaliśmy me
trem aby zobaczyć stadion Alianz Are
na. Niestety zgodnie z przewidywania
mi nie udało nam się wejść do środka 
i pozostało nam zrobienie sobie zdjęć ze 
stadionem w tle, który rozświetlony od 
środka na tle ciemnej, burzowej chmury 
wyglądał cudownie. Prawdziwa arena 
na prawdziwe święto piłki nożnej.

Dzień szósty: Museum Mobile, spływ 
Dunajem, klasztor Weltenburg
Wyjazd nieubłaganie zbliżał się ku koń
cowi. W sobotę został nam czas jesz
cze na odwiedzenie Museum Mobile 
w Ingolstadt, na które nie starczyło czasu 
w poniedziałek. Historia marki Audi 
przedstawiona na kilku piętrach była 
idealnym zwieńczeniem tej wycieczki.

Podsumowanie
Wyjazd do Niemiec dał nam możliwość 
zobaczenia świata trochę innego niż 
codzienny. Bawaria nam się spodobała 
i z pewnością każdy z nas chciałby tam 
jeszcze kiedyś wrócić, choćby po to by 
zobaczyć rzeczy na które w czasie wy
cieczki zabrakło czasu.
W imieniu wszystkich uczestników 
wycieczki chcielibyśmy serdecznie 
podziękować wszystkim, dzięki któ
rym wyjazd ten doszedł do skutku. Dr 
Rafał Cupek i prof. Markus Bregulla 
zorganizowali nam mnóstwo świetnych 
atrakcji za co pragniemy im raz jeszcze 
podziękować.

M ic h a ł  P a w e lc z y k , M ic h a ł  G a w lik

W iz y ta  w  M u z e u m  N ie m ie c k im  w  M o n a c h iu m
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Wyjazd naukowy studentów Wydziału Elektrycznego
do Fabryki MIKROMA we Wrześni

W dniach 9-10 maja odbyła się naukowa wycieczka studentów Wydziału Elek
trycznego ze specjalności Inżynieria elektryczna w transporcie do Zakładów 
produkcji maszyn elektrycznych, siłowników i elementów mechaniki precyzyj
nej MIKROMA we Wrześni.
W zorganizowanej przez Katedrę Me
chatroniki wycieczce uczestniczyli za
równo studenci z semestru dyplomowe
go, jak i studenci rozpoczynający pracę 
nad dyplomem, a także ci, którzy zaczęli 
dopiero swoją naukę na specjalności In
żynieria elektryczna w transporcie.
Ta bardzo interesująca wycieczka na

ukowa pozwoliła studentom Katedry 
na zapoznanie się z przemysłowym 
obliczem mechatroniki. Zwiedzenie 
w zakładach MIKROMY działu elek
trycznego i obróbki mechanicznej umoż
liwiło studentom lepsze zrozumienie tre
ści studiowanych przedmiotów oraz dało 
możliwość skonfrontowania posiadanej

wiedzy z praktyką. Zaobserwowane 
podczas zwiedzania fabryki technologie 
obróbki mechanicznej oraz rozwiązania 
konstrukcyjne przetworników elektro
mechanicznych uzmysłowiły uczestni
kom wycieczki, jak ważna jest wyob
raźnia w pracy mechatronika, a poznane 
nowoczesne technologie, zastosowane 
w produkowanych przez MIKROMĘ 
maszynach elektrycznych, unaoczniły, 
jak ważna jest dla mechatronika wiedza 
z zakresu nowoczesnych materiałów. 
Dodatkową atrakcją wycieczki było 
zwiedzenie zakładu odlewnictwa meto
dą traconego wosku. Zakład ten ma swo
ją  siedzibę w sąsiedztwie MIKROMY. 
Zwiedzający zakład byli żywo zaintere
sowani tą metodą odlewania, która po
zwala wytworzyć metalowe przedmioty 
o skomplikowanych kształtach z bardzo 
dużą dokładnością.
Wycieczka naukowa do Fabryki MI
KROMA była możliwa dzięki osobiste
mu zaangażowaniu się w jej organizację 
dyrektora MIKROMY dra inż. Lecha 
Długiewicza. Uczestnicy wyjazdu prag
ną podziękować za dofinansowanie 
przedsięwzięcia Dziekanowi Wydziału 
Elektrycznego prof. Lesławowi Topór- 
Kamińskiemu.

P a w e ł K o w o l

i telekomunikacjiWyjazd naukowy studentów Elektroniki
do Warszawy

W dniach 28-29 kwietnia odbyła się wycieczka naukowa studentów czwartego 
roku kierunku Elektronika i telekomunikacja Wydziału Elektrycznego do War
szawy. Celem wyjazdu było poznanie działalności kilku ośrodków naukowo-ba
dawczych stolicy.
Poza studentami w imprezie wzięli 
udział pracownicy naukowi: prof. dr 
hab. inż. Janusz Walczak oraz adiunkci 
Instytutu Metrologii, Elektroniki i Auto
matyki i Elektrotechniki Przemysłowej 
i Informatyki.
W Piasecznie pod Warszawą część gru
py udała się do Instytutu Technologii 
Elektronowej oddział w Piasecznie, na
tomiast reszta wyruszyła do Instytutu 
Energii Atomowej w Świerku. Studenci 
zwiedzający Instytut Technologii Elek
tronowej mieli możliwość zapozna
nia się z badaniami w zakresie mikro-

i nanotechnologii półprzewodnikowej, 
w szczególności materiałów krzemo
wych, z których powstają układy scalo
ne i laserów półprzewodnikowych. Na
tomiast wizyta w Świerku, w jedynym 
polskim ośrodku, gdzie działa reaktor 
jądrowy, zaowocowała zapoznaniem 
się z technologią obróbki izotopów pro
mieniotwórczych oraz wykorzystania 
wiązek neutronów do badań naukowych 
i stosowanych.
Po zakończeniu pierwszej części badaw
czej, obie grupy niezależnie udały się do 
bazy noclegowej, którą stanowiły dwa

hotele, położone w dzielnicy Wilanów, 
niedaleko parku Agrykola: hotel Hera- 
Uniwersytetu Warszawskiego oraz hotel 
Olimpijski -  Warszawskiego Ośrodka 
Sportowego. Wieczorem studenci wybra
li się na obiadokolację oraz zwiedzanie 
stolicy, które trwało do późnych godzin 
nocnych. Na trasie eskapady znalazły 
się: Stare Miasto (z Kolumną Zygmun
ta), Krakowskie Przedmieście, Pałac Na
miestnikowski, Belweder, Pałac Kultury 
i Nauki, Teatr Wielki, Grób Nieznanego 
Żołnierza oraz ogólnokrajowa sieć re
stauracji. Kolejny dzień rozpoczął się od 
śniadania, po którym część uczestników 
odwieziona została do Głównego Urzę
du Miar, natomiast pozostali kierując 
się mapą i intuicją dotarli do Instytutu

D y re k to r  M IK R O M Y  d r  inż . L e c h  D łu g ie w ic z  z  u c z e s tn ik a m i w y c ie c z k i
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Łączności w podwarszawskim Miedze
szynie.
Główny Urząd Miar jest instytucją spra- 
wującą nadzór nad administracją miar 
w Polsce. W GUM-ie znajdują się ofi
cjalne wzorce jednostek miar, zarówno 
fizycznych, jak i związanych z elektry
ką. Pierwszym wzorcem, z jakim zapo
znali się studenci był wzorzec czasu, z 
którym zsynchronizowane są zegary w 
polskich stacjach radiowych i telewizyj
nych. Młodzi elektrycy zainteresowali 
byli również wzorcami rezystancji i po
tencjału elektrycznego.
Instytut Łączności odwiedzony przez 
drugą grupę studentów to polska pań
stwowa jednostka badawcza działająca 
w dziedzinie telekomunikacji. W okresie 
powojennym Instytut zajmował się opra
cowaniem i wdrożeniem systemu trans
misji telewizyjnych w Polsce. Obecnie 
główne zadania Instytutu Łączności sta
nowią badania naukowe oraz specjali
styczne badania jakości osprzętu telein
formatycznego, jak również wypożycza
nie wysokiej klasy urządzeń kontrolnych 
innym jednostkom.

Otwarcie repliki stacji Włoszczowa na Wydziale Transportu
9 maja w holu Wydziału Transportu Politechniki Śląskiej w Katowicach doszło do 
niecodziennej „uroczystości”. Została oficjalnie otwarta Stacja Włoszczowa Północ, 
a właściwie jej dokładna replika, zbudowana przez studentów z koła naukowego 
„Advectus”.
Stację Włoszczowa Północ zbudowano 
w skali 1:87. Podczas budowy wykorzy
stano 100 metrów kabla, postawiono 27 
semaforów, 7 zwrotnic elektrycznych, 2 
rogatki. Sterowanie jest w całości kompu
terowe. Program sterujący również został 
stworzony przez studentów. Budowa ma
kiety trwała 10 miesięcy, a poprzedziły ją 
dwie wycieczki na „prawdziwą” stację we 
Włoszczowie i wykonanie projektu mode

lu stacji.
Otwarcie repliki stacji Włoszczowa było 
częścią obchodów 30-lecia wybudowania 
Centralnej Magistrali Kolejowej, czyli linii 
kolejowej o długości 223,833 km, łączą
cej Grodzisk Mazowiecki z Zawierciem. 
Obecnie na trasie tej jest tylko jeden przy
stanek -  Włoszczowa Północ, stąd pomysł 
stworzenia makiety właśnie tej stacji. 
Otwarciu stacji towarzyszyła również pre

zentacja poświęcona historii Centralnej 
Magistrali Kolejowej oraz pokaz zrealizo
wanego przez studentów filmu dokumen
talnego z budowy makiety.
Opiekunem studenckiego koła naukowe
go „Advectus” jest dr Katarzyna Chruzik. 
Opiekunem projektu budowy makiety był 
prof. Marek Sitarz. Makietę stacji cały 
czas można podziwiać w holu budynku 
Wydziału Transportu Politechniki Śląskiej 
przy ul. Krasińskiego w Katowicach.

P a w e ł D o ś

C złonkow ie  ko la  n a ukow ego  „A d v e c tu s ”  w raz  
z  pro f. M a rk iem  S ita rzem

U czes tn icy  w yc ieczk i na u ko w e j 
Późnym popołudniem autokary wyru- zadowoleni studenci, Zakończyli wy
szyły w kierunku Śląska, z postojem jazd przed Wydziałem Elektrycznym
obiadowym w Centrum Handlowym w Gliwicach.
w Markach. Wieczorem, zmęczeni ale A n d r z e j  K o w a l ik



Zawody sumo robotów
Ważą trochę mniej niż prawdziwi zapaśnicy sumo, ale ich walki są równie emocjonujące. 5 maja w holu Centrum Edu- 
kacyjno-Kongresowego Politechniki Śląskiej odbyły się preelminacje do ogólnopolskich zawodów sumo robotow.

Do eliminacji zgłosić mogli się studenci 
wszystkich rodzajów i stopni studiów na 
Politechnice Śląskiej wraz z wykonany
mi przez siebie robotami. Zasady walk 
sumo robotów są analogiczne do walk 
japońskich zapaśników -  po komendzie 
sędziego, dwie stojące naprzeciw siebie 
maszyny próbują wzajemnie zepchnąć 
się z planszy w kształcie koła.
Zawody zorganizowali członkowie stu
denckiego koła naukowego Zastoso
wanie metod sztucznej inteligencji AI- 
METH, którego opiekunem jest prof.
Wojciech Moczulski. Politechniczne 
preeliminacje wygrał Marcin Januszka 
ze swoim robotem AIPOD-2.
Zwycięzcy wzięli udział w rozgrywkach 
ogólnopolskich, które odbyły się 10 maja 
w Poznaniu. Uczestniczyły w nich czte
ry roboty z Politechniki Śląskiej, z któ
rych najlepszy dotarł aż do ćwierćfinału.
To jednak z pewnością nie było ostatnie
słowo naszych studentów. Kolejne za- J u z  p r z e d  fin a fo w ą  w a /k ą  m b Q tó w
wody już wkrótce. (w y g ra  te n  p o  le w e j s tro n ie .. . )

P a w e ł D o ś

Politechnika Śląska w mediach
TELEWIZJA:

•  5.05 TVP Katowice -  relacja z eli
minacji do Ogólnopolskich Zawodów 
Sumo Robotów, które odbyły się w Cen
trum Edukacyjno -  Kongresowym Poli
techniki Śląskiej
•  9.05 TV Silesia -  relacja z Dnia Spor
tu na Politechnice Śląskiej
•  8.05 Telewizja Gliwice -  relacja 
z Dnia Sportu na Politechnice Śląskiej
•  16.05 Telewizja Gliwice -  materiał 
z tradycyjnego Igrowego spływu kajako
wego
•  16.05 Telewizja Gliwice -  relacja 
z Igrów studenckich na Politechnice Ślą
skiej
•  19.05 Telewizja Gliwice -  relacja 
z wręczenia uroczystych promocji dok
torskich oraz dyplomów doktora habili
towanego

RADIO:

•  17.05 Polskie Radio Katowice -  mate
riał o 63 rocznicy powstania Politechniki

Śląskiej oraz o uroczystych promocjach 
doktorskich
Radio Plus -  materiał o Dniu Sportu na 
Politechnice Śląskiej

PRASA:

•  Maj 2008 „Fiat wokół nas”, Dekada 
udanego pożycia -  artykuł dotyczący 
współpracy Fiat Auto Poland i Politech
niki Śląskiej oraz o podpisaniu X poro
zumienia o współpracy
•  5.05 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Kosmiczna elipsa z silnikiem na prąd  
— artykuł dotyczący auta napędzanego 
energią elektryczną, którego system ste
rowania stworzyli naukowcy z Wydziału 
Elektrycznego Politechniki Śląskiej
•  7.05 „ Nowiny Gliwickie”, Gwoździe 
zostały wbite — artykuł dotyczący tego
rocznej edycji Ogólnopolskiego Kon
kursu Inżynierskiego „Best Engeenering 
Competition”, jaki odbył się również na 
Politechnice Śląskiej
•  7.05 „Nowiny Gliwickie”, Już wkrót
ce IGRY -  artykuł o zbliżających się ob

chodach święta studentów Politechniki 
Śląskiej
•  7.05 „Nowiny Gliwickie”, Naukowiec 
i społecznik -  artykuł o obchodach 40- 
lecia pracy zawodowej oraz 65-tej rocz
nicy urodzin, wieloletniego pracownika 
naukowego Politechniki Śląskiej prof. 
Jana Marciniaka
•  7.05 „Gazeta Gliwicka”, Przygotujcie 
się na Igry 2008! -  artykuł o tegorocz
nych Igrach studenckich na Politechnice 
Śląskiej
•  7.05 „Gazeta Gliwicka”, Tydzień bi
bliotek -  artykuł o „tygodniu bibliotek”, 
w którego obchody zaangażowała się 
także Biblioteka Główna Politechni
ki Śląskiej organizując między innymi 
‘Dni otwarte” dla uczniów szkół ponad- 
gimnazjalnych
•  7.05 „Nowiny Gliwickie”, W blasku 
srebra -  artykuł o Mistrzostwach Polski 
Politechnik organizowanych przez Ośro
dek Sportu Politechniki Śląskiej
•  8.05 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Miniaturowa replika najsłynniejszej sta
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cji IV  RP  — artykuł o zbudowanej przez 
studentów Politechniki Śląskiej replice 
stacji kolejowej we Włoszczowej
•  8.05 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Więcej pilotów  — artykuł dotyczący Cen
trum Kształcenia Kadr Lotnictwa Cywil
nego na Politechnice Śląskiej
• 8.05 „Miejski serwis informacyjny”, 
Kwestionariusz rektora -  wywiad z rek
torem -  elektem, prof. Andrzejem Kar- 
bownikiem
•  8.05 „Trybuna Górnicza”, Cyberne
tyczne... sumo -  artykuł dotyczący za
wodów sumo robotów, które odbyły się 
w Centrum Edukacyjno -  Kongresowym 
Politechniki Śląskiej, będących elimi
nacjami do Ogólnopolskich Zawodów 
Sumo Robotów
• 8.05 „Echo Miasta”, Walki robotów -  
artykuł o zawodach sumo robotów, które 
odbyły się na Politechnice Śląskiej
•  9.05. „Rybnik po godzinach”, Poli- 
buda zaprasza -  zaproszenie do udziału 
w imprezie majowej organizowanej 
przez Stowarzyszenie Wychowan
ków Politechniki Śląskiej Oddział CKI 
w Rybniku. W programie m.in. koncert 
w wykonaniu artystów Operetki Ślą
skiej.
•  9.05 „Polska Dziennik Zachodni”, Po

jedynek robotów -  notka o eliminacjach 
do Ogólnopolskich Zawodów Sumo Ro
botów, które odbyły się w Centrum Edu
kacyjno -  Kongresowym Politechniki 
Śląskiej
• 9.05. „Rybnik po godzinach”, Pa
pieskie drzewo -  wywiad reporterski 
z Januszem Fidykiem, szefem Nadleśni
ctwa Rybnik, który przybliża historię sa
dzenia dębów papieskich w Polsce. Dąb 
z numerem 93 został posadzony 18 maja 
obok rybnickiej bazyliki, na uroczystości 
inaugurującej „VII Dni Ziemi, Wody i 
Powietrza”, zorganizowane przez Cen
trum Kształcenia Inżynierów w Rybniku.
•  9.05. „Rybnik po godzinach”, Nie 
musisz płacić — artykuł o otwartym 
wykładzie przeprowadzonym w rybni
ckim kampusie przez Wojciecha Rak- 
szawskiego - studenta pierwszego roku 
informatyki na Politechnice Śląskiej 
w Gliwicach, dotyczącego praktycznego 
wykorzystania programu do tworzenia 
grafiki trójwymiarowej „BLENDER”.
• 9.05. „Polska Dziennik Zachodni”, 
Drzewko za baterie — informacja dla 
mieszkańców Rybnika o planowanej ak
cji zbierania zużytych baterii i tonerów 
w zamian za sadzonki ze szkółki Nadleś

nictwa Rybnik. Akcję tę od kilku lat pro
wadzi Urząd Miasta Rybnika w ramach 
„Dni Ziemi, Wody i Powietrza”, których 
głównym organizatorem jest Laborato
rium Nowoczesnych Technologii Prze
mysłowych przy Politechnice Śląskiej w 
Rybniku.
•  12.05 „Echo Miasta”, Igry czas za
cząć! -  artykuł o rozpoczynających się 
juwenaliach studentów Politechniki Ślą
skiej
•  12.05 „Polska Dziennik Zachod
ni”, Igry z samymi gwiazdami -  artykuł 
o serii imprez zorganizowanych z okazji 
Igrów studenckich na Politechnice Ślą
skiej
•  13.05 „Gazeta Wyborcza”, Studenci 
ze Śląska podbijają nieznany ląd — arty
kuł o podróżnikach z gliwickiego Aka
demickiego Klubu Turystycznego „Wa
tra”, którzy planują podróż do najgłęb
szego na świecie kanionu rzeki Colca 
w Peru
• 14.05 „Nowiny Gliwickie”, Będzie 
korowód, będą koncerty -  artykuł o te
gorocznych Igrach studenckich na Poli
technice Śląskiej
•  14.05 „Nowiny Gliwickie”, Konkurs 
na oszczędny dom -  artykuł o konkursie 
na projekt najbardziej wydajnej energe
tycznie modernizacji budynku, w któ
rym udział biorą studenci Politechniki 
Śląskiej
•  14.05 „Nowiny Gliwickie”, Liga naj
lepszych -  artykuł dotyczący Gali Fina
łowej konkursu „Złota Kreda”, w którym 
studenci Politechniki Śląskiej wskazują 
najbardziej łubianych i cieszących się 
uznaniem wykładowców
•  14.05 „Nowiny Gliwickie”, Usporto
wiony rektor -  elekt -  artykuł dotyczący 
Dnia Sportu na Politechnice Śląskiej
•  14.05. „Nowiny”, Zjawisko w kam
pusie -  artykuł o historii powstania Ze
społu Szkół Wyższych w Rybniku oraz 
o współpracy międzyuczelnianej.
•  14.05. „Nowiny”, Żacy zbierają 
doświadczenia -  wywiad reporterski 
z Dariuszem Laską, studentem politolo
gii Uniwersytetu Śląskiego, który stoi na 
czele sztabu organizacyjnego tegorocz
nych juwenaliów w Rybniku.
•  15.04 „Trybuna Górnicza”, Kurs na 
innowacyjne centrum -  wywiad z prof. 
dr. hab. Andrzejem Karbownikiem rek
torem -  elektem Politechniki Śląskiej
•  15.04 „Echo Miasta”, Studencki 
czwartek i piątek w Gliwicach -  artykuł

0 Igrach studenckich na Politechnice 
Śląskiej
•  16.05. „Rybnik po godzinach”, Mia
sto studentów -  patron medialny rybni
ckich juwenaliów -  tygodnik „Rybnik po 
godzinach” zaprasza studentów i miesz
kańców Rybnika do udziału w koncercie 
plenerowym i innych imprezach towa
rzyszących juwenaliom.
•  16.05. „Rybnik po godzinach”, Dni 
Ziemi, Wody i Powietrza — zaproszenie 
do udziału w „VII Dniach Ziemi, Wody
1 Powietrza” zorganizowanych przez La
boratorium Nowoczesnych Technologii 
Przemysłowych przy Politechnice Ślą
skiej -  Centrum Kształcenia Inżynierów 
w Rybniku.
•  16.05. „Polska Dziennik Zachodni”, 
Juwenalia w rytmie rocka — szczegóło
wy program tegorocznych juwenaliów, 
zorganizowanych przez samorządy stu
denckie trzech rybnickich uczelni Ze
społu Szkół Wyższych, które wzorem lat 
ubiegłych będą upływać w rytmie muzy
ki rockowej.
•  17.05. „Polska Dziennik Zachodni”, 
Dęby będą przypominać papieża Polaka 
przez setki lat -  zaproszenie do udziału w 
uroczystości posadzenia ostatniego dębu 
papieskiego przy bazylice św. Antonie
go Padewskiego w Rybniku w niedzielę 
18 maja br. Uroczystość ta rozpoczyna 
tegoroczne „VII Dni Ziemi, Wody i Po
wietrza”, których głównym organizato
rem jest Laboratorium Nowoczesnych 
Technologii Przemysłowych przy Poli
technice Śląskiej -  Centrum Kształcenia 
Inżynierów w Rybniku.
•  18.05 „Newsweek”, Ogólnopolski 
Ranking Wyższych Uczelni -  Poli
technika Śląska zajęła 6 miejsce wśród 
wszystkich wyższych uczelni w Polsce, 
oraz 5 wśród uczelni technicznych
•  21.05 „Nowiny Gliwickie”, Kuźnia 
kadr kierowniczych — artykuł dotyczący 
pozycji Politechniki Śląskiej w rankin
gach polskich szkół wyższych
•  21.05 „Nowiny Gliwickie”, Portrety 
„Nowin” -  sylwetka Jerzego Rutkow
skiego, obecnego dziekana Wydziału 
Automatyki, Elektroniki i Informatyki 
oraz przyszłego prorektora ds. współpra
cy międzynarodowej
•  21.05 „Nowiny Gliwickie”, Siatkarze 
Politechniki Śląskiej najlepsi na Śląsku 
-  artykuł o wygranej siatkarzy AZS - u 
Politechniki Śląskiej w Akademickich 
Mistrzostwach Śląska oraz o sukcesach 
gliwickich zawodników w siatkówce
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plażowej
•  21.05 „Nowiny Gliwickie”, Kalej
doskop szachowy — notka dotycząca 
sukcesów szachistów z AZS -u  Poli
techniki Śląskiej na XIV Ogólnopolskiej 
Olimpiadzie Młodzieży w szachach oraz
0 organizowanym przez sekcję szacho
wą AZS Gliwice X Ogólnopolskim Tur
nieju Szachowym dla dzieci i młodzieży 
z okazji Dnia Dziecka
•  21.05 „Nowiny Gliwickie”, I  po  
Igrach -  artykuł podsumowujący impre
zy, jakie obyły się w ramach Igrów stu
denckich na Politechniki Śląskiej
•  21.05 „Nowiny Gliwickie”, Do twarzy 
im z kulturą -  artykuł o rozdaniu nagród 
Prezydenta Miasta w dziedzinie kultury, 
którą między innymi otrzymał wieloletni 
nauczyciel akademicki związany z Wy
działem Architektury Politechniki Ślą
skiej Marian Bietkowski
•  21.05 „ Nowiny Gliwickie”, Kuźnia 
kadr kierowniczych — notka na temat 
rankingu szkół wyższych oraz miejsc, 
jakie zajęła w nim Politechnika Śląska
• 23.05 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Doktorskie promocje -  notka dotycząca 
uroczystości wręczenia dyplomów dok
tora oraz doktora habilitowanego, która 
odbyła się na Politechnice Śląskiej
•  23.05 Rybnik po godzinach”, Rośnie 
u Antoniczka -  relacja z uroczystości po
sadzenia dębu Jana Pawła II przy bazyli
ce św. Antoniego Padewskiego w Rybni
ku, inaugurującej „VII Dni Ziemi, Wody
1 Powietrza”. Gościem honorowym uro
czystości był były premier Jerzy Buzek, 
poseł do Parlamentu Europejskiego.
•  23.05. „Rybnik po godzinach”, Dzie

sięć lat kapłaństwa — notatka z uroczystej 
mszy świętej dziękczynnej odprawionej 
w kościółku akademickim z okazji 10- 
lecia kapłaństwa ks. dr. Rafała Śpiewaka 
-  duszpasterza akademickiego rybni
ckiego kampusu.
•  23.05. „Rybnik po godzinach”, Pod
patrują przez lupy -  notka podsumo
wująca drugą edycję ekokonkursu skie
rowanego do szkół i przedszkoli Ryb
nika, którego organizatorem były firmy 
„EKO” i „SEGO”. Wręczenie nagród 
zwycięzcom m.in. podświetlanych lup 
laureatom konkursu, odbyło się w cza
sie „VII Dni Ziemi, Wody i Powietrza” 
w Laboratorium Nowoczesnych Techno
logii Przemysłowych.
•  23.05. „Polska Dziennik Zachodni”, 
Papieskie drzewka ju ż  rosną -  relacja z 
posadzenia przez rybnickich leśników 
dębu papieskiego przy bazylice św. An
toniego Padewskiego w Rybniku, wy
hodowanego z żołędzi poświęconych w 
roku 2004 przez Jana Pawła II w trakcie 
prywatnej pielgrzymki leśników do Wa
tykanu. Uroczystość ta zainaugurowała 
„VII Dni Ziemi, Wody i Powietrza”, zor
ganizowane przez Centrum Kształcenia 
Inżynierów w Rybniku.
•  23.05. „Rybnik po godzinach”, Hu
saria tędy szła -  szkic z wycieczki do 
rezerwatu leśno-stawowego „Łężczok” 
k/Raciborza, zorganizowanej przez Cen
trum Kształcenia Inżynierów w Rybniku 
w ramach seminarium popularno-nauko
wego „VII Dni Ziemi, Wody i Powie
trza”.
•  28.05 „ Nowiny Gliwickie”, Garszte- 
cki -pasm o sukcesów -  wywiad z Barto

szem Garszteckim, zawodnikiem sekcji 
judo AZS Politechniki Śląskiej, który 
tylko w ostatnich kilku tygodniach sta
wał dwukrotnie na najwyższym stopniu 
podium prestiżowych zawodów krajo
wych
•  28.05. „Gazeta Rybnicka , Miasto 
zmian — artykuł poświęcony konferencji 
„Społeczne konsekwencje restrukturyza
cji regionów górniczych na przykładzie 
Rybnickiego Okręgu Górniczego”, zor
ganizowanej przez Politechnikę Śląską, 
Akademię Ekonomiczną i Uniwersytet 
Śląski. Konferencja ta jest początkiem 
dalszych badań nad restrukturyzującym 
się społeczeństwem regionu rybnickiego.
•  29.05 „Miejski serwis informacyjny 
-  Gliwice”, Szach -  mat..i Dzień Dzie
cka! -  notka o organizowanym przez 
AZS Politechniki Śląskiej X Ogólnopol
skim Turnieju Szachowym dla Dzieci 
i Młodzieży
•  30.05 „Polska Dziennik Zachodni”, 
Zawodnicy AZS Gliwice na podium -  ar
tykuł o sukcesach zawodników z sekcji 
Judo Politechniki Śląskiej.

INTERNET:

•  19.05 www.onet.pl, Jedyna taka 
Włoszczowa -  fotoreportaż dotyczą
cy otwarcia makiety stacji kolejowej 
Włoszczowa Północ zbudowanej przez 
studentów Wydziału Transportu Poli
techniki Śląskiej

O p r a c o w a ły  E m i l i a  N o h e l  
o ra z  E lż b ie ta  S ta n ie k  ( d la  C K I )

Sport
Dzień sportu w Politechnice Śląskiej

Kolejne Święto Sportu studentów i pracowników Politechniki Śląskiej odbyło 
się 8 maja 2008 r. a jego organizatorem jak zwykle był Ośrodek Sportu Poli
techniki Śląskiej.

Już od godziny ósmej rano studenci 
zbierali się na terenach obok stadionu 
XX-lecia i halach sportowych. Pierwsze 
festynowe zabawy m.in. trójki koszy
karskie, strzały do bramki, wyciskanie 
sztangi, podnoszenie ciężarka, rzuty do 
bramki, rowerowy tor przeszkód, walka 
w kole, ergometr wioślarski, serwis do 
celu, badminton, darts, rzuty do kosza,

skok w dal miejsca i wiele innych- roz
poczęły się o 8.30.
Również finały w siatkówce mężczyzn, 
tenisie stołowym, tenisie ziemnym, pły
waniu, trójboju siłowego, siatkówce 
plażowej, kolarstwie górskim rozgry
wane były już od wczesnego rana.
Przez miasteczko studenckie przetoczy
ła się kawalkada motocykli rajdowych,

co wzbudziło podziw i zainteresowanie 
przechodniów, a to, jak się później oka
zało, rajdowcy wieźli Rektora-elekta 
prof. Andrzeja Karbownika na miejsce 
startu 2.700 studentek i studentów, któ
rzy biegiem przełajowym z metą przed 
stadionem XX-lecia chcieli pożegnać 
się z tym zabytkowym obiektem. Ponie
waż, jak wszyscy wiemy w tym miejscu 
ma powstać mega hala Podium. Rektor- 
elekt, otwierając oficjalnie Dzień Sportu, 
dał sygnał do startu. Wśród biegnących
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ogromna większość studentów była 
w koszulkach żółtych, które zafundo
wała firma Isover, walcząca czynnie 
o czystość środowiska naturalnego. Po 
biegu wszyscy zrobili sobie pamiątko
we zdjęcie na tle słynnego kiedyś tunelu 
prowadzącego na stadion.
0  godz. 10.30 studenci mogli podziwiać 
władze miasta Gliwice z Prezydentem 
Zygmuntem Frankiewiczem na czele 
w meczu siatkówki przeciwko władzom 
Politechniki Śląskiej z kapitanem prof. 
Eugeniuszem Świtońskim. Tym razem 
wygrali goście, zdobywając Puchar JM 
Rektora, ale zauważyliśmy, że najwięcej 
braw otrzymał (chyba od części żeńskiej 
widowni), wchodząc na boisko prof. Zbi
gniew Grzywna. W tym meczu można 
było podziwiać ogromne zaangażowanie
1 poświęcenie wszystkich grających. 
Głównym punktem Dnia Sportu był jak 
zawsze Wielobój Sprawnościowy Dzie
kanów, przeplatany pokazami aerobiku, 
tańca nowoczesnego, aikido. 
Zaskoczeniem był start Rektora-elek
ta prof. Andrzeja Karbownika, który 
jest również Dziekanem Wydziału Or
ganizacji i Zarządzania. Przed rozpo
częciem „wieloboju” wręczono puchar 
prof. Krzysztofowi Gasidło, Dziekano
wi Wydziału Architektury -  najspraw
niejszemu dziekanowi w ubiegłorocz
nej rywalizacji. Wielobój sprawnoś
ciowy wygrał Rektor-elekt, wykazując 
się dużą sprawnością, zręcznością 
i dużą wolą sportowego zwycięstwa. 
Start Dziekanów był wielką frajdą dla 
studentów, którzy mogli podziwiać 
i dopingować swoich profesorów ubra
nych w stroje sportowe. Udział i ry
walizacja sportowa Dziekanów jest 
wyjątkowa i niezwykła. Żadna inna 
uczelnia w Polsce nie przeprowadza 
takiego współzawodnictwa, zapew
ne szczerze zazdroszcząc Politechnice 
Śląskiej takiej zabawy. Po transmisji 
z Dnia Sportu Politechniki Śląskiej 
w telewizji „Silesia” wiele uczelni gra
tulowało Ośrodkowi Sportu tak wspa
niałej imprezy a w szczególności or

ganizacji Wieloboju Sprawnościowego 
Dziekanów. Jak twierdzili przedstawi
ciele tych uczelni, chętnie zorganizo
waliby podobne rozgrywki, „...ale czy 
Dziekani się zgodzą?” W Politechnice 
Śląskiej jest to już wieloletnia tradycja. 
Również studenci uczestniczący w fe
stynie sportowo-rekreacyjnym mocno 
angażowali się w każdą konkurencję, 
nie tylko by sprawdzić swoje umiejęt
ności, ale również dlatego, że uzysku
jąc określony wynik, otrzymywało się 
bon na kiełbasę z rożna lub fasolkę po 
bretońsku. Dość powiedzieć, że skon
sumowano 1500 kiełbasek i 250 porcji 
fasolki!
Święto Sportu jest przede wszystkim 
dla studentów, choć zauważyliśmy rów
nież wielu nauczycieli akademickich. 
Od początku do końca Dnia Sportu brał 
udział Rektor-elekt prof. Andrzej Kar- 
bownik, jak również Prorektor ds. Dy
daktyki prof. Ryszard Wilk. 
Rektor-elekt na zakończenie rywaliza
cji wręczył puchary dla zwycięzców 
całorocznych rozgrywek (w siatkówce, 
koszykówce, tenisie stołowym, narciar
stwie) jak również zdobywcom Mistrzo
stwa Politechniki w dyscyplinach roz

grywanych w Dniu Sportu (pływanie, 
trójbój siłowy, brydż sportowy, tenis 
ziemny, siatkówka plażowa, darts, ergo- 
metr wioślarski, kolarstwo Górskie, bieg 
przełajowy, tenis stołowy dla pracowni
ków) oraz zwycięzcom Uczelnianej Ligi 
Profesorów i Studentów w futsalu oraz 
zwycięzcom meczy profesorowie — stu
denci Wydziału Górnictwa i Geologii 
i Wydziału Automatyki Elektroniki 
i Informatyki.
Na zakończenie Dziekani rzucili stu
dentom, którzy dzielnie ich dopingo
wali, dziesięć piłek do siatkówki a za
kończenia Dnia Sportu dokonał Rek
tor-elekt, który serdecznie podziękował 
studentom za tak liczne uczestnictwo 
a organizatorom, czyli Ośrodkowi Spor
tu, za wspaniałe przygotowanie i świet
ną organizacje tego tak potrzebnego dla 
podniesienia sprawności fizycznej jak 
również dla integracji środowiska aka
demickiego -  Dnia Sportu w Politech
nice Śląskiej.

WYNIKI DNIA SPORTU WEDŁUG KONKURENCJI

Uczelniana Liga Profesorów

Miejsca: I-W ydział Inżynierii Środo
wiska i Energetyki, II -  Wydział Auto
matyki, Elektroniki i Informatyki, III 
-  Wydział Matematyczno-Fizyczny.

W meczu pomiędzy Zwycięzcą Uczel
nianej Ligi Profesorów a Zwycięzcą 
Uczelnianej Ligi Studentów I miejsce 
zajęli Profesorowie Wydziału Inżynie
rii Środowiska i Energetyki, II miejsce 
zajęli studenci wydziału Organizacji

i Zarządzania.
W meczu pomiędzy Profesorami 
a studentami wydziału Górnictwa 
i Geologii I miejsce zajęli studenci, 
a II miejsce Profesorowie.

z w y c ię z c a  w ie lo b o ju  s p ra w n o ś c io w e g o  d z ie k a n ó w  p ro f. A n d rz e j K a rb o w n ik  
o d b ie ra  p u c h a r  z  rą k  K a n c le rz a  m g r. inż . W o jc ie c h a  W y d ry c h ie w ic z a
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Siatkówka halowa
Miejsca: I -  Wydział Mechaniczny 
Technologiczny, II -  Wydział Auto
matyki, Elektroniki i Informatyki.

Siatkówka plażowa kobiet 
Miejsca: I -  Daria Fraczak/Marta Le
nartowicz, II -  Nina Klemens/Katarzy
na Dera, III -  Matuszak/Kawaśnik.

Siatkówka plażowa mężczyzn 
Miejsca: I -  Ariel Szubarczyk/Marek 
Kabiczke (Wydz. El), II -  Piotr Weso
łowski/Michał Turchan (Wydz. IŚiE), 
III -  Arkadiusz Leś/Łukasz Słodowski 
(Wydz. MT).

Badminton mężczyzn 
Miejsca: I -  Wojciech Łabaj (Wydz. 
AEil), II Piotr Stras (Wydz. AEil), III
-  Marek Bujnowski (Wydz. MT).

Badminton kobiet 
Miejsca: I -  Karolina Matuszek (Wydz. 
Ch), II -  Iwona Bies (Wydz. GiG), III
-  Karolina Wątor (Wydz. Ch).

Pływanie 
Najlepsi studenci: Aleksandra Gołyga 
(Wydz. AEil), Dariusz Bordoszewski 
(Wydz. IŚiE)

Kolarstwo górskie mężczyzn 
Miejsca: I -  Mariusz Czapla (Wydz. 
MT), II -  Maciej Smoczyński, III
-  Szymon Sikora.

Kolarstwo górskie kobiet
Miejsca: I -  Iwona Seweryn (Wydz. 
B), II -  Katarzyna Niemotko (Wydz. 
Ch).

Koszykówka mężczyzn
Miejsca: I -  Wydział Organizacji i 
Zarządzania, II -  Wydział Budowni
ctwa.

Biegi Przełajowe mężczyzn
Miejsca: I -  Jan Janota (Wydz. Ch), 
II -  Dawid Sladek (Wydz. AEil), III

-  Tomasz Wójcik (Wydz. MT), IV
-  Marek Hadaś (Wydz. E)

Biegi Przełajowe kobiet 
Miejsca: Roksana Przepiórkowska
(Wydz. A), Ewa Bryzek (Wydz. A), 
Klaudia Czardybon (Wydz. AEil), 
Ewelina Błaut (Wydz. OiZ)

Trójbój Siłowy 
Miejsca: I -  Piotr Słapa (IŚiE), Marcin 
Czerwionka (Wydz. IŚiE) 

Windsurfing 
Miejsce I -  Bogdan Mańka (Wydz. 
MT)

Snowboard kobiet
Miejsce: I -  Natalia Kozyra (Wydz. 
A)

Snowboard mężczyzn
Miejsce: Jakub Żyrek (Wydz. A)

Dart
Miejsca: I -  Roman Śliwiński (Wydz. 
IŚiE), II -  Dawid Sladek (Wydz. AEil), 
III -  Anna Bartoszek (Wydz. AEil) 
Brydż
Miejca: I -  Adrian Bakalaż (Wydz. 
AEil)

Pool Bilard
Miejsca: I -  Paweł Bednarek (Wydz. 
AEil), II -  Kamil Gałązka (Wydz. 
AEil), III -  Łukasz Wachowski (Wydz. 
MT)

Tenis ziemny mężczyzn
Miejsca: I -  Tomasz Cichy (Wydz. 
GiG), II -  Marek Szozda (Wydz. MT), 
III -  Wojciech Giela (Wydz. OiZ) 

Tenis ziemny (Turniej amatorów) 
Miejsca: I -  Jakub Bernat (Wydz. E), 
II -  Dominik Zeliasz (Wydz. B), III
-  Wojciech Pozowski (Wydz. AEil)

Tenis stołowy mężczyzn 
Miejsca: I -  Paweł Gąstor (Wydz.

IMiM), II -  Robert Szczypta (Wydz. 
IŚiE), III -  Mateusz Szuba (Wydz. B)

Tenis stołowy kobiet
Miejsca: I -  Iwona Bies (Wydz. GiG), 
II — Małgorzata Gawłowska (Wydz. 
A), III -  Aneta Dworska (Wydz. OiZ)
Tenis stołowy kobiet (pracownicy)

Miejsca: I -  mgr inż. Aneta Grodzi
cka (Wydz. GiG), II -  mgr inż. Anna 
Morcinek (Wydz. GiG), III -  mgr inż. 
Joanna Przygrodzka (Wydz. GiG)

Tenis stołowy mężczyzn (pracow
nicy)

Miejsca: I -  dr inż. Marcin Krause 
(Wydz. GiG), II -  dr inż. Marek Sroka 
(Wydz. MT), III -  mgr inż. Jacek Mi- 
stur (Wydz. Arch.)

Ergometr wioślarski kobiet 
kategoria lekka:
Miejsca: I -  Ewelina Czamomska- 
(Wydz. OiZ), II -  Katarzyna Chału- 
biec (Wydz. A), III -  Agnieszka Kalisz 
(Wydz. GiG) 
kategoria ciężka:
Miejsca: I -  Agnieszka Drożdż (Wydz. 
Ch), II -  Aleksandra Gołyga (Wydz. 
AEil), III -  Natalia Dostał (Wydz. 
Ch)

Ergometr wioślarski mężczyzn 
kategoria lekka:
Miejsca: I -  Marcin Romaniuk (Wydz. 
GiG), II -  Mateusz Chmielewski, III 
-  Adam Zachurzok 
kategoria ciężka:
Miejsca: I -  Dariusz Bordoszew
ski (Wydz. IŚiE), II -  Piotr Branny 
(Wydz. AEil), III -  Grzegorz Cygan 
(Wydz. OiZ).

K r z y s z t o f  C z a p la
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Mistrzostwa Polski Szkół Wyższych w piłce ręcznej
Odbywające się w dniach 23-25 maja w Piotrkowie Trybunalskim Mistrzostwa Polski Szkół Wyższych w Piłce Recznei 
Kobiet za nami.
Gliwickie szczypiomistki zagrały na 
maksimum swoich możliwości i wy
padły rewelacyjnie, plasując się zaraz za 
czołówką najlepszych polskich drużyn 
(WSSP Lublin, KK Jelenia Góra, AWF 
Warszawa, UMCS Lublin, Uniwersytet 
Łódzki, Uniwersytet Humanistyczno- 
Przyrodniczy Jana Kochanowskiego 
Filia Piotrków Trybunalski), których 
zawodniczki występują na parkietach 
ekstraklasy i I ligi.
Wylosowana grupa D okazała się dla 
naszych reprezentantek bardzo pomyśl
na i dawała nadzieje na nieosiągnięte od 
trzech lat wyjście z grupy i znalezienie 
się w czołówce najlepszych akademi
ckich ośmiu drużyn Polski. W pierw
szym meczu z Politechniką Gdańską bez 
większych trudności gliwickie szczy
piomistki do przerwy wypracowały so
bie przewagę 10:7, która do końca me
czu zwiększyła się do 23:15. Drugi mecz 
z Uniwersytetem Kazimierza Wielkiego 
w Bydgoszczy był decydujący i dawał 
naszej drużynie już przepustkę do uprag
nionego wyjścia z grupy. I tak też się 
stało. Choć w pierwszej połowie mecz 
był bardzo wyrównany, zmotywowane 
dziewczyny do końca pierwszej połowy 
wygrywały już 10:8 ostatecznie koń
cząc spotkanie wynikiem 17:14. Ostatni 
grupowy mecz z UMCS Lublin, choć 
z góry wydawał się być przesądzony, 
okazał się wielkąniespodzianką. Zawod
niczki gliwickiej Politechniki zmęczone 
poprzednim dniem boiskowych zmagań 
grają coraz lepiej (w szczególności 
w obronie), zaskakując przeciwniczki 
i przez pierwsze 15 minut prowadzą 11:8. 
Wtedy to trener Lublina prosi o czas 
i nastąpiła radykalna zmiana. Zawod
niczki Lublina zaczynają grać mocniej 
w obronie i odrabiać straty. Pierwsza 
połowa kończy się wynikiem 9:11 już 
dla Lublina. Po przerwie we znaki dało 
się zmęczenie i gliwiczanki zdołały do
rzucić zaledwie 3 bramki. Mecz zakoń
czył się wynikiem 21:11, co i tak dało 
naszej drużynie awans i wyjście na dru
giej pozycji z grupy.
Ćwierćfinały to już wielki przeskok, je
żeli chodzi o poziom gry — tam już nie 
ma słabych zespołów. Kolejny mecz 
gliwickim szczypiomistkom przypadło 
zagrać z AWF-em Warszawa. Nie było 
złudzeń, już w pierwszych minutach

AWF uzyskał znaczącą przewagę. Jed
nakże w tym meczu należy podkreślić 
wyśmienitą grę i współpracę duetu Ka
tarzyny Jedyńskiej (środkowej rozgry- 
wającej) i Pauliny Jaros (lewa skrzyd
łowa) oraz doskonałą obronę bramkarki 
Weroniki Mieńko, która wielokrotnie 
pokonywała zawodniczki w sytuacji 
sam na sam. Mimo, iż mecz zakończył 
się wynikiem 33:14 dziewczyny zagra
ły dobry mecz. We znaki dały się przede 
wszystkim braki kondycyjne a bramki 
strzelone przez AWF padały głównie 
z kontry. Kolejny dzień półfinałowych 
zmagań rozpoczął się wcześnie rano 
meczem z gospodarzami -  Piotrkowem 
Trybunalskim. Po poprzednich dobrych 
meczach naszej drużyny, ten okazał się 
najsłabszy ze wszystkich występów. 
W zasadzie wynik meczu był przesą
dzony, dlatego też oszczędzając siły na 
finał dziewczyny, „odpuściły” przeciw
niczkom i mecz zakończył się wyni
kiem 27:5.
W finale nasza drużyna zgrała z Uniwer
sytetem Warszawskim o siódme miej
sce, a cóż to był za mecz!!! Finał ten był 
szczególnie ważny, gdyż w poprzednich 
latach właśnie to ta drużyna stawała gli- 
wiczankom na drodze wyjścia z grupy, 
więc nadszedł czas na rewanż. Zespo
ły te grały bardzo równo i taki też był 
wynik w pierwszych minutach. Jed

nakże, gdy gliwiczanki wypracowały 
sobie przewagę, bez wcześniejszych 
upomnień w 18 minucie gry z boiska 
z czerwoną kartką schodzi Iwona Woź
niakowska (rozgrywająca). W pierwszej 
jak i drugiej połowie zdarzało się, że na
sza drużyna grała w czwórkę z powo
du kar 2 minut. Taka „nerwówka” była 
w oby dwóch zespołach. Gliwiczanki 
utrzymują przewagę do końca pierwszej 
połowy (11:6). Druga połowa dostar
czyła również mnóstwo emocji, gdyż 
w 39 minucie czerwoną kartka ukarana 
została zawodniczka z Warszawy nato
miast w 40 również ukarana również 
czerwoną kartą schodzi z boiska kolejna 
nasza czołowa zawodniczka Iza Musioł 
(rozgrywająca). W tym meczu również 
wspaniale współpracowały Katarzyna 
Jedyńska (koło) i Paulina Jaros (środ
kowa rozgrywająca) jednakże grające 
w całkiem innym ustawieniu. Wyso
ka klasę pokazała nie po raz pierwszy 
w tym turnieju Weronika Mieńko bro
niąc pod rząd cztery rzuty karne. Po 
takiej dawce emocji mecz kończy się 
wygraną zawodniczek Politechniki Ślą
skiej wynikiem 20:17.
Ostatecznie nasze reprezentant
ki uplasowały się na VII miejscu w 
klasyfikacji generalnej MPSzW i na 
I miejscu wśród Politechnik.

E d y ta  K a n ia

D o ln y  rz ą d  o d  le w e j: J a ro s  P a u lin a  (A R ), D u d a  M a g d a le n a  (O iZ  K a to w ic e )  
W a rz e c h a  K a ro lin a  (IŚ IE ), K a n ia  E d y ta  (M T ), B a ra n o w s k a  A n n a  (IŚ IE ), ' 

o ź n ia k o w s k a  Iw o n a  (IS iE ). O d  le w e j s to ją : tre n e r  m g r  W o jc ie c h  M o s k w ia k , 
L id w in  M o n ik a  (O iZ  K a to w ic e ), G ie d ro ć  M a rz e n a  (M T ), M u s io ł Iz a b e la  (M T ), 

J e d y ń s k a  K a ta rz y n a  (O iZ ), K o t J u s ty n a  (M F ), M ie ń k o  W e ro n ik a  (O iZ )
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Międzynarodowy Turniej w Koszycach
W dniu 15 maja reprezentacja studentów oraz nauczycieli akademickich Wydziału Górnictwa i Geologii Poli
techniki Śląskiej z Prorektorem ds. Nauki i Współpracy z Przemysłem prof. Marianem Dolipskim oraz Dzieka
nem Wydziału prof. Krystnianem Probierzem na czele wzięła udział w Dniach sportu akademickiego orga
nizowanych przez Wydział Górnictwa, Ekologii i Geotechnologii Uniwersytetu Technicznego w Koszycach na 
Słowacji.
W zawodach oprócz gospodarzy 
i naszej 30-to osobowej reprezentacji 
brały udział ekipy z uczelni górni
czych Ostrawy, Miszkolca oraz in
nych uczelni Koszyc.
Nasi reprezentanci wygrali turniej 
siatkarski, zajęli III miejsce w tur
nieju koszykarzy oraz IV miejsce 
w turnieju 11 -tek piłki nożnej. Ponad
to nasz reprezentant zajął II miejsce

w turnieju szachowym.
Cennym efektem spotkania jest pod
pisana przez dziekanów umowa o 
wieloletniej współpracy sportowej 
i corocznej organizacji wspólnego 
Dnia sportu między: Wydziałem Gór
nictwa i Geologii Politechniki Ślą
skiej; Wydziałem Górnictwa, Eko
logii i Geotechnologii Uniwersytetu 
Technicznego w Koszycach; Wydzia

łem Ekonomicznym Uniwersytetu 
Technicznego w Koszycach; Wyższa 
Szkołą Górniczą Uniwersytetu Tech
nicznego w Ostrawie oraz Wyższą 
Szkołą Górniczą Uniwersytetu Tech
nicznego w Miszkolcu.

R o m a n  P i l o r z
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p r z e d  tu rn ie je m

Gliwiccy narciarze górą!
W dniach 5-8 marca odbyły się 15. Akademickie Mistrzostwa Polski w narciarstwie alpejskim oraz fi
nał całorocznych zmagań alpejczyków Winter-Cap-u. Nasi studenci przygotowywali się wyjątkowo sta
rannie do sezonu. W grudniu wyjechali na obóz treningowy do Tonale we Włoszech, gdzie trenowali wraz 
z kadra juniorów Włoch. W lutym odbył się drugi tygodniowy obóz szkoleniowy w Szczawnicy.

Wyjątkowo liczna ekipa Politechniki 
Śląskiej liczyła 30 osób -  8 kobiet 
i 22 mężczyzn. O zaangażowaniu 
studentów może świadczyć fakt, iż 
ponad połowa wyjechała na zawo
dy na własny koszt. Ekipa kierowa
na przez mgr Ewę Książek odniosła 
największy sukces w dotychcza
sowej historii. Zarówno panie jak 
i panowie wygrali drużynowo Winter- 
Cup. Indywidualnie w slalomie gigan
cie 1 miejsce zajęła Agnieszka Bemaś.
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W slalomie Agnieszka była druga 
a Marta Herda trzecia.
W Mistrzostwach Polski Szkół 
Wyższych w klasyfikacji general
nej dziewczęta zajęły drugie miejsce 
a chłopcy trzecie. W klasyfikacji Poli
technik zarówno panie jak i panowie 
zajęli pierwsze miejsca. Zaś indy
widualnie w slalomie trzy pierwsze 
miejsca zajęły nasze panie : Han
na Lanci ( MF), Marta Herda i Ag
nieszka Bemaś (Arch.). W slalomie

gigancie trzecia była Hanna Łarzec 
(MF) a pierwsza Marta Herda (Arch.). 
W slalomie gigancie mężczyzn trze
cie miejsce zajął Maciej Głowacki 
(MF).
Nic dziwnego, że po zawodach twier
dzono, że Gliwice opanowały „pud
ła”. Trzymajcie tak dalej, narciarze!

E w a  K s ią ż e k
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Mistrzostwa wędkarzy
Miesiąc maj to kres dużej aktywności ryb i, co oczywiste, dużej aktywności wędkarzy. Tradycyjnie już z okazji 
Dnia Sportu odbyły się zawody w wędkarstwie spławikowym o puchar Dziekana Wydziału Inżynierii Mate
riałowej i Metalurgii.

W tym roku podium zdominowane 
zostało przez studentów, którzy zajęli 
dwa pierwsze miejsca. W zawodach 
zwyciężył Bartosz Grudziński, stu
dent Wydziału Organizacji i Zarzą
dzania, drugie miejsce zajął Rado
sław Grudziński, student Wydziału 
Inżynierii Środowiska i Energetyki, 
trzecią pozycję zajął Lech Gorczyń
ski z Wydziału Inżynierii Materiało
wej i Metalurgii.
W dniu 18 maja 2008 roku odbyły 
się otwarte mistrzostwa Politechniki 
Śląskiej w wędkarstwie spławiko
wym. Miejscem zawodów była Do
lina Trzech Stawów w Katowicach. 
Konkurencja była bardzo silna gdyż 
udział wzięło aż 7 zawodników star
tujących w I lidze wędkarskiej oraz 
kilku zawodników z II ligi. Ryby 
brały umiarkowanie, a poszczegól
ne lokaty dzieliła minimalna różni
ca punktów. Reprezentanci naszej 
Uczelni walczyli do ostatniej minu
ty zawodów, ale ostatecznie ulegli 
„zawodowcom”. Wyniki otwartych 
mistrzostw Politechniki Śląskiej 
w wędkarstwie spławikowym przed
stawiają się następująco: I miejsce 
Adam Szlachta, II miejsce Krzysztof 
Sołtysik, III miejsce Leszek Dobro
wolski, IV miejsce Wiesław Cho- 
dasewicz z Politechniki Śląskiej, V 
miejsce Franciszek Bińczyk z Poli

techniki Śląskiej i VI miejsce Lech 
Gorczyński także z Politechniki Ślą
skiej.
W dniach 11-13 lipca 2008 roku 
wędkarzy naszej Uczelni czeka po
ważny sprawdzian. W Poznaniu na 
rzece Warcie odbędą się Akademi
ckie Mistrzostwa Polski w wędkar
stwie spławikowym. Reprezentanci 
Politechniki Śląskiej bronią I miejsca 
zdobytego w roku ubiegłym. 
Kończąca się kadencja władz Uczel
ni jest stosowną okazją, by w imie
niu środowiska wędkarskiego złożyć 
serdeczne wyrazy podziękowania za

życzliwość i pomoc udzieloną nam 
przez minione sześć lat. Szczególne 
podziękowania i wyrazy szacunku 
kierujemy na ręce JM Rektora prof. 
Wojciecha Zielińskiego oraz Pro
rektora ds. Dydaktyki prof. Ryszar
da Wilka. Mamy nadzieję, że Pano
wie Rektorzy znajdą w obcowaniu 
z wodą i jej otoczeniem tyle satys
fakcji i spokoju ile uzyskują prakty
kujący wędkarze.

R e m ig iu s z  S o s n o w s k i

JUDO JUDO JUDO
Międzynarodowy Turniej Młodzików i Dzieci
W  dniu 17 maja rozegrano Międzyna
rodowy Turniej Młodzików i Dzieci 
,v judo z okazji Dni Mysłowic. W tur- 
ńeju udział wzięło 218 zawodników 
zawodniczek. Drużyna AZS Gliwice 

wywalczyła II miejsce klubowo. Wyni- 
ci indywidualne naszych zawodników 
jrzedstawiają się następująco: złoto

w kategorii wagowej 30 kg. zdobył 
Piotr Moczulski, Oliwer Lochmajer 
(kat. wag. 33kg), Marcin Sosnowski 
(kat. wag. 42kg), Kuba Węgrzynow
ski (kat. wag. 44kg), Filip Kując (kat. 
wag. 46kg) oraz Patryk Kubicki (kat. 
wag. 48kg). Srebrne medale wywal
czyli: Katarzyna Rogulska (kat. wag.

44kg), Mikołaj Habarta (kat. wag. 
33kg) i Kacper Szczurowski (kat. 
wag. 50 kg). Brąz wywalczył Dawid 
Kosturbałaa (kat. wag. 46 kg). 
Trenerami gliwickich zawodników są 
Eugeniusz Olejniczak i Roman Dru-
zic.

U c z e s tn ic y  z a w o d ó w  w ę d k a rs k ic h
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Ogólnopolski Turniej Judo Dzieci i Młodzików
W dniu 18 maja odbył się Ogólnopol
ski Turniej Judo Dzieci i Młodzików 
z udziałem 208 zawodników. Zawod
nicy z gliwickiego AZS zajęli: I miej
sce Paulina Krzywy (kat. wag. 44kg), 
Maksymilian Benek (kat. wag. 32kg), 
Kamil Danisz (kat. wag. 60kg), Woj
tek Krzywy (kat. wag. 24kg), Bartło
miej Matczak (kat. wag. 55kg) oraz

Darek Moczulski (kat. wag. 55kg). 
II miejsce Krzysztof Gaik (kat. wag. 
66kg), Kuba Krzywy (kat. wag. 47kg), 
Paweł Makota (kat. wag. 70 kg) oraz 
Łukasz Musioł (kat. wag. 86kg),. III 
miejsce Maciej Leśniczuk (kat. wag. 
60 kg), Kamil Dobrzański (kat. wag. 
37 kg), Aleksander Fedyczek (kat. 
wag. 44kg), Przemysław Zawierucha

(kat. wag. 56kg), Dawid Kosturba- 
ła (kat. wag. 46kg) i Michał Sierżant 
(kat. wag. 70 kg).
Trenerami zawodników z Gliwic są 
Sebastian Laskowski i Roman Druzic

Grand Prix Młodzików i Dzieci w Pawłowicach
18 maja w Pawłowicach odbyło 
się Grand Prix Młodzików i Dzieci 
w judo z udziałem 189 zawodników 
z 22 klubów z Czech, Słowacji i Pol
ski. Wyniki zawodników z Gliwic są 
następujące: złoto zdobyła Katarzy

na Rogulska w kategorii wagowej 44 
kg. Srebrne medale wywalczyli Jakub 
Bartuś (kat. wag. 24 kg), Jakub Wę
grzynowski (kat. wag. 42kg) oraz Fi
lip Kując (kat. wag. 44kg). Brąz zdo
byli Piotr Moczulski (kat. wag. 30kg)

i Oliwer Lochamjer (kat. wag. 33kg). 
Trenerami gliwickich zawodników są 
Czesław Garncarz i Eugeniusz Olejni
czak.

C z e s ła w  G a r n c a r z

Wspomnienia
Dr hab. inż. Krzysztof Kurek prof. nzw. Pol. Śl. (1950-2008)

W dniu 17 maja 2008 roku na cmentarzu w Tychach-Świer- 
czyńcu odbyły się uroczystości pogrzebowe śp. dr. hab. inż. Krzysztofa 
Kurka prof. nzw. w Politechnice Śląskiej, nauczyciela akademickiego 
związanego z Politechniką Śląską od prawie 40 lat, najpierw przez 
pięć lat jako studenta Wydziału Elektrycznego, a później od prawie 
35 lat jako pracownika naukowego Wydziału Inżynierii Materiałowej 
i Metalurgii.

Uroczystości pogrzebowe poprzedzi
ła msza święta w kościele pod we
zwaniem św. Krzysztofa w Tychach 
sprawowana przez ojców z Opactwa 
Benedyktynów z Tyńca. Szczególnie 
wzruszającym momentem poprzedza
jącym ceremonię kościelną był utwór 
wykonany na skrzypcach przez młod
szego syna, zakonnika Jarka.
W chwili śmierci Krzysztof pełnił 
odpowiedzialne, kierownicze funkcje 
na Wydziale Inżynierii Materiałowej 
i Metalurgii. Był prodziekanem od
powiedzialnym za sprawy nauki, 
był także kierownikiem Katedry 
Elektrotechnologii, jednostki organi
zacyjnej Wydziału.

Krzysztof urodził się 17 mar
ca 1950 roku w Chorzowie. 
Liceum Ogólnokształcące ukoń
czył w Jaworznie, gdzie mieszkał 
aż do czasu rozpoczęcia studiów. 
Studia magisterskie na Wydziale 
Elektrycznym Politechniki Śląskiej 
rozpoczął w 1968 roku. I tego roku 
sięga nasza znajomość. Krzysztof 
zawsze był człowiekiem aktywnym. 
Spotkaliśmy się więc nie tylko jako 
studenci tego samego roku studiów, 
a także podczas różnych form dzia
łalności w organizacjach studen
ckich. Krzysztof wybrał specjal
ność Maszyny elektryczne i pod 
opieką naukową prof. Władysława

Paszka obronił pracę dyplomową. 
Trzeba dodać, że pracę tą wykony
wał wspólnie z prof. Czesławem 
Sajdakiem, swym poprzednikiem 
na stanowisku kierownika Katedry 
Elektrotechnologii Politechniki 
Śląskiej. Związany stypendium 
fundowanym krótko, bo zaledwie 
pół roku, pracował w Branżowym 
Ośrodku Badawczo-Rozwojowym 
Maszyn Elektrycznych KOMEL, ale 
już w grudniu 1973 rozpoczął pra
cę naukową w Instytucie Metalurgii 
Politechniki Śląskiej, a konkretnie 
w Zakładzie Elektrotermii i Techniki 
Cieplnej.
W tym miejscu trzeba dodać, że duża 
liczba absolwentów studiów magi
sterskich na Wydziale Elektrycznym 
z rocznika 1973 pozostała na Uczelni 
i rozpoczęła tam pracę naukową. 
Rocznik 1973 ma profesorów nie tyl
ko na kilku wydziałach Politechniki 
Śląskiej (Wydział Elektryczny, 
Wydział Matematyczno-Fizyczny
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Wydział Inżynierii Środowiska 
i Energetyki, Wydział Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii), ale także 
na Politechnice Rzeszowskiej.
Okres pracy asystenckiej Krzysztofa 
pod kierunkiem docenta, a potem 
profesora Franciszka Fikusa trwał 
8 lat. Był to okres niezwykle inten
sywnej pracy naukowej bardzo sil
nie nastawionej nie tylko na badania 
teoretyczne, ale także na współpracę 
z przemysłem i doświadczenia pro
wadzone w warunkach laboratoryj
nych. Krzysztof kierował pracami 
naukowo-badawczymi związanymi 
głównie z tematem magnetohydro- 
dynamiki metalurgicznej. Jego naj
ważniejszym osiągnięciem z tego 
okresu pracy naukowej było opra
cowanie modelu laboratoryjnego, 
a potem przemysłowego dozownika 
kondukcyjnego do dawkowania nie
wielkich porcji ciekłego aluminium. 
Ten prototyp laboratoryjny został 
praktycznie przetestowany w kilku 
zakładach odlewniczych, między in
nymi w Nakle nad Notecią i Bielsku- 
Białej. Przygotowania do ukończe
nia i obrony pracy doktorskiej po
święconej temu właśnie zagadnieniu 
zostały opóźnione przez radosne dla 
nas wszystkich wydarzenia zapo
czątkowane strajkiem robotników 
w Stoczni Gdańskiej. W Uczelni 
i na Wydziale szybko powstała 
„Solidarność”, której Krzysztof był 
aktywnym członkiem. Jak się póź
niej okazało pozostał nim także po 
wprowadzeniu stanu wojennego.
Te radosne i pełne optymizmu wy
darzenia niosły jednak także pewne 
zagrożenia. W związku z wyjaz
dem profesora Franciszka Fikusa do 
Niemiec nastąpiła konieczność zmia
ny promotora pracy doktorskiej. I tu 
znów jest kolejny ważny, wspólny 
element naszej biografii zawodowej. 
Obaj broniliśmy nasze prace dok
torskie w Instytucie Odlewnictwa 
w Krakowie. Można sobie łatwo 
wyobrazić, jak trudno było wów
czas tę pracę realizować biorąc pod 
uwagę utrudnienia pierwszego roku 
stanu wojennego. Promotorem pracy 
doktorskiej Krzysztofa, poświęconej

oczywiście dozownikowi konduk- 
cyjnemu, był prof. Zbigniew Fech 
z Instytutu Odlewnictwa w Krakowie. 
W kilka dni po obronie pracy doktor
skiej, a konkretnie od 1 października 
1982 roku, dr inż. Krzysztof Kurek 
rozpoczął pracę na stanowisku ad
iunkta.
Osiąganie kolejnych szczebli ka
riery naukowej na Uczelni wymaga 
wsparcia najbliższych, którzy godzą 
się na poświęcenie czasu zazwy
czaj przeznaczonego na sprawy do
mowe, osobiste - pracy naukowej. 
W tym wypadku Krzysztof miał 
zadanie ułatwione. W 1975 roku 
zawarł ślub z Alicją, absolwentką

Prof. Krzysztof Kurek

Wydziału Elektrycznego, młodsze
go rocznika, która niedługo potem 
podjęła pracę naukową na Uczelni 
w tej samej jednostce co Jej małżo
nek. Wówczas jednostka ta nosiła już 
nową nazwę: Zakład Elektrotermii 
i Elektrotechnologii. Wkrótce tak
że Alicja ukończyła swą pracę dok
torską, broniąc ją w Politechnice 
Poznańskiej.
Fragment życiorysu zawodowego 
Krzysztofa po obronie pracy doktor
skiej charakteryzuje się zmianą tema
tyki badawczej. Podobnie j akwszyscy 
pracownicy Zakładu Elektrotermii 
i Elektrotechnologii, główny punkt 
Jego zainteresowań zmierza w kie
runku nagrzewania indukcyjnego. 
Krzysztof prowadził między innymi

prace naukowo-badawcze z zakre
su hartowania indukcyjnego, za
kończone wdrożeniem nowej tech
nologii hartowania kół zębatych 
w jednej z hut Opolszczyzny. 
Przełom roku 1989 oznaczał dla 
Krzysztofa nowe wyzwania. Od 
samego początku zaangażował się 
w działalność Solidarności uczestni
cząc w pracach Komisji Zakładowej 
NSZZ „Solidarność” w Politechnice 
Śląskiej i przewodnicząc temu 
gremium na Wydziale Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii. Był ak
tywny także na szczeblu zarządu 
Regionu Solidarności i w strukturach 
centralnych Związku.
Działalność w NSZZ „Solidarność” 
i aktywność w innych instytucjach 
regionalnych i centralnych nie prze
szkodziła jego rozwojowi nauko
wemu. Publikował kolejne prace 
i artykuły zarówno w czasopismach 
krajowych jak i zagranicznych. 
Podsumowaniem pierwszego etapu 
badań naukowych na temat urządzeń 
magnetohydrodynamicznych był 
wspólny artykuł Czesława Sajdaka, 
mój i Krzysztofa w prestiżowym 
„Elektrowarme International” -  
„Electromagnetic transport, feeding 
and stirring of liąuid non-ferrous me- 
tals in the foundry industry”. 
Publikacje, udział w konferencjach 
krajowych i zagranicznych, współ
praca przemysłem i ośrodkami na
ukowymi w kraju i zagranicą ugrun
tował liczącą się w kraju i zagranicą 
pozycje naukową dr inż. Krzysztofa 
Kurka. Efektem prac naukowych 
przez niego prowadzonych była opub
likowana w Zeszytach Naukowych 
Politechniki Śląskiej rozprawa ha
bilitacyjna pt. „Zastosowanie nume
rycznej symulacji do analizy pracy 
i projektowania cylindrycznych 
nagrzewnic indukcyjnych skroś- 
nych”. Praca ta została obroniona na 
Wydziale Elektrycznym Politechniki 
Śląskiej. Uchwała Rady Wydziału 
Elektrycznego Politechniki Śląskiej 
o nadaniu stopnia naukowego dok
tora habilitowanego została we 
wrześniu 1999 roku. zatwierdzona 
przez Centralną Komisję ds. Stopni



i T ytu łu  N au k o w eg o . U zy sk an ie  
p rzez  K rzy sz to fa  sto p n ia  d o k to ra  h a 
b ilito w an eg o  zb ieg ło  się  ze  z m ian ą  
w  2 000  ro k u  stru k tu ry  o rg an izacy j
nej W ydzia łu  In ży n ie rii M a te ria ło 
w ej i M eta lu rg ii i u tw o rze 
n iem  now ej je d n o stk i: K ated ry
E lek tro tech n o lo g ii sk ładające j się 
n iem al od  sam ego  p o cz ą tk u  z  d w óch  
zak ładów : Z ak ład u  E lek tro term ii
i Z ak ład u  In fo rm aty k i w  P ro cesach  
T echno log icznych . W  m o m en cie  
u tw o rzen ia  K ated ry  K rz y sz to f  zos ta ł 
k ie ro w n ik iem  Z espo łu , a n as tęp n ie  
Z ak ład u  E lek tro term ii.
D użo  czasu  po św ięca ł op iece  n a 
ukow ej n ad  dok to ran tam i. S pośród  
czw órk i Jego  m ło d y ch  p o d o p ie cz 
nych  trzy  o so b y  ob ro n iły  p race  d o k 
to rsk ie  i obecn ie  nadal p ra c u ją  w  
K ated rze  ja k o  ad iunkci. N ajm ło d szy  
z  w y p ro m o w an y ch  d ok to rów  (w  tym  
w y p ad k u  chodzi n ie  o w iek , a  o te r
m in  obrony) odb ie ra ł z  rąk  R ek to ra  
P o litechn ik i Ś ląskiej dyp lo m  d o k 
to rsk i w  dn iu  p o g rzeb u  sw ego 
P rom otora .
Z ak res obow iązków  zaw o d o w y ch  
K rzy sz to fa  w  osta tn im  okresie  u leg ł 
zn aczn em u  pow iększen iu . N ajp ierw  
w  2002  roku  w ybrano  G o na  sta 
now isk o  P ro d z iek an a  ds. N auki. 
F u n k cję  tę  p e łn ił p rzez  dw ie  k ad e n 
cje aż do śm ierci. Jego  d ruga, trzy 
le tn ia  kad en c ja  do b ieg łab y  końca  
z d n iem  31 s ie rp n ia  br. Jako  p ro 
dz iekan  K rz y sz to f  p rzew o d n iczy ł 
p racom  K om isji W ydz ia łow ych  ds. 
p rzew o d ó w  dok to rsk ich , p rze p ro w a
dza ł eg zam in y  dok to rsk ie , m ia ł w ięc 
b a rdzo  b lisk i, m o żn a  n aw e t p o w ie 

dzieć  o so b is ty  k o n ta k t ze  w szy stk im i 
m ło d y m i p rac o w n ik am i n au k o w y m i 
W ydziału .
D zia ła ł w  w ie lu  o rg an izac jach  i in 
s ty tu c jach  n a  szczeb lu  cen tra ln y m  
i reg io n a ln y m . W arto tu  w y m ien ić  
m ię d zy  innym i: F u n d u sz  G ó rn o ś lą 
ski, S to w arzy szen ie  E lek try k ó w  
P o lsk ich ,. P o lsk ie  T ow arzystw o  
E le k tro tech n ik i T eoretycznej i 
S to sow ane j, S ekcję E lek tro te rm ii 
K o m ite tu  E lek tro tech n ik i P o lsk ie j 
A k ad em ii N au k , R ad ę  P ro g ra m o w ą  
P rzeg ląd u  E le k tro tec h n icz n eg o  i w ie 
le innych . Z o sta ł w y ró ż n io n y  Z ło ty m  
K rzy żem  Z asłu g i, M ed a lem  K o m isji 
E d u k ac ji N aro d o w ej, o d zn a cz en iam i 
s to w arzy szen io w y m i i b ran żo w y m i. 
Po p rzed w czesn ej śm iec i p ro f. 
C zes ław a  S ajdaka  K rz y sz to f  o b 
ją ł  s tan o w isk o  k ie ro w n ik a  K ate d ry  
E lek tro tech n o lo g ii. W  ty m  o k re 
sie  zm ag a ł się  ju ż  z c ię ż k ą  ch o ro 
bą, n ie  p rze ry w ając  je d n a k  sw ych  
liczn y ch  ak ty w n o ści i n ie  z w a ln ia 
ją c  te m p a  an i p rzez  m o m en t. Jako  
Jego  n as tęp c a  n a  funkcji k ie ro w 
n ik a  Z ak ład u  E lek tro te rm ii sp o ty 
ka łem  się z  n im  n iem al w  k ażd y  
p o n ied zia łek , aby  w ra z  z  k ie ro w n i
k iem  Z ak ład u  In fo rm a ty k i w  P ro c e 
sach  T ech n o lo g iczn y ch  d y sk u to 
w ać o n a jw a żn ie jsz y ch  sp raw ach  
K atedry .
K rz y sz to f  zaw sze  bard zo  tro szc zy ł 
się o sw o ją  rodzinę . P ięk n ie  o tym  
m ó w ił p o d czas m szy  św ię te j je g o  
m ło d szy  syn  Jarek . S tarszy  syn  
W itek  u k o ń czy ł stud ia  na  W ydzia le  
P raw a  i A d m in is trac ji U n iw ersy te tu  
Ś ląsk iego . Z a ło ży ł ro d zin ę , m a

d w ie  có rk i. Ja rek , ab so lw en t 
A k ad e m ii M u zy czn e j w  K a to w ic ac h  
w  k la s ie  sk rzy p ie c  p o św ię c ił się  
ż y c iu  zak o n n em u . K rz y sz to f  b a r
dzo  c ie sz y ł się  z  n o w eg o  d o m u  
w  T ychach . N ie s te ty  m ie sz k a ł w  n im  
z b y t k ró tk o . S tan o w cz o  zb y t k ró tk o . 
N ie  sp o só b  w  ty m  k ró tk im  w sp o 
m n ie n iu , p isa n y m  za le d w ie  w  d z ień  
p o  p o g rz e b ie  w y m ie n ić  w szy s tk ie , 
b a rd z o  ró ż n o ro d n e  fo rm y  ak ty w n o 
ści śp. K rz y sz to fa  K u rk a . Jeg o  p a s ją  
b y ła  z im ą  ja z d a  n a  n a rta c h , a  p rze z  
ca ły  ro k  g ra  w  ten isa . B a rd z o  bo la ł, 
że  w  o s ta tn ic h  m ie s ią c a c h  n ie  m ó g ł 
ju ż  u p ra w ia ć  sw eg o  u lu b io n e g o  sp o r
tu. O d  m ło d y c h  la t g ry w a ł w  b ry d ża  
sp o rto w eg o  i ta k że  w  tej fo rm ie  ak 
ty w n o śc i o s ią g a ł zn a c z ą c e , liczące  
się  w  sk a li k ra ju  sukcesy .
40  la t zw ią z k ó w  K rz y sz to fa  K u rk a  
z  P o lite c h n ik ą  Ś lą sk ą  i 4 0  la t naszej 
z n a jo m o śc i u p ły n ę ło  n ie s ły c h an ie  
szybko . B y ło  je s z c z e  w ie le  sp raw  do 
za ła tw ien ia . S p o ro  sp raw  n a leża ło  
p o n o w n ie  p rz e m y śle ć , o m ó w ić , p rz e 
d y sk u to w a ć . W ie le  n o w y c h  p o m y 
słó w  cz ek a ło  n a  rea liza c ję . K rz y sz to f  
m ia ł n a  u k o ń c z e n iu  m o n o g ra fię  p ro 
feso rsk ą . Z ab rak ło  czasu ! Ja k  z w y 
k le  b ra k u je  czasu! N a m  w szy s tk im , 
zn a ją cy m  K rz y sz to fa  o d  ta k  w ie lu  la t 
b ęd z ie  G o  b a rd z o  b rak o w ało !
C ześć  Jeg o  pam ięc i!

J e r z y  B a r g l i k

Kronika żałobna
W dniu 13 maja 2008 roku w wieku 
58 lat zmarł ś.p. dr hab. inż. Krzysz
tof Kurek prof. nzw w Pol. Śl.
N auczyciel akadem icki, P rodziekan 
W ydziału Inżynierii M ateriałow ej i 
M etalurgii Politechniki Śląskiej, k ie
row nik  K atedry Elektrotechnologii.

Z a osiągnięcia naukow e i dydaktyczne 
w ielokrotnie odznaczany m .in. Z łotym  
K rzyżem  Zasługi, M edalem  K om isji 
Edukacji N arodow ej, O dznaką „Z asłu
żonem u dla Politechniki Ś ląskiej” . 
M sza św. w intencji zm arłego  zosta
ła odpraw iona w  kościele p.w. św.

K rzyszto fa  w  T ychach w  sobo tę 17 
m aja. U roczystości p og rzebow e od
by ły  się na cm en tarzu  w  T ychach 
-  Św ierczyńcu.
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